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Odgovorna urednica NT Biserka Povše Tašić
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Bili so spretni, hitri in 
močni

Psi so bili vse, kar 
je imela!
Pretresljiva življenjska zgodba ostarele in osamljene ženske iz okolice Žalca, 
ki so ji naposled odvzeli devetnajst psov in jih odpeljali v zavetišče, dva pa sta 
ušla. In kaj po »pasjem« življenju čaka odvzete živali?
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Velenje kmalu 
glasbena prestolnica

Ali Martina Ratej 
postaja Celjanka?

Ko zadihaš … 
s podarjenimi pljuči
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Mamilarska združba:
Pridržali mati Marijo?

Žalski gasilci že 130 
let
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preživetje ali propad
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Dogajanje na samotni domačiji v Pongracu nad Griža-
mi, kjer sama živi okoli 70-letna Angela Trost, je minulo 
sredo dopoldne spominjalo na prizor iz kakšnega filma. 
Gospo, ki ji je družbo delalo kar 21 psov, je v spremstvu 
policije in predstavnikov zavetišča za živali obiskala ve-
terinarska inšpektorica. V več ur trajajoči akciji so uspeli 
poloviti 19 psov – dva sta medtem pobegnila – in jih od-
peljati v zavetišče Zonzani.

Živela s 
krdelom 21 
psov
Ženski iz okolice Žalca so minuli teden že tretjič v zadnjih 
štirih letih odvzeli pse – »Psi so bili vse, kar sem imela«

Lepšo prihodnost lahko psički omogočite tudi vi. Čaka vas v zavetišču Zonzani.

Po določilih Zakona o veterinarskih merilih skladnosti 
je dovoljeno imeti do 5 odraslih hišnih živali iste vrste na 
stanovanje. Več kot 5 odraslih živali iste vrste je dovolje-
no imeti do vključno 30 dni v 12 mesecih. Če torej pri vas 
stalno biva več kot 5 odraslih psov, se morate pri Vursu 
registrirati kot gojitelj. To pomeni, da morate zadostiti 
dodatnim pogojem, ki vključujejo tudi dodatne prostore, 
določene postopke, evidence … Na območni urad Vur-
sa morate nasloviti vlogo, na osnovi katere vas obišče 
uradni veterinar in preveri okoliščine, v katerih želite 
gojiti pse. Zakonska obveza skrbnika živali je tudi, da 
z osamitvijo, s kontracepcijo, sterilizacijo ali kastracijo 
živali prepreči rojstvo nezaželenih živali. Vaša dolžnost 
je torej, da preprečite nenadzorovano parjenje svojih 
živali. Vir: Vurs

Ker se Angela Trost ni odzivala na opozorila veterinarske uprave in ni 
ustrezno poskrbela za svoje pse, so ji jih odvzeli. Že tretjič.

Psi so živeli v izjemno slabih razmerah brez ustreznega bivalnega 
prostora.

Primer naj bi obravna-
val tudi center za socialno 
delo, vendar naj bi Angela 
Trost odklanjala vsakršno 
pomoč. Na CSD Žalec nam 
sicer o tem zaradi varova-
nja osebnih podatkov niso 
mogli povedati ničesar. 
Dejali so le, da se na vsako 
prijavo odzovejo in reagi-
rajo, vsak posameznik pa 
se sam odloči, ali bo po-
moč sprejel ali ne.

Policisti, ki so nudili po-
moč pri posredovanju vete-

rinarske uprave, so zmajevali 
z glavo, češ da kaj takega še 

niso doživeli, in ponavljali, 
da je primer »zrel« za center 
za socialno delo. Po bese-
dah predstavnika za odnose 
z javnostmi na Vursu Ma-
tjaža Emeršiča je imela la-
stnica tri pse zaprte v krušni 
peči, vsi pa so živeli v kata-
strofalnih razmerah. Živali 
so se nenadzorovano raz-
množevale, lastnica jim ni 
nudila ustreznega prostora 
za bivanje in higiene. Okrog 
hiše je zaudarjalo po pasjih 
iztrebkih, ki jih lastnica ni 
odstranjevala, medtem ko 
psi na prvi pogled niso bili 
videti sestradani. V kakšnem 
zdravstvenem stanju so bile 
živali, nam z veterinarske 
uprave do zaključka redakci-
je niso odgovorili. Prav tako 
nismo izvedeli, ali so bili psi 
cepljeni in čipirani.

Psi so se lahko prosto giba-
li, zaradi česar so se okoliški 
krajani že dlje časa pritože-
vali. Bilo jih je strah hoditi po 
cesti mimo domačije Trosto-
ve. Psi po besedah krajanov 
sicer niso nikogar napadli, 
čeprav je strah obstajal. Na 
nevarnost prostega gibanja 
psov so opozarjali tudi tam-
kajšnji lovci.

Gluha za opozorila
Na celjskem območnem 

uradu veterinarske uprave 
so tako prejeli že več prijav 
zoper lastnico psov in pri 
njej tudi že večkrat ukrepa-
li. V zadnjih štirih letih so ji, 
kot je priznala tudi sama, že 
trikrat odvzeli pse. Leta 2007 
so ji odpeljali menda več kot 
dvajset psov, kakšno leto za-
tem spet 18 in minulo sredo 
ponovno 19.

Z veterinarske uprave so 
žensko večkrat opozorili, 
naj ustrezno poskrbi za svo-
je pse: naj jim uredi prime-
ren bivalni prostor, prepreči 
njihovo nenadzorovano par-
jenje in pobege v okolico, a 
se na opozorila ni odzivala. 
Letos poleti je ponovno do-
bila opozorilo, naj pse bodisi 
odda ali pridobi dovoljenje 
za gojiteljico. V tem primeru 
bi morala zadostiti še doda-

tnim pogojem, ki vključujejo 
tudi dodatne prostore, dolo-
čene postopke, evidence … 
Trostovi so dali dva tedna, 
da izpolni svoje obveznosti. 
Ker tega ni storila, so ji pse 
vzeli in odpeljali v dramelj-
sko zavetišče Zonzani, kjer 
jih bodo poskušali oddati 
novim lastnikom. Če jim to 
ne bo uspelo, bodo kužke 
usmrtili.

Jokala za 
Miškolinčkom
»Kateri kuža pa je to? Je 

to moj Miškolinček? A bo 
še prišel k sebi?« je Trostova 
obupana in s solzami v očeh 
spremljala, kako so z doma-
čije odnesli še zadnjega psa. 
»Seveda bo, gospa, samo 
uspavali smo ga. Vse bo v 
redu z njim,« so jo tolažili. 
Čez nekaj trenutkov, ko je 

doumela, da je ostala sama, 
brez svojih zvestih prijateljev, 
je zaihtela: »Kaj bom pa zdaj? 
Psi so bili vse, kar sem ime-
la. Vse to bi lahko speljali na 
drugačen način. Samo dva te-
dna časa so mi dali. Psi pa kot 
da bi slutili, da se bo nekaj 
groznega zgodilo. Zadnje dni 
so se drugače vedli kot sicer, 
kar naprej so se smukali okoli 
mene. Grozno mi je hudo za 
njimi.«

Na vprašanje, zakaj je imela 
toliko psov, je odvrnila, da sta 
k njeni psički začela zahajati 
dva psa, ji naredila mladičke 
in potem še onadva ostala pri 
njej. »Eden od tistih psov je 
pa kar naprej ›štepal‹ mlade. 
Teh nisem imela komu oddati 
in tako so vsi ostali pri meni 
in se množili,« se je ozirala 
okrog sebe, ali bo morda od 
kod vendarle pritekel kakšen 
kosmatinec, ki so ga morebiti 
pozabili odpeljati. Nato so jo 
spet premagale solze: »Rada 
jih imam. Tako me je groza 
biti sama. Ponoči spim po 
štiri ure, podnevi ves čas kaj 
delam okrog hiše. Vi ne veste, 
kako garam, pozna se pa ne 
dosti, ker sem sama za vse. 
Pse sem imela za družbo. 
Nihče drug ne pride k meni. 
Popolnoma sama sem tukaj, 
samo psičke sem imela. Ko 
sem zvečer nehala delati, so 
se kužki zbrali okrog mene, 
božala sem jih in to mi je po-
menilo vse na svetu.«

BOJANA AVGUŠTINČIČ
Foto: GrupA



�

���Št. 72 - 1�. september 2011���

���AKTUALNO���

Občina krši avtorske pravice
Zakaj so užaljeni in razočarani v Društvu celjskih urbanistov in arhitektov?

Na mladih svet stoji…

Avtor: Dalibor Bori Zupančič

»…in čim bolj se boste izobrazili - ljubi šolarji - tem lepše službe boste dobili…«

Društvo arhitektov in 
urbanistov Celje je na 
Mestno občino Celje na-
slovilo javni protest proti 
nedopustnim poseganjem 
v avtorska dela arhitektov. 
Prekipelo jim je zaradi 
poseganja v arhitektur-
na dela pri javnih objek-
tih, ki so v občinski lasti, 
projekti na njih pa so bili 
izvedeni na osnovi javnih 
natečajev. Posegi, kot so 
izvedba otroškega igrišča 
pri Osrednji knjižnici Ce-
lje, umestitev kozolca na 
Mestno plažo in poseg 
na Trgu Celjskih knezov, 
kjer bodo med znamenite 
bisere v četrtek umestili 
skulpturo Josipa Pelikana, 
odražajo nespoštovanje do 
avtorskih del arhitektov, 
so prepričani.

»V Celju imamo kar nekaj 
novih, sodobnih objektov, 
ki so nastali zaradi zelo 
uspešnih javnih natečajev 

v preteklih letih. Nekaj teh 
objektov je bilo tudi med-

narodno nagrajenih, pu-
bliciranih v mednarodnih 

Zastopnik Društva arhitektov in 
urbanistov Celje mag. Gorazd Fur-
man Oman. (Foto: GrupA)

revijah …, skratka, bili so 
Celju v ponos. Govorim o 
tržnici, Celjski koči, Trgu 
celjskih knezov, osrednji 
knjižnici … Imamo kup 
objektov, ki zaslužijo tudi 
negovanje in ustrezen od-
nos do njih. Naš poziv je 
torej namenjen temu, da se 
v objekte, ki imajo neko po-
sebno vrednost in so javni, 
zgrajeni z javnimi sredstvi 
in pridobljeni na javnih 
natečajih, ne posega brez 
privolitve avtorja. To je kr-
šitev avtorskih pravic. Naj 
poudarim, da smo užaljeni, 
a še bolj kot to razočarani, 
da to počne prav mestna 
občina, ki bi morala prva 
zagovarjati takšne javne 
projekte in objekte,« pravi 
zastopnik društva mag. Go-
razd Furman Oman.

Pa saj občina zagovarja 
javne natečaje, jih tudi 
kot ena redkih v Sloveniji 
razpisuje. Spomnimo le 
na natečaje Celje včeraj 
in jutri, pa objekte, ki ste 
jih omenili. Je problem v 
tem, da se začne po gra-
dnji lastnik do teh objek-
tov obnašati kot izključni 
lastnik?

Odprtih vprašanj in nera-
zumevanja med našo stroko 
in naročniki je veliko na raz-
ličnih področjih. Morda to 
tudi odraža sedanjo družbe-
no krizo, v kateri se vsi tudi 
malo iščemo. Nam manjka 
predvsem komunikacija. Če 
bi ta med strokovno javno-
stjo in občino obstajala, bi 
bilo bolje. Vsakič poudarja-
mo, da smo pripravljeni na 
sodelovanje, da smo pripra-
vljeni prispevati svoj del. To 
smo dokazali s projektom 
Mestne plaže, ki pa je bila 
izvedena v zelo skromnem 
in zmanjšanem obsegu in 
še tisto, kar je bilo izvede-
no, ni bilo v skladu s pro-
jektom, ki smo ga pripravili 
zastonj. Mislim predvsem 
na kozolec, ki se je pojavil 
tam in nima na nekem ta-
kšnem prostoru česa poče-
ti. To dokazuje, da ne gre 
za reurbanizacijo mestnega 
jedra, ampak za klasično 

deurbanizacijo. Kakovost 
se znižuje, namesto da bi 
se zviševala.

Omenjate plažo in kozo-
lec. Pripravili ste projekt 
ureditve ne zgolj Mestne 
plaže, ampak celotnega 
levega brega Savinje, od 
knjižnice do otroškega 
igrišča. Projekt je bil spre-
jet, medijsko razbobnan, a 
izvršen v zelo omejenem 
obsegu, saj je zmanjkalo 
palet kot povezovalnega 
gradbenega elementa na 
vsej plaži. Ni to žalostno?

Je. In kaže na stanje duha, 
ki je v zadnjem obdobju v 
mestu in ki nas žalosti. V 
kriznih časih smo s tem 
projektom poskušali pro-
stovoljno pomagati. Želeli 
smo prispevati k urbaniza-
ciji, da bi občani, ki vse bolj 
preživljamo poletja doma, 
imeli vsaj en nov, drugačen 
prostor, na katerega bi lah-
ko prihajali z brisačo. Ker 
nam je jasno, da so časi 
krizni, smo zasnovali zelo 
poceni projekt – ponudili 
zastonj projekt, delo …, za-
vod Celeia bi moral le naba-
viti nekaj sto palet, njihova 
vrednost ni presegala tisoč 
evrov. Zavod te svoje naloge 
ni opravil.

vo mesto, torej v urbanem 
prostoru, pred knjižnico. 
Nam se zdi tudi neprimer-
no urejeno z žagovino, z 
dvomljivimi lesenimi igra-
li, ki že na pogled delujejo 
nevarno. Ob tem o teh po-
segih avtorji projekta niso 
bili nič vprašani. Moti nas 
ta odnos nespoštovanja. 
Občina je nekaj naročila, 
zdaj pa ne zna ali noče ali 
si ne upa negovati teh spo-
menikov, ki so vsem skupaj 
lahko v ponos.

Najaktualnejši je poseg 
na Trgu celjskih knezov, v 
znamenite bisere Nandeta 
Korpnika. Mislim, da gre 
za že peti ali šesti poseg 
v ta projekt. Prejšnji so 
bili speljani s soglasjem, 
tokratna postavitev spo-
menika Josipu Pelikanu 
pa menda brez.

To je zadnji tak primer 
nespoštovanja avtorskih 
pravic. Naj jasno povem, 
da si Celje spomenik Josi-
pu Pelikanu nedvomno za-
služi, absolutno ga potre-
bujemo in veselimo se ga. 
Postavitev torej absolutno 
podpiramo. Smo pa proti 
načinu izbora lokacije, na 
objektu, ki je bil predmet 
izbora javnega natečaja in 
brez soglasja ali vsaj posve-
tovanja z avtorjem, tega ne 
bi smeli narediti.

Kam to vodi? Si s tem 
protestom zapirate vrata 
še pri tistih redkih javnih 
naročilih, ki v teh težkih 
časih sploh so?

Povezovanje tega bi bila 
nepoštena igra. Javnih na-
ročil pač ne moremo po-
vezovati z mnenjem, ki bi 
bilo nekomu po godu. Naše 
društvo smo ustanovili 
zato, da bi zagovarjali nek 
javni interes. Izboljševanje 
družbe je osnovno poslan-
stvo našega poklica. V luči 
tega moramo opozarjati 
na nepravilnosti. Če sem 
pošten … Naše delovanje 
je usmerjeno predvsem v 
izboljšanje stanja duha v 
mestu. In Celje pri tem ni 
edino mesto na svetu, ki po-
trebuje premike v tej smeri. 
Je pa Celje mesto, kjer člani 
društva delujemo v poklicu, 
za katerega smo se izobra-
ževali, se v mesto vrnili z 
družinami, ustanovili svo-
je biroje, imamo določeno 
število zaposlenih. Če ču-
timo, da mestu ne moremo 
več prispevati, moramo to 
tudi jasno in javno poveda-
ti, predvsem pa opozoriti 
na tiste nepravilnosti, ki se 
po mnenju javnosti in stro-
kovne javnosti v Celju do-
gajajo. Predvsem zato, da bi 
se stanje, ki dolgoročno ne 
vodi v pravo smer, izbolj-
šalo. Društvo arhitektov in 
urbanistov zato poziva me-
stno občino, da za vse bo-
doče predvidene spremem-
be pridobi soglasja avtorjev 
izvirnih arhitekturnih in 
urbanističnih rešitev.

BRANKO STAMEJČIČ

Druga moteča stvar, na 
katero opozarjate, je ure-
janje prostora pred novo 
knjižnico.

Za nas je problematičen 
parter med Savinjo in knji-
žnico. Že pred izdajo upo-
rabnega dovoljenja so bili 
tam zapleti, ko niso bile v 
skladu s projektom stopni-
ce, pa ograja … Sklenjeni 
kompromis takrat je bil, 
kolikor vemo, le začasen. 
Stvari pa se niso prav nič 
spremenile. Moti steklena 
ograja, podprta z industrij-
skimi nosilci, ki je zelo ne-
strokovno postavljena. Dru-
go pa je igrišče na travniku 
pred knjižnico. Zavedamo 
se, da ta celotna poteza 
sprehajališča ob Savinji 
potrebuje neke posege, 
vsebino. Igrišče absolutno 
potrebujemo. Vprašanje pa 
je, če so ga postavili na pra-

Tudi kozolec na mestni plaži Celje, ne le za petek napovedana otvoritev skulpture Josipa Pelikana, buri 
duhove med celjskimi urbanisti in arhitekti. (Foto: TimE)
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Smo na pragu nove 
recesije?

Svetovni kapitalski trgi so se v minulem tednu močno 
pocenili. Uvod v padec tečajev so predstavljali ameriški 
makroekonomski rezultati. Ameriški delodajalci avgusta 
prvič po desetih mesecih niso »odprli« novih delovnih 
mest, kar odraža strah, da je pred vrati nova recesija.

Stopnja brezposelnosti se v ZDA v osmem mesecu glede na 
predhodni mesec ni spremenila in je znašala 9,1 odstotka. Za-
sebni sektor, ki je v zadnjem obdobju predstavljal glavni motor 
ustvarjanja novih delovnih mest v ZDA, je ustvaril le 17.000 
delovnih mest, a se je število zaposlitev v javnem sektorju 
minuli mesec skrčilo za prav toliko. Olje na ogenj je prililo 
še poročilo medijev, da je Grčija v hujši recesiji, kot je bilo 
napovedano, in da bo še težje odplačevala svoje obveznosti. 
Tudi s trga obveznic so prišle zaskrbljujoče novice. Donosnost 
10-letne državne ameriške obveznice se je ponovno spustila 
pod 2 odstotka, kjer ni bila niti na vrhuncu finančne krize 
leta 2009.

Osrednje evropske borze so prejšnji teden začele z občutnimi 
padci indeksov, ki so se gibali med tremi in petimi odstotki, 
medtem ko so bile ameriške borze v ponedeljek zaradi prazni-
ka zaprte. Pod največjim pritiskom so bile delnice finančnih 
podjetij, saj so pristojne ameriške oblasti vložile tožbe v višini 
200 milijard dolarjev proti številnim bančnim velikanom zaradi 
izgub, povezanih s hipotekarnimi vrednostnimi papirji. V pov-
prečju so se delnice evropskih bank pocenile za pet odstotkov 
in dosegle najnižjo vrednost po aprilu 2009. Tečaj delnic Royal 
Bank of Scotland je strmoglavil za deset odstotkov, Deutsche 
Bank (ki ji grozi plačilo 14 milijard dolarjev odškodnine) pa 
za osem. Čeprav so evropske banke mnogo bolj kapitalsko 
preskrbljene, je trenutni položaj zelo podoben tistemu iz jese-
ni 2008, ko se je zlomila banka Lehman Brothers. Agencija v 
tožbah proti bankam navaja, da so pri omenjenih vrednostnih 
papirjih kršile zakonodajo. Gre za prelom odločitve, ki jo že več 
let zahtevajo zagovorniki potrošnikov. Ti že ves čas poudarjajo, 
da finančni velikani niso prevzeli prave odgovornosti za dejanja, 
ki so privedla do svetovne finančne krize.

Premetava tudi Švico
Po hudih ponedeljkovih padcih se je razpoloženje na finanč-

nih trgih v torek in sredo nekoliko izboljšalo. Največ zaslug 
za to ima švicarska centralna banka, ki je sporočila, da ne bo 
dovolila, da bi tečaj evra zdrsnil pod 1,2 franka. V ta namen je 
pripravljena kupovati druge valute v neomejenih količinah, da 
bi vplivala na njihovo rast. Očitno imajo v Švici dovolj tega, da 
je njihova valuta ob izjemni gospodarski negotovosti postala 
varno zatočišče, s čimer postaja vedno bolj precenjena, kar 
načenja dobičke izvoznih podjetij. Posledice tega so bile takoj 
opazne, saj je frank začel strahovito izgubljati vrednost in z 1,1 
franka padel do 1,2189 franka za evro. Takšnega enodnevnega 
padca ene od svetovnih valut trgovci ne pomnijo.

Vrednost največjih svetovnih indeksov se je v tem tednu 
gibala različno. Frankfurtski Indeks DAX je ta teden kon-
čal 0,5 odstotka nižje in je v petek dosegel 5.344 indeksnih 
točk. Francoski indeks CAC40 je končal 2,8 odstotka nižje, 
medtem ko je angleški indeks FTSE100 v tem tednu pri-
dobil 0,9 odstotka vrednosti. Ameriška indeksa SP500 in 
Dow Jones sta v petek trgovanje zaključila 0,8 odstotka 
višje glede na pretekli teden. Na drugi strani se je indeks 
NASDAQ v tem tednu podražil za 2,2 odstotka vrednosti 
ter v petek dosegel 2.206 indeksnih točk.

Poleg švicarskega franka je v minulem tednu padel tudi 
evro. Vrednost evra je v primerjavi z dolarjem v tem tednu 
zdrsnila za 1,4 odstotka na 1,4040 dolarjev za evro. Med suro-
vinami je največ vrednosti pridobila nafta, ki je v sredo dosegla 
88,10 dolarja za sod, kar je 4,5 odstotka več kot pretekli teden. 
Finančni trgi nikakor ne najdejo potrebnega optimizma in vse 
bolj negotove novice iz gospodarske sfere še dodatno otežujejo 
situacijo. Dokler ne bo radikalnih odločitev in jasnih smernic 
tako iz evropskih kot ameriških finančnih ustanov, večjih 
pozitivnih premikov ne moremo pričakovati.

ROMAN GOMBOC, ILIRIKA, borzno posredniška hiša, d. d.

»Septembra bomo objavili 
poziv za izdelavo izvedbenih 
načrtov v regijah, konec leta 
pa 6. javni poziv Regionalnih 
razvojnih programov, ›težak‹ 
približno sto milijonov evrov. 
Prijave bomo odpirali priho-
dnje leto, koriščenje denarja 
pa bo v letih 2013 in 2014,« je 
napovedal mag. Miha Pezelj 
iz vladne službe za lokalno 
samoupravo in regionalni 
razvoj (SVLR). Občine se na 
razpis lahko prijavijo s pro-
jekti prometne in ekonom-
ske infrastrukture, okoljske 
infrastrukture in turizma ter 
socialne infrastrukture in 
urbanih središč, prednost pa 
bodo imeli projekti, ki jih bo 
skupaj prijavilo več občin.

Celjski sejem je v sode-
lovanju s skupnostjo in z 
združenjem slovenskih 
občin ter SVLR pripravil 
delovno srečanje županov 
in predstavnikov občin, v 
ospredju pa so bili črpa-
nje denarja iz Evropskega 
kohezijskega sklada, uspe-
šnost Slovenije pri tem in 
najpogostejše težave občin 
z evropskim sofinancira-

Še približno sto milijonov 
evropskih evrov

njem. Tu je vsekakor na pr-
vem mestu nelikvidnost, ki 
se pojavlja zaradi zalaganja 
denarja, srečujejo pa se tudi 
s težavami pri izvedbi javnih 
razpisov, krizo v gradbeni-
štvu ter kadrovsko podhra-
njenostjo, zaradi katere le s 
težavo izpolnjujejo obsežno 
podporno dokumentacijo, 
ki jo zahteva EU. Direktorica 
urada za kohezijsko politiko 
mag. Mateja Čepin je oce-
nila, da je Slovenija v letih 
2007–2013 po uspešnosti 
črpanja evropskega denarja 
z 1,4 milijarde evrov prido-
bljenih in 1,05 milijarde že 
povrnjenih evrov na 6. me-
stu med državami EU. Ob 
tem je opozorila na težave 
in napake pri črpanju razpi-
sanih sredstev in poudarila, 
naj se občine ob morebitnih 
dilemah pravočasno posve-
tujejo s SVLR.

Projekti še 
neznanka
S katerimi projekti bodo 

konec leta kandidirale obči-
ne s Celjskega, še ni znano. 
»Za uspešno črpanje mora 

biti glavni poudarek na ide-
ji oziroma vsebini projekta. 
Zato bo znotraj regije potreb-
nih še kar nekaj usklajevanj 
občin o prednostnih nalogah 
in velikosti projektov, s ka-
terimi bodo kandidirali,« je 
poudaril predsednik Sveta 
Savinjske regije in župan 
Rogaške Slatine mag. Bran-
ko Kidrič.

Možnosti in pogoje finan-
ciranja infrastrukturnih ter 
okoljevarstvenih projektov 
občin je županom predstavil 
predsednik uprave Sloven-

ske izvozne in razvojne ban-
ke Sibil Svilan. Razveselil 
jih je s podatkom, da bodo 
imele občine v začetku pri-
hodnjega leta na voljo še do-
datnih sto milijonov evrov 
za financiranje infrastruktu-
re ter okoljske in energetske 
učinkovitosti. Občine bodo 
ta denar lahko najele pod 
najugodnejšimi pogoji z mo-
žnostjo odplačevanja do 20 
let. Za tovrstne projekte je 
občinam sicer že na razpola-
go sto milijonov evrov.

IS

V petek so na Mosu najboljšim in najbolj inovativnim 
razstavljavcem oziroma njihovim izdelkom in storitvam 
že tradicionalno podelili sejemska priznanja. Priznanja 
so tudi letos podelili Celjski sejem, Mestna občina Celje 
in Obrtno-podjetniška zbornica Slovenije.

Med nagrajenci v različnih kategorijah so tudi predstav-
niki s Celjskega. Tako so zlata priznanja Celjskega sejma 
prejeli destinacija Dežela Celjska, ki se na sejmu predstavlja 

v organizaciji in koordinaciji Zavoda Celeia Celje, gre pa za 
celovito predstavitev turistične ponudbe Savinjske regije. 
Zlato je šlo tudi podjetjema Matjaž iz Petrovč za predstavitev 
novih izdelkov in Inotherm iz Dolenje vasi za celostno po-
dobo razstavnega prostora. Bronasto priznanje so za prikaz 
t. i. set sistemov, ki so uporabni za družbo, posameznika in 
družine, prejeli v velenjskem podjetju Antim.

US, foto: SHERPA

V petek, ko so na celjskem sejmišču pripravili dan Voj-
vodine, so predstavniki gospodarskih zbornic Celje in Su-
botica podpisali dogovor o sodelovanju, ki naj bi povezal 
podjetnike obeh mest oziroma držav.

Čeprav sporazum ne vsebuje finančnih in pravnih obvez, 
je po mnenju direktorja Regionalne gospodarske zbornice 
Celje Draga Polaka dobra podlaga za bolj intenzivno in učin-
kovito delovanje. »Veseli nas, da se naša podjetja po najhujši 
krizi vračajo v stare tokove, kar kaže tudi na pozitiven vpliv 
slovenskih investicij v Srbiji. Tako politično kot gospodarsko 
sodelovanje sta na visoki ravni,« je ob srečanju povedal ve-
leposlanik Republike Srbije Predrag Filipov, ki je opozoril 
na rezerve pri tesnejšem gospodarskem sodelovanju. Po nje-

Srbi prodirajo govem je posebna prednost za vlagatelje tudi dogovor med 
Srbijo in Rusko federacijo o brezcarinski prodaji. Sodelovanje 
tako z Mos kot Slovenijo nasploh je po njegovem vsako leto 
boljše. »Iz leta v leto imamo manj odprtih političnih vprašanj 
ter več gospodarskega sodelovanja, kar se kaže tudi na leto-
šnjem Mosu,« je spomnil Filipov, ki je kot najboljši primer 
srbske investicije v Sloveniji označil prevzem Fructala.

Da imamo s Srbijo tradicionalno odlične odnose, je potrdil 
tudi generalni direktor Gospodarske zbornice Slovenije Samo 
Hribar Milič. »V prihodnje bomo imeli več medsebojnih inve-
sticijskih vlaganj. Že zdaj so slovenska podjetja veliko vlagala 
v Srbiji, zadnje čase pa vidimo, da so slovenska podjetja tarča 
srbskih podjetnikov,« je dejal Hribar Milič, ki je napovedal še 
več podobnih potez. Pojasnil je, da je od 14 tisoč podjetij, ki so 
lani izkazovala priliv iz tujine, kar 90 odstotkov poslovalo prav 
na Balkanu. Pri tem poslovanju vodita Srbija in Hrvaška.

US

Zakon o lokalni samoupravi občinam med drugim na-
laga ustvarjanje pogojev za gospodarski razvoj v svojem 
okolju. Kako to določilo izvajati v praksi, je županom 
podrobno predstavil vodja Sektorja za gospodarstvo Me-
stne občine Celje Janko Trobiš. Naštel je več načinov – s 
finančnimi spodbudami, subvencijami za nova delovna 
mesta, z olajšavami za plačevanje premoženjskih dajatev 
in administrativno pomočjo podjetnikom – zagotovo pa 
med njimi ni mehanizmov, ki jih imajo na voljo v neka-
terih drugih državah. Kot primer zglednega sodelovanja 
lokalne oblasti z gospodarstvom je navedel Srbijo, kjer v 
občinah Ruma in Inđija vsak nov investitor od občine dobi 
brezplačno zemljišče in subvencijo v višini 10 tisoč evrov 
po delovnem mestu ter še tisočaka za priučitev delavca.

Nagrade v različne roke
Dežela Celjska tudi med nagrajenci v Celju
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Zgodba šentjurskega Al-
posa postaja vse bolj zgod-
ba v smislu biti ali ne biti. 
V minulem tednu so svoje 
vedenje in težave predstavi-
le tri tako ali drugače vple-
tene strani, včeraj pa naj 
bi svoje dodal še nadzorni 
svet, ki naj bi ugotavljal, če 
je postopek prisilne porav-
nave sploh še smiseln. Eno 
je gotovo: morebiten propad 
nekdanjega giganta bi pov-
zročil velike težave. Delavci 
bi ostali brez dela in plač, 
Občina Šentjur s precej-
šnjimi socialnimi problemi, 
upniki brez denarja.

Plaz se je s sprožil s pi-
smom, pod katerim je pod-
pisan svet delavcev, v njem 
pa je izražena bojazen, da 
bodo banke upnice zahtevale 
stečaj Alposa, ki je v prisilni 
poravnavi. Delavci v podjetju 
s 60-letno tradicijo poudarja-
jo, da niso tajkunska zgodba, 
da se sicer zavedajo napak 
pri vodenju, a vendar, kot 
so prepričani, jih je dotolkla 
gospodarska kriza. V pismu 
opozarjajo, da so zadnje ve-
čje podjetje na nerazvitem 
Kozjanskem, ki še kljubuje 
težavam, ob čemer so pre-
pričani, da je njihova zgodba 
primer reševanja, kakršnega 
ne bi smelo biti.

Kot da je še Alposova zgradba v pričakovanju …

Se Alposu 
maščujejo 
stari grehi?
O dogajanju v šentjurskem gigantu preko javnih pisem, 
uprava pa molči

Tako so se z bankami 
upnicami že decembra 2009 
dogovarjali za prestrukturi-
ranje, po skoraj dveh letih pa 
je položaj neprimerno slabši. 
Zaradi slabšanja razmer in ker 
ni bilo dogovorov, je bila v Al-
posu uvedena prisilna porav-
nava, poudarjajo v pismu, kjer 
navajajo novo lastniško struk-
turo, v kateri imajo banke 80-
odstotni delež. »Podpisan je 
bil tudi sporazum o ravnanju 
upnikov, ki pa je za banke za 
zdaj le zapis na papirju. SIJ 
je začel dobavljati material, 
medtem ko banke iščejo vse 
mogoče razloge, da ne bi iz-
polnile zaveze iz sporazuma, 
pri čemer so se obvezale le v 
tem, da bodo zagotovile akre-
ditivni potencial za nakup 
repromateriala,« navajajo v 
pismu. V svetu delavcev so 
prepričani, da banke iščejo 
pot za stečaj Alposa, čeprav bi, 
kot navajajo, izgubile skoraj 
vse in zapravile sto milijonov 
evrov.

Miloščine nočejo
Zaposleni s pismom pred-

vsem pozivajo k iskanju druge 
poti, ne k stečaju Alposa, ki je 
zadnja leta preživel ob pomoči 
Gorenja. Velenjsko podjetje je 
namreč nabavljalo repromate-
rial in ga posredovalo v prede-
lavo. Kljub omejeni proizvo-
dnji so v Alposu poravnavali 
stroške in izplačevali osnovne 
plače. Zato doseženi kazalniki 
ne morejo služiti kot osnova 
za sprejemanje nadaljnjih od-
ločitev, trdijo v svetu delavcev, 
kjer se zavedajo, da bodo mo-
rali sami prevzeti največji de-
lež pri sanaciji podjetja.

»Upravičeno se lahko spra-
šujemo, ali nam je vseeno, 

da propadajo podjetja vsak 
dan! Tudi tista, vključno z 
Alposom, ki dokazano, s pri-
mernim prestrukturiranjem 
obveznosti lahko poslujejo 
in na ta način poplačajo velik 
del dolgov! Nimamo namena, 
da bi prosili za miloščino. To 
ni v navadi kozjanskega člo-
veka! Prosimo pa za razum 
in objektivno oceno, da je 
podjetje sposobno prežive-
ti. Upamo, da je v bančnem 
znanju še kaj več kot samo 
predlogi za stečaj. Ali pa je 
potreba po uničevanju tako 
velika? Vendar bi bilo smisel-
no, da lastniki prodajo naše 
podjetje, ko bo v dobri kon-
diciji. Vsi zaposleni smo pre-
pričani v nadaljnje uspešno 
poslovanje Alposa, seveda ob 
podpori lastnikov in ponov-
no pridobljenem zaupanju 
poslovnih partnerjev,« so za-
ključili v pismu.

slovenska podjetja, bi morali 
še toliko več truda in odgo-
vornosti vložiti v reševanje ti-
stih gospodarskih subjektov, 
pri katerih še lahko upamo na 
ugoden razplet,« pravi župan 
Marko Diaci in opozarja, da 
bi morebiten propad podjetja 
Alpos pomenil nov nepred-
stavljiv udarec za socialno že 
tako ali tako precej degradira-
no območje Kozjanskega in 
nov val brezposelnih. »Pod-
jetje Alpos namreč zaposlu-
je skoraj štiristo delavcev, v 
največji meri iz lokalnega 
okolja, kar pomeni, da je od 
njegovega obstoja odvisno 
ravno toliko družin. Poleg 
tega bi na območju Občine 
Šentjur v primeru, da bi de-
lavci Alposa ostali brez dela, 
brezposelnost porasla za sko-
raj petdeset odstotkov.«

Zato so v občini pozvali 
vse, ki imajo v rokah škarje 
in platno usode Alposa, tudi 
vlado, da se s trenutnimi 
razmerami spopadejo v kon-
struktivnem duhu in z name-
nom reševanja podjetja. Še 
posebej to velja za vse banke, 

saj v občini nikakor ne želijo, 
da bi bil šentjurski Alpos še 
ena tragična zgodba o »soci-
alni bombi, ki je nismo znali 
deaktivirati, ter nov primer 
neuspešne reanimacije pod-
jetja, ki je sicer izpolnjevalo 
vse pogoje za preživetje«.

Banke (spet) nič 
krive
V zgodbi o reševanju Alposa 

je treba omeniti, da so banke 
upnice ter družbi SIJ in Acroni 
prvič izkoristile možnost raz-
lastitve obstoječih delničarjev 
družbe v prisilni poravnavi in 
prevzele upravljanje podjetja, 
seveda pa sklenile tudi ustre-
zen dogovor, ki pa, kot vse 
kaže, bo padel v vodo. Kot so v 
tretjem pismu, ki je minuli te-
den romalo v medije, opozorili 
predstavniki bank, naj bi nova 
uprava pod vodstvom Ljubo-
mirja Osovnikarja ugotovila, 
da poslovanje skupine Alpos 
bistveno odstopa od tistega, ki 
ga je ob izdelavi načrta finanč-
nega prestrukturiranja prika-
zovalo bivše vodstvo Alposa z 
Mirjanom Bevcem na čelu. V 
bankah zdaj preučujejo nova 
dejstva, končna odločitev pa 
bo »padla«, potem ko bodo 
preverili realnost sanacijskih 
ukrepov.

Dogovor med bankami 
in družbo SIJ med drugim 
predvideva, da banke Alposu 
reprogramirajo zavarovana 
posojila za dobo 15 let z dvo-
letnim moratorijem za plači-

lo glavnice, v posojilo Alposu 
pa bi 900 tisoč evrov terjatve 
konvertiral tudi Acroni. Ta se 
je s SIJ še zavezal, da bo Alpo-
su dobavil material v vredno-
sti pet milijonov evrov, name-
njen dodelavnim poslom za 
SIJ in Acroni. Če bi Probanka 
zagotovila 10 milijonov doda-
tne bančne garancije, bi SIJ in 
Acroni zagotovila še material 
za proizvodnjo Alposovih la-
stnih izdelkov.

Gorenje ter Tuš
Na letošnji Deloittovi lestvici 500 največjih podjetij v 

Srednji Evropi je tudi 18 slovenskih podjetij.
Med njimi se je najvišje, na 38. mesto, uvrstil Petrol, s 

Celjskega pa med 500 največjimi najdemo Skupino Gorenje 
ter Tuš Holding in Engrotuš. Kot v preteklih letih je na prvem 
mestu poljsko naftno podjetje PKN Orlen.

Pšeničnik prevzema 
zdravilišče

S. P. Plod, podjetje v lasti Stanislava Pšeničnika, je 
prevzelo Zdravilišče Rogaška, saj je bila prevzemna po-
nudba uspešna. To je razvidno iz odločbe Agencije RS za 
trg vrednostnih papirjev, ki jo je na straneh ljubljanske 
borze objavilo Zdravilišče Rogaška.

S. P. Plod je doslej obvladovalo približno polovico del-
nic, iz odločbe agencije pa ni razvidno, kolikšen delež je 
odslej v Pšeničnikovih rokah. Ponujena cena, 3 evre za 
delnico, je bila dosežena sporazumno, na končni znesek 
pa je najbolj vplivalo negativno poslovanje zdravilišča v 
zadnjih nekaj letih, na kar je vplivala gospodarska kriza 
v Sloveniji in po svetu. Tako naj bi samo lani ustvarili 

Minuli teden je krožilo 
kar nekaj ugibanj o od-
stopu predsednika uprave 
Alposa Ljubomirja Osovni-
karja. Delavcem je menda 
zagotovil, da (še) ni odsto-
pil, na vprašanja medijev 
pa se v upravi niti v nad-
zornem svetu Alposa v za-
dnjem času ne odzivajo.

Delničarji Alposa so že 
na avgustovski skupščini 
nakazali, da poslovanje v 
preteklosti ni bilo dobro. 
Tako so zavrnili sprejem 
letnega poročila za leto 
2010, prav tako skupščina 
ni podelila razrešnice niti 
prejšnjemu nadzornemu 
svetu niti nekdanji upravi 
družbe, ki jo je lani še vodil 
Mirjan Bevc.

Po neuradnih informa-
cijah Alpos nima denarja 
za poplačilo prvih obro-
kov 105 upnikom, ki so 
prijavili za 203 milijone 
evrov terjatev, priznanih 
pa je 151 milijonov evrov, 
prav tako nima denarja za 
nabavo repromateriala.

V prvi polovici leta je 
Alpos ustvaril 1,6 mili-
jona evrov prihodkov od 
prodaje, kar je skoraj 70 
odstotkov manj kot v ena-
kem obdobju lani. Polletna 
izguba je znašala tri mili-
jone evrov, potem ko je je 
bilo v prvi polovici lani za 
54 milijonov evrov.

Strah pred 
socialno bombo
Na pismo so se odzvali v 

vodstvu Občine Šenjtur, kjer 
prav tako z naraščajočo za-
skrbljenostjo spremljajo raz-
mere v podjetju Alpos. »V kri-
znih časih, ko so iz različnih 
razlogov že klonila številna 

Kot navajajo zaposleni, 
se dogovor ne izpolnjuje, 
na kar kažejo tudi rezultati 
poslovanja v Alposu. Vsee-
no so banke so v odgovoru 
zaposlenim zapisale, da so 
»izkazale izjemno podporo 
in pripravljenost za izpeljavo 
vseh aktivnosti, ki bi družbi 
Alpos omogočile nadaljeva-
nje nemotenega poslovanja, 
in to kljub temu, da niso bile 
odgovorne za stanje, v kate-
rem se je znašlo sicer uspe-
šno podjetje.«

URŠKA SELIŠNIK

skoraj pol milijona izgube. Negativno poslovanje družbe 
je seveda zmanjšalo njeno tržno vrednost, vendar v S. P. 
Plod ocenjujejo, da ima zdravilišče potencial za boljše 
poslovanje.

Unior v državnih rokah
Nadzorniki zreškega Uniorja so pregledali dokaj obe-

tavno poslovno poročilo za prvo polovico leta, ko je Unior 
ustvaril skoraj 77 milijonov evrov prihodkov, kar pred-
stavlja dobro četrtino več kot v lanskem primerljivem 
obdobju.

Ustvarili so več kot 3 milijone evrov dobička, kar je v 
primerjavi s predlanskim letom, ko so imeli dober milijon 
evrov izgube, seveda precej spodbudno. Tudi poslovanje 
po osmih mesecih je dobro, saj so dosegli več kot 91 mi-
lijonov evrov prodaje. V tem času so se nekoliko spreme-
nila lastniška razmerja, saj je zaradi dokapitalizacije NLB 
država postala večinska lastnica Uniorja. NLB ima namreč 
več kot 8-odstotni delež, Posebna družba za podjetništvo 
oziroma PDP ter kapitalska in odškodninska družba pa več 
kot 44-odstotni delež. Tudi zato je nadzorni svet Uniorja 
skladno s pismom ministrstva za gospodarstvo in zakonom 
o prejemkih poslovodnih oseb v gospodarskih družbah v 
večinski državni lasti uskladil pogodbe z upravo zreške-

ga Uniorja. Uprava je dvočlanska, in sicer je predsednik 
Gorazd Korošec, član pa Darko Hrastnik. Kot je znano, 
Uniorjeve delnice od 18. avgusta kotirajo tudi na borzi.

Iskanje najboljših 
inovatorjev …

Prihodnji torek bo Gospodarska zbornica Slovenije raz-
glasila najboljše letošnje inovacije na državni ravni. Ta 
priznanja predstavljajo najvišjo nagrado za inovativnost 
slovenskih podjetij in s tem promocijo inovativnosti v Slo-
veniji.

Letos so skupno prejeli 243 prijav, kar je nekoliko manj 
kot lani, vendar se je povečalo število sodelujočih avtorjev. 
Kar 777 inovatorjev je namreč sodelovalo pri inovacijskih 
projektih slovenskih podjetij. Ponovno so zabeležili veliko 
inovacij, ki so nastale v sodelovanju med različnimi podjetji, 
univerzami in ustanovami. Za najvišja priznanja bo kandi-
diralo 48 prijaviteljev inovacij, ki sta jih predlagali celjska 
in velenjska gospodarska zbornica. Tako se s Celjskega za 
najboljše inovacije potegujejo BSH Hišni aparati, Cinkarna 
Celje, Gorenje in Gorenje Surovina, podjetnik Jože Cvetko, 
SwatyComet ter Vivapen.

US
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»Konj ni le delovna ži-
val in žival za dirke. Je še 
veliko več,« je bilo slišati 
na vročo soboto, ko je Ko-
njerejsko društvo Vrh nad 
Laškim v Tevčah pripravilo 
že devete konjeniške igre. 
Tokrat je bilo še posebej 
slovesno, saj so odprli 
tudi obnovljen kozolec, 
ki bo odslej večnamenski 
objekt, ki ima v nadstropju 
tudi dvorano s 60 sedeži. 
A kljub temu so bili ta dan 
glavni konji.

Da s konji ne gre češenj 
zobati, je že v prvi kategoriji 
iger, spretnostni ježi, izku-
sil naš enooki. Tim je iskal 
najboljši kader za fotogra-
fi jo, konj pa se je s svojim 
jahačem trudil premostiti 
vse ovire na poligonu. In v 
nekem trenutku sem videla 
le še Tima, ki v galopu dirja 
proti traku, za katerim smo 
bili gledalci in tudi navijači. 
Konji so se drug za drugim 
podajali na poligon, nekate-
ri so opravili z odliko, spet 
drugi so potrebovali malo 
več spodbude. Sem pa prvič 
videla, kako je konj vzvratno 
vozil slalom med ovirami!

Spretnostna vožnja pa ni le 
za enojce, da ne boste mislili. 
Sledile so namreč spretnostne 
vožnje dvovpreg in tam se je 
resnično pokazalo mojstrstvo 
kočijažev. Videli smo lahko 
prave vratolomne vožnje, ki 
so v primerjavi s tistimi, ki jih 
vidimo po mestih, ko se cela 
družinica zbaše na kočijo, 
prava dirka formule ena.

17.00

FUNDACIJA ZA ŠPORT 

MINISTRSTVO 
ZA ŠOLSTVO IN ŠPORT

17.00
Otvoritev čolnarne na Špici

10.30

Celje,17.9.’11

Arhitektura 
Matjaž Gril
Klavdij Kikelj

10.3010.30
DP v slalomu KAJAK-KANU

20.00
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Pero Lovšin
Španski borciŠpanski borci &&&&Kosta & Kitarzani

Celje, 17. 9. 2011Celje, 17. 9. 2011
Medijski pokrovitelj: NOVI TEDNIK in RADIO CELJE

Spretni, hitri in močni
Tradicionalne konjeniške igre v Tevčah – Odprli obnovljen kozolec

Sicer pa je ena družinica 
za konje, vsaj za tiste, ki so 
prišli dirkat v Tevče, mala 
malica. To je dokazal konjski 
pulling. To kategorijo so to-
krat prvič uvrstili v tekmova-
nje, gre pa za tekmovanje v 
konjski moči. Pa ne konjskih 
močeh jeklenih konjičkov, ki 
so se prav pošteno ogreli na 
septembrskem soncu, da ne 
bo pomote. Konji so morali 
vleči ljudi na posebni deski, 
ki so jo privezali na nanje. 
Tisti, ki potegne več, je zma-
govalec. Ta kategorija tekmo-
vanja izhaja iz Amerike, smo 
lahko slišali, ko sta se dva 
konjerejca hvalila in primer-
jala: »Stavim, da moj konj po-
tegne več od tvojega!« In po 
vzoru globalizacije je konj-
ski pulling svoje mesto našel 
tudi v Tevčah. Sledile so še 
galopske dirke in potem v dir 
pod kozolec!

Stari običaji 
družijo
Kozolec, ki ga je kupilo 

Konjerejsko društvo Vrh nad 
Laškim, so na novo postavili 
že pred dvema letoma, zdaj 
pa so ga končno dokončali. 
Kot se spominja predsednik 
društva Alojz Seitl, je bil sta-
ri kozolec v razsutem stanju, 
tako da so ohranili le nosil-
ne stebre, ki so iz leta 1936. 
Člani društva so ga z lastnim 
delom obnovili, fi nančna po-
moč pa je prišla iz društva 
za razvoj podeželja, kjer so 
za obnovo namenili 40 tisoč 
evrov.

Namen konjerejskega dru-
štva je, da bi kozolec živel, 
zato so že ob odprtju pripra-
vili razstavo ročnih del žensk 
s tega območja. Največ pa v 
društvu stavijo na dediščino. 
Želijo namreč obnoviti oziro-
ma ponovno obuditi star na-
čin dela s konji. »Kupili smo 
že kosilnico, zgrbljalnik, vo-
zove, ›gepl‹ po domače. Pri-
kazati želimo delo s konji ne-
koč in danes,« razlaga Seitl. 
Da dajo nekaj na zgodovino, 

je dokaz tudi, da so v goste 
povabili voznike starodob-
nih vozil iz Šentjurja, ki so 
se pod kozolec pripeljali tik 
pred začetkom prireditve po 
končanih konjskih dirkah.

In kot se za stare čase spo-
dobi, ko slovenskega življa 

ob večerih nista zaposlovala 
televizija in Facebook, so se v 
Tevčah še poveselili. Najprej 
uradni del in vaška godba, 
nato nočna zabava z Doriji. 
Pa seveda obvezni srečelov. 
Spodaj podpisana sem upala 
na mlado muco ali vsaj zaj-

ca, vendar je podmladek iz-
žrebal vrečko presenečenja. 
Zdaj bomo iz pečice hrano 
vlekli z novo kuhinjsko ro-
kavico. Po zajca bomo prišli 
prihodnje leto.

ŠPELA KURALT
Foto: TimE

Kozolec na Slogih bo odslej prizorišče številnih prireditev. V času konjeniških iger so v njegovi senci iskali 
zavetje vsi, ki jim je močna pripeka osušila usta. Po zaključenih igrah pa je bilo pri kozolcu nepopisno 
veselo in prostega mesta na kakšni izmed klopi skoraj nisi našel.

Spretnostna ježa je lahko precej mokra …

Že enega konja je težko obvladati, kaj šele dva! Ampak tudi dvovprege so lahko zelo spretne in predvsem zelo hitre.
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PONEDELJEK
· Ličenje s parfumerijo LIMONI 
· Modno poslikani nohti z MANIKIRO 
· BIG BANG in delavnica NIKON
TOREK
· Delavnica LEONARDO 
· BODY PERFECT in modni TATTOO

SREDA
· DOK  in arhitektura las 
· Modno poslikani nohti z MANIKIRO 
· Astrološko vedeževan je z Gordano 
ČETRTEK
· Moja ustvarjalnica s trgovino ART 
· Zoomba party ob 18.30 uri
PETEK
· MODNA REVIJA ob 18. uri
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NAJDETE NAS 
NA FACEBOOKU

www.city-center.si

MODNI TEDEN V CITYCENTRU
OD pONEDElJkAkAk , 12., DO pEtkAtkAtk , 16. sEptEMbRA

BRASLOVČE – Občina se 
je odločila subvencionirati 
obnovo pročelij in streh sta-
novanjskih stavb v starem 
trškem jedru. Nekatere fasa-
de in strehe so namreč v zelo 
slabem stanju in so potrebne 
temeljite obnove, za kar sta-
novalci oziroma lastniki stavb 
pogosto nimajo denarja.

Kot pravi župan Braslovč 
Branimir Strojanšek, so se 
za tovrstno pomoč na obči-
ni odločili na pobudo obča-
nov ter po vzoru mest, kjer 

takšno prakso že uspešno 
izvajajo. Začeli so pripra-
vljati pravilnik o dodeljeva-
nju proračunskih sredstev 
za obnovo pročelij in streh. 
Osnutek pravilnika so ob-
činski svetniki minuli teden 
potrdili in ga posredovali v 
javno obravnavo.

Sredstva bo občina dode-
ljevala na podlagi javnega 
razpisa, na katerega se bodo 
lahko prijavili lastniki ali so-
lastniki stavb v trškem jedru, 
pri čemer svetniki menijo, da 

bi bilo smotrno pravilnik raz-
širiti tudi na nekatere druge 
stavbe v občini, ki so potrebne 
obnove.

Razpis za subvencionira-
nje obnove pročelij in streh 
naj bi bil objavljen v maju 
prihodnje leto. V Braslov-
čah verjamejo, da bodo s 
tem ukrepom prispevali ne 
le k lepši podobi trga, ampak 
tudi k oživljanju starega tr-
škega jedra in vzdrževanju 
kulturne dediščine.

BA

Občina bo pomagala 
obnavljati

Zelena delovna mesta
VELENJE – Te dni se bodo v Sloveniji zvrsti-
le štiri okrogle mize na temo zelenih delov-
nih mest. Ena od njih – z naslovom Varna 
prihodnost? Uporaba energetskih virov na 
zelenem delovnem mestu – bo tudi v Vele-
nju, in sicer v četrtek ob 10. uri v prostorih 
tamkajšnje fakultete za energetiko.

Fundacija Utrip humanosti s sedežem v 
Celju je projekt zastavila v okviru zelenega 
socialnega omrežja Lifestyle natural. Na 
različnih koncih Slovenije bodo ugledni 
strokovnjaki razpravljali o možnostih za 
zelena delovna mesta v različnih panogah. 
7. oktobra bo zaključek na Gospodarskem 
razstavišču v Ljubljani s konferenco o 

tem, ali so zelena delovna mesta realnost 
ali utopija. Zeleno delovno mesto naj bi 
pomenilo, da zaposleni delajo v zdravem 
okolju, da ločujejo odpadke, varčujejo z 
energijo, imajo dobre medosebne odnose, 
pa tudi njihov proizvod ali storitev mora-
ta biti zelena. Vse to naj bi gospodarstvu 
prinašalo nove izzive, priložnosti in višjo 
dodano vrednost, na socialnem področju 
pa nove, zdrave zaposlitve ter prijaznejši 
razvoj. Projekt predvideva še serijo izobra-
ževanj, v podjetjih ocenjevanje možnosti za 
uvedbo zelenih delovnih mest in podelje-
vanje certifi katov najboljšim.

TC

Izvajalca izbirali včeraj
CELJE – Včeraj popoldne so na mestni občini pregledali ponudbe izvajalcev za gradnjo 
Vrtca Dolgo polje III.

Po odstopu od pogodbe z mariborskim Konstruktorjem, ki naj bi do novembra zgradil ta vrtec, 
so namreč v mestni občini v drugi polovici avgusta objavili ponovljen razpis. Rok za oddajo 
ponudb se je iztekel včeraj, ko so tudi javno pregledali prispele ponudbe. V primeru, da po 
izboru izvajalca ne bo zahtevkov za revizijo, bo podpis pogodbe z izbranim konec septembra. 
Rok za dokončanje vseh pogodbenih del je pol leta po podpisu pogodbe. Z izgradnjo novega 
vrtca v Mestni četrti Dečkovo naselje bo zagotovljen prostor za sprejem do 152 malčkov, ki so 
z začetkom šolskega leta zaradi pomanjkanja prostora ostali na čakalni listi. IS

Županjin prvi obisk
CELJE – Od četrtka do nedelje je bila v mestu ob Savinji na obisku županja partnerskega 
nemškega mesta Grevenbroich Ursula Kwasny s sodelavci.

Sporazum o partnerstvu med mestoma sta občini podpisali že leta 1986, sodelovanje pa se 
kaže na različnih področjih, zlasti na kulturnem. Za županjo Ursulo Kwasny je bil to prvi obisk v 
Celju. Že v četrtek so si gostje ogledali mesto, obiskali Celjsko kočo, v petek se je županja vpisala 
v knjigo častnih gostov Celja. Tokratni obisk je bil namenjen dogovorom o načinih sodelovanja 
in konkretnih projektih medmestnega povezovanja v prihodnje, gostje iz Grevenbroicha pa so 
si ogledali še Mednarodni obrtni sejem, Šmartinsko jezero in Logarsko dolino. IS Izšle so Pesmi Parnasa

CELJE - Izšla je Veronikina antologija Pesmi Parnasa, ki jo je Fit media izdala ob 15-
letnici podeljevanja Veronikine nagrade. Antologijo bodo predstavili jutri dopoldan, ko 
ob 11. uri v Narodnem domu pripravljajo sprejem in novinarsko konferenco.

Pogovora ob izidu Veronikine antologije se bodo med drugim udeležili Veronikini nagra-
jenci Ciril Zlobec, Josip Osti, Milan Dekleva, Ivo Svetina, Jože Snoj, Barbara Korun, Erika 
Vouk, Andrej Medved in drugi. Pesmi Parnasa so izšle v nakladi 900 izvodov, v knjigi pa so 
objavljene najljubše pesmi vseh dosedanjih nagrajencev po njihovem izboru. Poleg tega so 
k izbranim desetim pesmim dodali še kratek avtobiografski zapis in misli, kaj lahko poezija 
pomeni človeku v današnjem času. Knjigo zaokrožajo še leksikografski zapisi o literarnem 
delu Veronikinih nagrajencev. BS

Objavljen razpis za 
kadrovske štipendije
CELJE – Razvojna agencija Savinjske regije je včeraj objavila razpis kadrovskih štipendij 
39 delodajalcev iz Savinjske regije.

V okviru regijske štipendijske sheme je za šolsko leto 2011/12 razpisana 201 štipendija 
– od tega jih je za dijake namenjenih 65, za študente pa 136. Med največjimi delodajalci 
je zagotovo velenjsko Gorenje, ki razpisuje kar 62 štipendij. Dijaki in študenti se lahko na 
posebnem obrazcu prijavijo do 11. oktobra. Podrobneje bodo regijsko štipendijsko shemo 
predstavili tudi na Mednarodnem obrtnem sejmu, in sicer danes med 10. in 15. uro v hali 
K na razstavnem prostoru Savinjske regije. IS
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Slavnostna akademija z 
orkestrom Slovenske filhar-
monije ob 60-letnici Glas-
bene šole Frana Koruna Ko-
željskega Velenje je povsem 
upravičila napovedi orga-
nizatorjev, ki so napovedo-
vali koncert leta v Šaleški 
dolini. S prvim orkestrom 
v državi so se kot solisti 
predstavili učenci in dijaki 
velenjske glasbene šole. Pet 
mladih glasbenikov je izvr-
stno opravilo svojo nalogo 
in dokazalo, da Velenje 
skriva velik potencial. In 
kot smo lahko slišali velenj-
ska akademija za glasbo ali 
vsaj njen glasbeni oddelek 
ni več tako daleč.

Slavnostni večer je začel 
orkester Slovenske filhar-
monije pod taktirko Niko-
laja Žličarja, ki je dirigiral 
številnim evropskim orke-
strom, poučuje pa tudi kla-
vir v velenjski glasbeni šoli in 
dirigiranje na Brucknerjevi 
univerzi v Linzu. Mozartova 
Uvertura iz opere Don Gio-
vanni je napovedovala veli-
časten večer. In ko so na oder 
stopili mladi solisti, je bilo 
jasno, da je bila odločitev, 
da solistične točke prepu-
stijo tistim, ki leto za letom 
prihajajo v velenjski glasbeni 
hram, več kot prava.

Kljub mladosti, na trenut-
ke očitni vznemirjenosti, 
tudi tremi, so se, kot se je 
izrazil maestro Žličar, »izvr-
stno držali in izvrstno igrali«. 
Vsak po svoje so navdušili. 
Klarinetist David Gregorc je 
v dvorano poslal tisto mlado-
stno energijo, ki smo jo ča-
kali že od začetka koncerta. 
Njegov allegro iz Krommer-
jevega Koncerta za klarinet 
in orkester v Es-duru je bil 
resnično vesel in lahkoten. 
Sledilo je umirjenje z violi-
nistom Andražem Likar-

Slovo z opernimi 
arijami
Na Dobrni petkovi poletni večeri v znamenju Glasbenega 
poletja 2011

Glasbeni presežek v Velenju
Mladi glasbeniki in Slovenska filharmonija navdušili – Kdaj vendarle akademija za glasbo?

jem, ki je odigral Légende 
za violino in orkester Wie-
niawskega. Pianistka Kristi-
na Golob je navdušila z re-
snično lahkotnim igranjem 
in izvrstno interpretacijo 
prvega stavka Beethovno-
vega Koncerta za klavir in 
orkester št. 2 v B-duru. Nato 
smo znova zaplavali. Harfist-
ka Maja Mohorič je namreč 
v Adagiu iz Reineckejevega 
Koncerta za harfo dokazala, 
da gre za angelsko glasbilo. 
Zadnja med izbranci je bila 
flavtistka Barbara Spital, 
ki je požela največji aplavz, 
»bravo« se je slišal celo iz 
vrst na odru. Izvrstna Pre-
ludij in Valček iz Rutterjeve 

Suite antique, ki ju je odi-
grala z neverjetno energijo, 
morda kančkom koketnosti 
ali vsaj nagajivosti, sta bila 
nadvse primeren zaključek 
dela koncerta, v katerem so 
se predstavili resnično dobri 
mladi glasbeniki. Piko na i so 
postavili člani orkestra Slo-
venske filharmonije, ki so za 
konec odigrali še Simfonijo 
št. 4 v A-duru, znano kot 
Italijansko, skladatelja Men-
delssohna Bartholdyja.

Velenje tudi 
glasbeno mesto
Koncert ni pustil nikogar 

v dvorani, ki je bila tokrat 
absolutno premajhna, rav-

nodušnega. Zelo ponosen je 
bil seveda ravnatelj velenjske 
glasbene šole Boris Štih: 
»Navdušen sem, čeprav sem 
vedel, da nas filharmonija ne 
bo razočarala. Predvsem pa 
moram čestitati našim dija-
kom in učencem, ki so resnič-
no dokazali svoje mojstrstvo 
in se tudi pred tako velikim 
orkestrom, kot je Slovenska 
filharmonija, niso ustrašili, 
niso jim klecnila kolena in 
so zelo suvereno opravili s 
svojimi nastopi.«

S pohvalami mladim glas-
benikom tudi ni skoparil diri-
gent Nikolaj Žličar: »Imamo 
srečo na tej šoli, da imamo 
ambiciozne, dobre in uspe-

šne otroke, pa tudi sijajne 
profesorje.« Soliste so izbrali 
na avdiciji. V začetku leta, ko 
so pripravili to veliko »tek-
mo«, kot je avdicijo opisal 
Žličar, se je za čast igrati s fil-
harmonijo potegovalo skoraj 
dvajset mladih glasbenikov. 
Čeprav je bila izbira težka, 
so izbrali pravo peterico. 
Žličar med njimi nikogar ne 
bi posebej izpostavil: »Pot 
mladega umetnika ne gre ve-
dno naravnost. So ovinki, pa 
malo spodrsne, eni prehitro 
uspejo in to je težko. Je pa 
ta koncert za njih zagotovo 
velika odskočna deska. Igrati 
z orkestrom Slovenske filhar-
monije je velika čast.«

Vsega tega pa ne bi bilo, 
če ne bi v Velenju načrtno 
delali na področju glasbe in 
glasbenega izobraževanja. 
Žličar velenjsko glasbeno 
šolo opisuje kot čudež: »To 
je res fenomen. Zahvaljujoč 
predvsem gospodu Marinu 
(Ivan Marin je bivši ravnatelj, 
op. p.), ki je osmislil vse to v 
dolgo, tridesetletno vizijo. In 
zdaj gre naprej.« Tudi zato je 
Žličar prepričan, da je velenj-
ska šola zrela za akademijo. 
Zanjo se potegujejo že dalj 
časa, vendar so predvsem v 
zadnjih letih vsa prizadeva-
nja Velenjčanov in njihove 
prošnje naletele na gluha 
ušesa. Je pa župan Mestne 
občine Velenje Bojan Kontič 
na slavnostni akademiji vse 
zbrane navdušil z informaci-
jo, da pa se vendarle odpira 
druga pot, bližnjica. Ideja 
je, da bi mariborska univer-
za ustanovila akademijo za 
umetnost, v okviru te pa bi 
v Velenju imeli oddelek za 
glasbo. Po nekaterih napo-
vedih bi prve študente lahko 
vpisali že čez dve leti.

Velenjčani so dokazali, 
da je njihova glasbena šola 
resnično eden izmed sloven-
skih glasbenih centrov. Da je 
Velenje glasbeno mesto. Ne-
nazadnje je glasbena šola 
starejša kot mesto samo. In 
tudi zato, ker ima glasba v 
Velenju »domicilno pravico«, 
kot je dejal Kontič, načrtuje-
jo, da bo mesto tudi uradno 
imelo svojo himno. Koračni-
co Graditeljem Velenja Ivana 
Marina starejšega, ki jo znajo 
vsi zavedni Velenjčani, naj 
bi, če se bodo s tem strinjali 
mestni svetniki, kot himno 
odigrali že na slovesnosti ob 
občinskem prazniku priho-
dnji teden.

ŠPELA KURALT
Foto: GrupA

Flavtistka Barbara Spital je tako kot tudi ostali solisti navdušila prepolno dvorano velenjske glasbene šole. Posebej so se v Velenju za sode-
lovanje in pomoč pri pripravi slavnostne akademije zahvalili orkestru Slovenske filharmonije, ki jo je vodil dirigent Nikolaj Žličar.

»Bilo je čudovito, nabito 
polna dvorana Zdraviliškega 
doma, dober program, skrat-
ka uživali smo,« ni skrivala 
navdušenja nad petkovim 
zaključnim večerom Glas-
benega poletja 2011 Marija 
Švent iz Zavoda za turizem, 
šport in kulturo Dobrna. Po-
letne koncertne večere so na 
Dobrni pripravile Terme Do-
brna v sodelovanju z Obči-
no Dobrna, ZTŠK Dobrna in 
ustanovo Imago Sloveniae. 
Letos se je zvrstilo 13 kon-
certov različnih glasbenih 
zvrsti, vsem pa so bili skupni 
odlični interpreti.

Za dobrnsko glasbeno 
poletje je značilno, da so 
petkovi koncertni večeri, 
ki v dvorano Zdraviliškega 
doma privabijo tudi glasbe-

ne sladokusce iz okoliških 
krajev, brezplačni, saj je bila 
vstopnina pet evrov le za tri 
koncerte. V dvorani je bilo v 
povprečju po 80 poslušalcev, 
največ prav na zaključnem 
koncertu z opernimi pevci 
SNG Maribor, ko so nastopili 
Andreja Zakonjšek Krt (so-
pran), Irena Petkova (mez-
zosopran), Janez Lotrič 
(tenor) in Jaki Jurgec (ba-
riton), ob spremljavi pianista 
Roberta Mračka. Zelo dobro 
so bili obiskani še koncerti 
Harmonikarskega orkestra 
Barbara Premogovnika Ve-
lenje, Pihalnega seksteta 
Sospiro ter Mie Žnidarič in 
Steva Kinka.

»Menimo, da se kakovost 
naših koncertov iz leto v leto 
veča in da je vsako leto boljše 

od prejšnjega. Z Imago Slo-
veniae sodelujemo odlično, 
saj pokrivajo kar štiri peti-
ne repertoarja in nam tudi 
s pogoji sodelovanju gredo 
res precej na roke,« še pravi 
Marija Švent in dodaja, da 
bo to sodelovanje zato seveda 
ostalo. Za prihodnje leto, ko 
bodo imeli prvo malo oble-
tnico, 5-letnico glasbenega 
poletja, si spet želijo čimbolj 
raznovrsten program, ne le 
strogo klasičnega, s katerim 
so začeli. »Veseli pa smo, da 
postajamo počasi prepoznav-
ni ne le v širši okolici, ampak 
tudi po celi Sloveniji, saj nas 
že kličejo za sodelovanje 
tudi drugi organizatorji veli-
kih glasbenih festivalov in iz 
opernih hiš.«

IS

Pesnica in vsestranska ustvarjalka 
Ivanka Uduč svojo dušo že vse življe-
nje izliva na papir. Kot je dejal njen 
mentor in urednik Rado Palir, je 
zdaj na vrhuncu svojih ustvarjalnih 
moči, ko je že našla svoj glas, ga obli-
kovala in napolnila s prepoznavno 
vsebino. Tako je nastala njena dru-
ga samostojna knjiga z naslovom 
Bršljanka.

Podobno kot njen prvenec Besede s 
Planine iz leta 2009 je tudi ta knjiga po-
svečena domačemu kraju. Gre za plod 
večdesetletnega ustvarjanja – veliko 
pesmi je bilo pred tem že objavljenih 
– a kot pravi avtorica, tega ne jemlje 
kot dokončno antologijo. »Veliko stvari 
imam še na zalogi. Morda bo nastalo 
še kaj,« je tokratno publikacijo pospre-
mila v javnost na predvečer planinske-
ga praznika – angelske nedelje.

V Bršljanko je spletenih sedem te-
matskih sklopov, ki jih je uredil tudi 
avtor spremne besede Rado Palir. 
Zbirko je likovno opremila prav tako 
domačinka Frančiška Hvalc.

StO

Ivankina Bršljanka obrasla 
častitljive planinske zidove
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GOSTUJOČI BRALCI
V BUKVARNI NOVEGA TEDNIKA
 Vabilu, da za bralce Novega tednika predstavi knji-

go, ki mu je zapustila sledi in jo priporoča še komu 
med nami, se je med prvimi odzval dr. Tone Kregar, 
vodja zgodovinskega oddelka Muzeja novejše zgo-
dovine v Celju. In ne kar eno, odločil se je, da nam 
predstavi dve knjigi.

���KULTURA���

Glede na to, da sem po-
klicni zgodovinar, bo naj-
brž kar prav, da ostanem 
na domačem terenu ter 
bralcem toplo priporočim 
knjižni novosti, ki sta po-
membno obogatili ne le 
domače zgodovinopisje, 
temveč slovenski kulturni 
prostor nasploh.

Za prvo knjigo, ki jo imam 
v mislih, je danes, nekaj me-
secev po njenem izidu, že 
jasno, da gre za enega naj-
večjih bestsellerjev zadnjih 
desetletij pri nas. Kar ne pre-
seneča, ko izvemo, da jo je 
napisal eden najuglednejših, 
a tudi izven domačih meja 
prepoznavnih slovenskih 
zgodovinarjev, tržaški pro-
fesor dr. Jože Pirjevec, in da 
govori o nikomer drugem 
kot nekoč »največjemu sinu« 
tudi našega naroda Josipu 
Brozu - Titu.

Tito je pač, pa naj nam bo 
to všeč ali ne, še vedno vroča 
roba. Predvsem za tiste, ki se 
ga še spominjamo, saj smo 
pod njegovim žezlom nekaj 
časa bolj ali manj udobno 
živeli, a tudi tiste iz mlaj-
ših generacij, ki v iskanju 
redkih velikih zgodovinskih 
osebnosti, ki so zaznamova-
le naš prostor, slej kot prej 
trčijo obenj.

O Titu se je v zadnjem 
času veliko pisalo in govo-
rilo, a žal predvsem iz dveh 
diametralno nasprotnih, po-
litično pogojenih in medijsko 
razpihovanih perspektiv. 
Medsebojno dajanje fanatič-

nih titoljubov in frustriranih 
titožerov seveda ni pot do ko-
likor toliko realnega vpogle-
da v tako kompleksno oseb-
nost, kot je Tito bil, še manj 
pa celovitega, objektivnega 
razumevanja časa in pro-
stora, v katerem je deloval. 
Resno zgodovinopisje se teh 
reči loteva na povsem druga-
čen način in zato so Pirjevče-
vi Tito in tovariši še toliko 
bolj dragoceni. Na london-
skih, moskovskih, ameriških 
in drugih arhivih zasnovano 
delo resda v ospredje posta-
vlja življenje Josipa Broza in 
ostalih najpomembnejših ju-
goslovanskih komunističnih 

V Galeriji Plevnik-Kron-
kowska bo do 5. oktobra na 
ogled razstava, imenovana 
Infantilni oder, ki jo je pri-
pravil mlad celjski umetnik 
Tomaž Milač.

Tudi tokrat je Milač poskr-
bel za presenečenje. Ne sicer 
v barvnih kombinacijah in 
tudi z velikostjo platen ne, 
vsekakor pa z motiviko. Če-
prav gre za zaokrožen ciklus 
del, so ob barvah in kombi-
nacijah klasične slikarske teh-
nike olja na platno s kolaži in 
z vzorci starih tapet skupni 
imenovalec le zgodbe, ki pa 
nimajo rdeče niti.

»Sledil sem nekemu no-
tranjemu vzgibu, da moram 
narediti nekaj novega, morda 
malo drugače kot sicer. Stare 
tapete so me fascinirale in 
sprožile v meni vrsto asoci-
acij na neke zgodbe in na to, 
kako bi jih lahko vpel v izvi-
ren slikarski izraz. Tako sem 
te nove zgodbe upodobil. Ne-
kaj sem jih potegnil iz okolja, 

Knjigi o Titu in 
Kocbeku

voditeljev, a obenem, kar je 
razumljivo, zaokroža tudi 
zgodbo o neki državi in ideji, 
ki so ju ti ljudje ustvarjali in 
udejanjali in ki sta – skupaj z 
njimi – danes že preteklost.

Pirjevec ne glorificira 
in ne demonizira, temveč 
zgolj navaja in interpretira 
dejstva. In ta so, zahvaljujoč 
ubranemu slogu, izredno 
zanimivo, čeprav obsežno 
branje. Branje, za katerega 
je sicer zaželeno določeno 
predznanje, a obenem služi 
tudi kot zdrav temelj vsem 
tistim, ki želijo o polpre-
tekli zgodovini izvedeti še 
kaj več. Na primer o števil-
nih ljudeh, ki so se znašli v 
metežu zgodovinskih proce-
sov in dogodkov, bili njihovi 
soustvarjalci, a tudi žrtve. 
Vzporedno z »veliko« zgo-
dovino in znotraj nje so se 
namreč dogajale najrazlič-
nejše osebne zgodbe, nav-
dušujoče in pretresljive obe-
nem. Kakršna je na primer 
usoda pesnika in pisatelja, 
katoliškega intelektualca in 
socialističnega revolucionar-
ja ter gotovo ene največjih, 
a tudi najkontroverznejših 
osebnosti slovenskega 20. 
stoletja – Edvarda Kocbeka.

Tudi o slednjem je bilo 
doslej že mnogo napisane-
ga, a prvo pravo biografijo 
z naslovom In stoletje bo 
zardelo smo dobili šele le-
tos. Prihaja izpod peresa 
vrhunskega slovenskega li-
terarnega kritika in esejista, 
akademika dr. Andreja In-

kreta, sicer celjskega rojaka. 
Tudi on se je podobno kot 
Pirjevec opiral izključno na 
dejstva, se izogibal vsakršne-
mu vrednotenju in moralizi-
ranju ter pripoved o Kocbeku 
izoblikoval na razmišljanju, 
se pravi dnevnikih, zapiskih, 
člankih, literarnih delih … 
portretiranca. Slednje daje 
delu veliko dokumentarno 
vrednost, obenem pa z iz-
brušenim jezikom, s katerim 
Inkret povezuje Kocbekovo 
besedo, nudi tudi vrhunski 
literarni užitek.

DR. TONE KREGAR, 
Muzej novejše 

zgodovine Celje

Zadnjič letos 
na gradu

Ljubiteljski gledališki ansambel trnoveljske Zarje je 
v soboto na Starem gradu Celje še zadnjič v tem poletju 
uprizoril zgodovinsko dramo Mihe Alujeviča: Knezi Celja 
– Skrivnost gradu Ojstrica.

Delo so Zarjani predstavili pozno pomladi, prav poletne 
uprizoritve na celjskem Starem gradu pa so sicer dolgi pred-
stavi dale nov čar. V zgodbi o tragični ljubezni Friderika 
Celjskega in Veronike, o krutosti Hermana in spletkah Bar-
bare Celjske so se izkazali prav vsi igralci Zarje, odlični so 
tudi kostumi in prostorska postavitev predstave na gradu. 
Občinstvo, ki smo ga sicer vsaj ob tej zadnji letošnji predstavi 
na gradu pričakovali več, je uprizoritve na gradu hvaležno 
sprejelo.

BS, foto: SHERPA

Mestni kino Metropol je v sodelovanju z 
arabsko-slovenskim kulturnim društvom Ro-
zana v okviru arabskega kulturnega festiva-
la Šams 2011 v soboto pripravil palestinski 
večer.

Večer je poleg sproščenega druženja ponudil 
tudi kulturni program. Občinstvo je slišalo tra-
dicionalne palestinske pesmi, odpete ob spre-
mljavi darabuke, gostje so prebirali palestinsko 
literaturo v arabščini in slovenščini, videli smo 
tudi palestinski tradicionalni folklorni ples dab-
ka. Osrednjo pozornost so namenili projekciji 
dveh dokumentarnih filmov režiserja Moham-
meda Alatarja. Občinstvo je tako videlo film 
Jekleni zid, ki pripoveduje o ustanovitvi izra-
elskih naselbin na Zahodnem bregu, kar avtorji 
razumejo kot trajno okupacijo ozemlja. Drugi 
film, Jeruzalem, zgodba z vzhodne strani, pa je 
predstavil izraelsko težnjo po nadvladi in hege-
moniji nad mestom in njegovimi prebivalci.

Prijeten večer žal ni pritegnil dovolj občin-
stva, saj se ga je razen članov društva in svojcev 
udeležilo le malo Celjanov. Škoda, kajti tako je 
šla po zlu priložnost kakovostne informacije 
iz prve roke in tudi priložnost za dokazovanje 
multikulturnosti mesta.

BS, foto: SHERPA

Zgodbe preteklosti 
in sedanjosti
Celjan Tomaž Milač se z novo razstavo vrača h klasični slikarski umetnosti

v katerem živim, iz nekega 
vsakdanjika, iz tega, kar vi-
dim in kar se mi dogaja.

»V olju in mešani tehni-
ki, v slogu med magičnim 
realizmom in pop artom je 

ustvarjen ločen svet, zgodba 
kot oder, kjer se protagonisti 
predstavljajo s svojimi atri-
buti in v kostumih zganjajo 
svoje opičje norčije. Mikavni, 
skoraj pravljični portreti ša-
mana s prodornim pogledom 
ali polgole ženske z zakritim 
obrazom so intimne individu-
alizirane upodobitve resničnih 
ljudi iz slikarjeve neposredne 
bližine,« pa je razstavi na pot 
zapisala Lara Plavčak.

Na novi seriji slik je Milač 
upodobil ljudi in zgodbe – od 
rožnatega flaminga, ki ga je 
dopolnil s slikami prastarih 
staršev, do portretov in aktov, 
ki so slikarjev komentar do-
gajanj okoli njega.

Pravo veselje je spet videti 
razstavo klasičnega slikarstva, 
z izdelanimi figurami in por-
treti, odličnimi in izvirnimi 
kombinacijami barv in zgod-
bami, ki jih sicer ne poznamo, 
jih pa v slikah zaslutimo.

BRANKO STAMEJČIČ
Foto: SHERPA

Tomaž Milač razstavlja osem novih platen, s katerimi se vrača h kla-
sičnemu slikarstvu in pripoveduje zgodbe ljudi, ki jih pozna.

Zgodba o Frideriku in Veroniki ostaja celjska zgodba o Romeu in Juliji.

Palestinski večer

Člani društva Rozana so prikazali tudi tradicionalni palestinski ples dabka.
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Gremo v 
hribe
Vodotočno jezero

DOSTOP:
Iz Luč se zapeljemo v dolino Podvolovjek, po nekaj 

kilometrih nas usmeri kažipot na desno v dolino Lučke 
Bele. Na koncu doline je manjše parkirišče (makadamska 
cesta je na nekaterih mestih dokaj slaba), kjer pustimo 
jeklenega konjička in se napotimo po markirani poti za 
Korošico. Markacijam sledimo vse do razpotja, kjer levo 
pelje pot za Korošico, desno pa za Vodotočno jezero, do 
katerega imamo dobrih deset minut hoje (za celotno pot 
potrebujemo približno tri ure).

Med velike svetovne 
uspešnice sodi knjiga Ze-
mlja – pogled z neba (av-
tor Yann Arthus-Bertrad), 
kjer na naslovnici utripa 
srce Zemlje. Mangrovovo 
srce, ki ga je ujel fotograf-
ski objektiv, se nahaja v 
bližini mesta Voh na oto-
ku Grand Terre, ki sodi k 
posesti otokov Nove Kale-
donije (blizu Avstralije). 
Poleg odlične fotografije 
ima posnetek tudi simbol-
ni pomen.

Skozi tisočletja in stoletja 
so se predstave o srcu – o 
njegovem pomenu kot orga-
nu in kot središču, sedežu 
določenih čustev – zelo me-
njavale. Povzdignili so ga v 

simbol ljubezni, drugi so ga 
uporabljali v verske namene, 
tretji so mu namenili vlogo 
buditelja …

Zaradi pomena, ki so ga 
pripisovali srcu, ni nenava-
dno, da je bilo v preteklo-
sti obredna hrana. Obred 
žrtvovanja je bil zelo dolgo 
prisoten v mehiški dolini, in 
to je bilo značilno za večino 
ameriških kultur. Azteki so 
verjeli, da so bogovi žrtvovali 
svojo kri za stvarjenje člove-
ka, zato so v zameno od lju-
di zahtevali, da jim žrtvujejo 
svoja srca. Višek obreda je 
bil, ko je vodja rituala žrtvi 
prerezal prsi s kamnitim no-
žem in potegnil na plano še 
vedno utripajoče srce ter ga 

dvignil k soncu. Obred je bil 
končan, ko je srce končalo v 
kamniti posodi, truplo pa je 
padlo po stopnicah. Azteki 
so običajno ob posvetitvi ka-
kšnega pomembnega sveti-
šča žrtvovali tudi osemdeset 
tisoč ljudi.

Ko je bog delil lepoto po 
slovenski deželi, se je s po-
sebno darežljivostjo ozrl 
čez Podvolovjek in se s po-
gledom ustavil v ledeniškem 
kotu Lučke Bele ter Dleskov-
škove planote, ki je nad njim. 

Zato mnoge pohodnike pre-
vzame Vodotočno jezero 
(nekateri ga imenujejo tudi 
Vodotočnik), ki je blizu Ko-
rošice (Kamniško-Savinjske 
Alpe). Srčasta oblika jezera 
in odmaknjenost od pro-
menadnih poti dajeta kraju 
svojstven pečat. Jezero je 
globoko komaj en meter 
in leži na nadmorski višini 
1840 metrov. Pokrajina na 
Dleskoškovi planoti, kjer je 
Vodotočno jezero, je glede 
na kamnine in na njihovo 

starost zelo pestra. Najsta-
rejše kamnine so iz paleozo-
ika, mlajše karbonatne pa iz 
zgornjega triasa. Prevladuje 
apnenec, dolomita je le za 
vzorec. Površje je razmero-
ma neprepustno in blago za-
obljeno. Zaradi vodotesnosti 
in prepokanosti kamnine so 
se tu razvile značilne visoko-
gorske kraške oblike, zlasti 
škraplje, žlebiči in globoka 
brezna (npr. brezno pod 
Moličko pečjo). Vodotočno 
jezero in Krvava lokev pod 

Kalškim grebenom sta edini 
visokogorski jezeri na tem 
območju. Če naša pot k je-
zeru pelje skozi dolino Luč-
ke Bele, si velja ogledati v 
njej partizansko bolnišnico, 
kraško posebnost »Lonec« 
(kotanjo, v kateri je voda) 
in znameniti Kocbekov Že-
gnani studenec. V tej najbolj 
divji in najmanj obljudeni 
dolini Grintavcev se omenja 
edino znano gnezdišče so-
kola selca v Sloveniji.

FRANCI HORVAT

V začetku septembra so Mažorete Laško že drugič na 
evropskih prvenstvih osvojile četrto mesto. Trinajsto 
evropsko prvenstvo mažoret je zveza EMA letos organi-
zirala v Zagrebu, tako da so si tekmovanje ogledali tudi 
številni slovenski navijači.

Duo na 
stopničkah, 
skupina tik pod 
njimi

Elegantne »seniorke« so se v Zagreb odpravile kot državne prvakinje. Na evropskem prvenstvu je malo 
zmanjkalo za bron.

Mentorica Vesna Kovač z bronastima Katarino Novak in Marušo Šantej.

je razvrstitev ista in dejan-
sko spremljamo državno 
prvenstvo hrvaških ekip. 
Mislim, da smo letos zares 
vložile veliko truda in točko 
izvedle perfektno, tako da 
bi lahko posegle še po ka-
kšni višji uvrstitvi, vendar 
o tem odločajo sodniki, ki 
skušajo vsako ekipo oceniti 
najbolj realno in pravično. 
Upam, da bo na stopničkah 
v prihodnosti prostor tudi 
za nas.«

Mažorete Laško v teh 
dneh ne počivajo, saj so 
že sprejele nov izziv. Navi-
jale bodo na košarkarskih 
tekmah lige NLB, kamor 
se je uvrstila ekipa Zlato-
roga, začele pa bodo tudi 
že s pripravami na državno 
tekmovanje, ki bo v nasle-
dnjem letu v Rušah.

KD, foto: MAJA KLINAR

Za Laščanke so se počitni-
ce letos končale že desetega 
avgusta, tako da so v dvajse-
tih dneh svoje spretne prste 
spravile v dobro kondicijo. 
Tako izvrstna izvedba seni-
or skupine, ki je v soboto sa-
mozavestno prikorakala na 
prizorišče parade, ni zmedla 
niti domnevna okvara cd plo-
šče, katero so na njihovem 
predvajalniku preizkusile že 
predhodno. Umakniti so se 
morale za ograjo in počakati 
vse skupine ter se na progo 
podati kot zadnje. Morda je 
to bilo celo koristno, saj je 
bila trema prisotna že pr-
vič, in je bilo le-te v drugo 
manj.

Kot prve so se v boj po-
dale duo Maruša Šantej in 
Katarina Novak ter Anja 
Krašek in Katarina Lapor-

nik. Slednjima se je nastop 
nekoliko ponesrečil, sta pa 
zato Maruša in Katarina z 
majhno napako ob koncu 
točke osvojili zavidljivo tre-
tje mesto in se veselile prve 
medalje z evropskih prven-
stev.

V popoldanskem času, 
ko je vročina puhtela iz 
sveže položenega asfalta v 
podplate škornjev, pa je na 
tekmovališče za figurativo 
stopila še senior skupina 
sedemnajstih mažoret. Ele-
gantno odplesana točka »All 
that jazz« je sodeč po oce-
nah sodnike navdušila, tako 
kot tudi zbrano občinstvo 
in navijače. Mentorica ma-
žoret Laško Vesna Kovač, 
ki je svoje punce spremljala 
s tribun je po razglasitvi re-
zultatov dejala: »Vsako leto 
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KOLEDARČEK REKREATIVNIH PRIREDITEV
17. september ob 10. uri

TEK

Braslovški tek 2011 za ženske, moške in otroke. Prijetna trasa 
v okolici Braslovškega jezera v dolžini 6,5 km.
Info: 041 506 466, TD Braslovče

24. september ob 11.30 uri

TEK

Štajersko-Koroški pokla, dolžiina trase 5,220 km.
Info: 03 712 1267, zkst.sport@siol.net

Vsakoletni prispevek Tenis kluba Koz-
je k prireditvam ob Kozjanskem sejmu 
je organizacija turnirja vabljenih dvojic. 
Prvega so organizirali že leta 2001, ko so 
teniška igrišča opremili z razsvetljavo, le-
tošnji pa je bil že enajsti.

Tekmovanje je potekalo po sistemu žre-
banih dvojic, kar pomeni, da so po vsakem 
odigranem krogu igralci zamenjali svoje 

partnerje. Šest sodelujočih dvojic je odigra-
lo po štiri tekme, na koncu pa so se sešte-
le osvojene igre za vsakega posameznika. 
Končna zmagovalca turnirja sta postala Zo-
ran Perčič in Tomaž Mlinar, ki sta v finalu 
premagala Romana Gradiška in Aleša Zajca, 
tretje mesto pa sta osvojila Ljubo Perčič in 
Jože Zajc.

RG

Predstavniki prvih treh ekip v košarkarski ligi Kozje

Konec lig v 
odbojki na mivki 
in košarki

Športna zveza Kozje je letos poleti organizirala dve ligi, ligo trojk v odbojki na mivki 
in poletno ligo v košarki. Obe sta se končali ob Kozjanskem sejmu.

V ligi trojk v odbojki na mivki je sodelovalo šest ekip, ki so odigrale deset krogov. Na 
zadnji tekmi, ki je tudi odločala o naslovu prvaka, sta se pomerili ekipi Rajmax in Tenis 
klub Kozje, ki sta imeli do zadnjega kroga vsaka po en poraz. Po izenačenem prvem nizu, 
ki ga je na razliko dobila ekipa Rajmax je bila v drugem krogu še bolj prepričljiva in se je 
naposled veselila zmage. S tem se je ekipi Tenis klub Kozje maščevala za poraz v prvem 
delu lige ter osvojila skupno prvo mesto. Na drugo mesto se je tako uvrstila ekipa Tenis 
klub Kozje in na tretje ekipa Šketova gorca.

V poletni ligi v košarki so sodelovale štiri ekipe. Naslov prvaka je osvojila ekipa ŠD Kozje, 
drugega mesta se je veselila ekipa Blanca 2003, tretjega Podčetrtek, medtem ko se je na 
četrto mesto uvrstila ekipa Dren Lesično.

RG

6. kolesarski 
vzpon na Šmohor
V okviru Zlatorogove transverzale ponosa že 6. tradicional-
ni kolesarski vzpon pod okriljem Pivovarne Laško

Start vzpona je bil v Spo-
dnji Rečici ob 10. uri. Vzpon 
je bil dolg 6600m, višinska 
razlika pa 506m.

Tekmovalo se je v štirih 
moških in dveh ženskih 
kategorijah. V kolesarjenje 
želimo pritegniti predvsem 
mlajšo generacijo, zato smo 
za deklice in dečke pripravi-
li po dve kategoriji in to do 

vključno do 10 let, ter od 11 
leta do 15 leta. Glavni spon-
zor Pivovarna Laško d.d. je 
poskrbel za pokale prvim 
trem v vsaki kategoriji, po-
deljene pa so jim bile tudi 
praktične nagrade.

V dosedanjih vzponih je 
bilo od 140 do 170 tekmoval-
cev, letos pa se je kolesarjenja 
udeležilo 158 tekmovalcev. 

Pri moških je bil najhitrejši 
Vračič Dejan iz Maribora 
s časom 19 minut in 55 se-
kund, pri ženskah pa Frece 
Sara iz Šentjurja s časom 25 
minut in 8 sekund. Tako še 
vedno ostaja v veljavi rekord 
iz leta 2009, ko je Cvet Miran 
dosegel čas 18 minut in 10 
sekund.

LUKA PICEJ

Enajsti turnir 
vabljenih dvojic

Predstavniki vabljenih dvojic na turnirju v tenisu
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Nogometaši CM Celja so 
doživeli četrti letošnji poraz, 
velenjski Rudar pa je vknji-
žil tretjo zmago. Celjani so 
z 2:5 klonili v Mariboru, Ve-
lenjčani so doma premagali 
Hit Gorico.

CM Celje po osmih krogih 
zaseda sedmo mesto, Rudar je 
dve mesti višje. Mariborčani 
imajo sedaj na vrhu štiri točke 
prednosti pred Domžalami, 
nato pa so ekipe na lestvici 
povsem zgoščene.

64. štajerski derbi med 
Mariborom in CM Celjem je 
v Ljudskem vrtu pripadel go-
stiteljem, čeprav se je začel 
po željah varovancev Damja-
na Romiha. Že v 6. minuti je 
Ivan Firer prestregel žogo 
domače obrambe, zatem pa 
v kazenskem prostoru lepo 
našel Iztoka Močivnika, ki je 
zadel za 1:0. V nadaljevanju 
so gostitelji močno pritisnili 
in v 22. minuti je po podaji 
Tavaresa s strelom pod prečko 
gola uspelo izenačiti Dejanu 
Mezgi. Tri minute kasneje 
je Maribor dokončno obrnil 
rezultat, ko je kot izvajal Cvi-
janovič, najvišji pa je bil pred 
golom povsem neoviran bra-
nilec Soares Arghus in ugnal 
vratarja Mujčinovića, ki ni 
skočil za žogo. Toča golov se 
je nadaljevala v 30. minuti. 
Akcijo je na sredini igrišča 
začel Zoran Pavlovič, podal 
do Ivana Firerja, ta pa je lepo 
našel Iztoka Močivnika, ki je 
stekel pred gol, zatem pa asi-
stiral Romanu Bezjaku, ki je 
izenačil na 2:2 in postavil izid 
prvega polčasa.

Drugi polčas so Celjani do-
bro odprli, ko so bili enako-
vreden nasprotnik, a druge-
ga vodstva so se v 67. minuti 
veselili gostitelji. Milec je iz 
desne strani poslal natančen 
predložek, ki ga je z glavo 
mimo branilca Akakpoja v 
mrežo poslal Dalibor Volaš. 
CM Celje bi lahko osem mi-
nut kasneje izenačil, vendar 
je veselje Nenadu Đakoviću 
preprečila vratnica. Zatem so 
domači dokončno zavladali in 
v 82. ter 91. minuti preko De-
jana Mezge in Aleša Mertlja 
dosegli visoko zmago.

Štajerski derbi 
vijoličastim

CM Celje (4-4-1-1): Muj-
činović – Gobec, Krajcer, 
Kapič, Radulovič – Bez-
jak, Medved, Akakpo, 
Močivnik – Firer – Pavlo-
vič. Igrali so še Krljanovič, 
Marijan, Đakovič.

Rudar (4-4-2): Savić 
– Jeseničnik, Stojnič, 
Berko, Rotman – Rošer, 
Mujaković, Trifkovič, Toli-
mir – Bratanovič, Majcen. 
Igrali so še Žinko, Črnčič, 
Podlogar.

Za Martino Ratej se je kon-
čala dolga in stresna sezona. 
Članica Šentjurja je v četrtek 
nastopila na predzadnji tek-
mi diamantne lige, v Züric-
hu je v metu kopja osvojila 
sedmo mesto v konkurenci 
devetih atletinj z daljavo 
61,46 metra.

Z nastopom je bila zado-
voljna, a še bolj zato, ker je 
zanjo sezone, ki jo je preki-
nila nujna operacija, konec. 
Že v petek jo je v Ipavčevi hiši 
sprejel šentjurski župan Mar-
ko Diaci in dejal: »Veseli smo 
predvsem vaše uvrstitve na 
sedmo mesto na svetovnem 
prvenstvu v Daeguju. Upam, 
da bomo naslednje leto po 
olimpijskih igrah v Londonu 
organizirali sprejem vam v 
čast na Mestnem trgu. Vaš 
morebitni uspeh je odvisen 
od mnogih dejavnikov, poma-
gali bomo tudi mi po svojih 
najboljših močeh.« Nato je 
Martini izročil steklenico z 
županovim vinom. Zahvalila 
se je za vzpodbudne besede 
in izrazila željo, da bi v Šen-
tjur prinesla medaljo z velike-
ga tekmovanja.

Petnajst let s prekinitvami 
vadita v Šentjurju Martina in 
njen trener Andrej Hajnšek. 
»Srčno si želim, da bi Martina 
v bližnji prihodnosti pokazala, 
česa je sposobna, in da bi sto-
pila celo na najvišjo stopnič-
ko,« je dejal. Njegova varovan-
ka je priznala, da je imela pred 
sezono zelo visoke cilje: »Toda 
prišlo je do poškodbe. Ovira-

»Trenirava med njegovo 
malico«

Škoda, ker je poraz 
tako visok

Trener CM Celja Damjan 
Romih je po srečanju dejal: 
»Pričakovali smo pritisk Ma-
ribora, ki ima izjemno širino 
igralskega kadra. Na začetku 
smo hitro povedli, potem pa 
popustili, kar so domačini 
izkoristil. Bilo je tudi nekaj 
sumljivih odločitev glavnega 
sodnika … Morda bi se tekma 
drugače odvijala, če bi bil iz-
ključen branilec, ki je kot za-
dnji zaustavil našega igralca. 
Nam se je poznalo tudi to, da 
je Zoran Pavlovič noč preživel 
v bolnišnici, saj je staknil vi-
rus in moral je dobiti infuzijo, 
podobno je bilo še pri dveh 
igralcih. V končnici smo tekal-
no povsem padli in domačini 
so to izkoristili.«

Domači strateg Darko Mila-
nič je bil razumljivo drugačne 
volje: »Gostje so v prvem pol-
času iz praktično nič dvakrat 
zadeli. Nismo bili zbrani in 
to se nam ne sme dogajati. V 
drugem polčasu smo z našo 
ofenzivo in manjšo spremem-
be postavitve zasluženo slavi-
li.« Ivan Firer je bil prisoten 
pri obeh zadetkih celjskega 
moštva, po tekmi pa je de-

jal: »Prvi polčas smo solidno 
odigrali, dokaj suvereno po-
krivali igralce, potem pa se je 
videlo, da je kvaliteta na strani 
Maribora. Škoda, ker je poraz 
tako visok. Poskusili smo, da 
bi bili sicer nevarni iz protina-
padov, vendar nam ni uspelo. 
Čakajo nas pomembnejše tek-
me in treba bo premagovati 
naše konkurente za sredino 
lestvice.« Glavni sodnik Bo-
jan Mertik bi v 54. minuti 
domačemu igralcu Arghusu 
moral pokazati rdeči karton, 
potem ko je kot zadnji brani-
lec zaustavil napadalca Iztoka 
Močivnika, a je prejel le rume-
nega. »To je bila zelo čudna 
odločitev. Domači igralec bi 
moral nedvomno prejeti rdeči 
karton, potem bi bilo lahko še 
zanimivo,« je dodal Damjan 
Romih.

Celjane zdaj čakajo tri do-
mače tekme. V soboto bodo 
gostili Muro, prihodnji teden 
v sredo Olimpijo, zatem pa še 
Domžale.

»Knapi« iztržili 
nemogoče
Velenjsko moštvo je Ob je-

zeru z 1:0 premagalo Hit Gori-
co, vendar pa se bodo domači 
privrženci spominjali le treh 

točk, igra bo romala v poza-
bo. Gostje so bili veliko boljši 
nasprotnik, ko so si priigrali 
nekaj izvrstnih priložnosti, 
vendar nikakor niso uspeli 
zadeti. Rudar je imel prilo-
žnosti, a prave za zadetek 
ne. Ko je že kazalo, da se bo 
tekma končala z neodločenim 
rezultatom, je v prvi minuti 
sodnikovega dodatka »udaril« 
Matej Prelogar, ki je po poda-
ji Črnčiča z roba kazenskega 
prostora šokiral vratarja Sim-
čiča. Predvsem igra v obrambi 
je bila tokrat pri domačih ka-
tastrofalna, a na koncu šteje 
zmaga. Trener Milan Đuričić 
je po tekmi dejal: »Vseh devet-
deset minut je bilo garaških. 
Imeli smo veliko problemov 
proti Hit Gorici, ki je odlična 
ekipa. S težavami smo se re-
ševali in imeli smo športno 
srečo. V drugem polčasu smo 
bili boljši, z željo po golu pa 
smo ob koncu tudi zadeli. Tri 
točke nam zelo veliko pome-
nijo. Še vedno menim, da je 
bila to naša ključna tekma v 
jesenskem delu. Četrte tekme 
zapored nismo izgubili in to je 
zelo dobro, vendar pa lahko 
igramo še bolje.« Velenjča-
ni bodo jutri odigrali tekmo 
osmine finala pokalnega tek-
movanja, ko bodo gostovali v 
Šentjurju, kjer bo nasprotnik 
domača zasedba Matjaža 
Šnabla, ki tekmuje v Štajerski 
ligi. V nadaljevanju državne-
ga prvenstva bo Rudar trikrat 
gostoval, in sicer v Lendavi, 
Domžalah in Kranju.

MITJA KNEZ
Foto: DAMIR MRKONJIČ

Na 2:2 je izenačil napadalec Roman Bezjak.

Celjski vratar Amel Mujčinović je nekajkrat dobro ustavil napade domačih, a visokega poraza ni bilo mogoče 
preprečiti.

Lokalni derbi v 1. nogome-
tni ligi med Šampionom in 
Dravinjo se je končal z viso-
ko zmago celjskega moštva. 
Šmartno 1928 je remiziral v 
Radomljah.

Šampion je pred 400 gle-
dalci vknjižil drugo prven-
stveno zmago, Dravinja je 
bila še petič poražena. Med 
strelce so se vpisali Tomaž 
Kožar, Rade Jovanovič, 
Jernej Leskovar in Tadej 
Žagar. Dravinja je izgubila 
predvsem zaradi individual-
nih napak, saj drugače eki-
pa ni delovala tako slabo, 
kot kaže rezultat, potem ko 
je nekajkrat nevarno zapre-
tila. Gostitelji so izkoristili 
ponujeno, predvsem v dru-
gem polčasu, ko so trikrat 
zadeli, pa prikazali zelo do-
bro predstavo. Trener Jani 
Žilnik je po tekmi dejal: »V 
prvem polčasu je bilo pri-
sotne precej napetosti. Tek-
ma se je odvijala na sredini 
igrišča in nihče se ni želel 
povsem odpreti. Ko smo 
zadeli, se je odprlo in vesel 
sem, da napredujemo pri 
izkoriščenih priložnostih. 
Zdaj lahko v miru trenira-
mo in čakamo na naslednjo 

Šampioni delo opravili 
šampionsko
Trener Dravinje Marjan Marjanovič po visokem porazu razmišlja o odhodu

Se Marjan Marjanovič poslavlja od Dravinje?

tekmo. S ponosom lahko 
zremo v prihodnost. Kako 
se počutimo v Areni Petrol? 
Super. Imamo tudi nekaj ti-
stih pravih navijačev. Želja 

la me je med pripravami za 
svetovno prvenstvo, vzela mi 
je kakšen mesec. Zato nisem 
bila konkurenčna dobitnicam 
medalj. Pridobila sem novo 
izkušnjo, upam, da bo odslej 
z zdravjem bolje in da se bom 
v Londonu povsem drugače 
odrezala.« Za katero poškodbo 
je šlo, s trenerjem ne govorita, 

Martina Ratej in Marko Diaci, za njo pa Vlado Artnak
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PANORAMA

NOGOMET
1. SNL, 8. krog: Rudar 

– HIT Gorica 1:0 (0:0); Pod-
logar (91), Maribor – CM 
Celje 5:2 (2:2); Mezga (22, 
81), Arghus (25), Volaš (66), 
Mertelj (90); Močivnik (6), 
Bezjak (29), Triglav – Koper 
0:3 (0:1), Domžale – Nafta 
2:1 (1:0), Mura – Olimpija 
4:2 (2:1).

2. SL, 5. krog: Radomlje – 
Šmartno 1928 3:3 (3:1); Snoj 
(1), Avdič (12, 22); Čirič (29, 
70), Bizjak (77), Šampion – 
Dravinja 4:0 (1:0); Kožar (43, 
Jovanovič (68, Leskovar (74), 
Žagar (86). Vrstni red: Alu-
minij 13, Šenčur, Krško 10, 
Dob 8, Šampion, Interblock 
7, Šmartno 5, Radomlje, Bela 
krajina 4, Dravinja 0.

3. SNL – vzhod, 4. krog: 
Zreče – Odranci 1:2 (1:1); 
Trunkl (43), Kovinar – Stojnci 
3:1 (1:1); Skale (33), Drobne 
(68-11 m), Pantovič (77). Vr-
stni red: Zavrč 12, Dravograd, 
Veržej 8, Rakičan, Čarda, Ma-
lečnik 7, Odranci, Kovinar 6, 
Grad 4, Paloma, Tromejnik, 
Stojnci, Zreče, Bistrica 3.

Štajerska liga, 4. krog: 
Šmarje – Poljčane 3:1 (1:0); 
Firšt (42, 55-11 m), Mauher 
(87), Ormož – Šentjur 2:1 
(0:1); Džaferovič (13), Šo-
štanj – Marles hiše 1:2 (1:1); 
Ibrahimovič (23). Vrstni 
red: Šmarje, Marles hiše 10, 
Pesnica 8, Drava, Peca 7, 
Šentjur, Podvinci, Pohorje 6, 
Šoštanj 5, Koroške gradnje, 
Ormož 4, Krško B 3, Tezno, 
Poljčane 1.

MČL, MNZ Celje, 3. krog: 
Vojnik – Kozje 0:2 (0:1), Ro-
gaška – Vransko 11:0 (4:0), 
Pivovar – Radeče 0:1 (0:0), 
Mons Claudius – Žalec 3:1 
(2:1). Vrstni red: Rogaška 9, 
Žalec, Radeče, Vransko 6, Pi-
vovar, Kozje, Mons Claudius 
3, Vojnik 0.

MALI NOGOMET
1. SL, 2. krog: Nazarje – Do-

bovec 1:4 (0:1); Metulj (36); 
Vrabel (19), Krivec (26), 
Mordej (32), Gajser 35. Vr-
stni red: Oplast, Dobovec 6, 
Litija, Ajdovščina, Puntar 3, 
Nazarje, Bronx, Sežana 0.

ROKOMET
1. SL, 1. krog: Loka – Ce-

lje Pivovarna Laško 23:27 
(11:10); Cingesar, Šibanc 6; 
Žvižej 9, Mačkovšek 5, Metli-
čić, Marguč 3, Žuran 2, Raz-
gor, Toskić, Poteko, 1, Gore-
nje – Šmartno 32:21 (14:11); 
Šimič, Golčar, Manojlovič 5, 
Medved 4, Musa, Dujmovič 
3, Bezjak 2, Dolenc, Svetelšek 
1; Gradišek, Šmejc 4. (MiK)

ŠPORTNI 
KOLEDAR

NOGOMET
Sreda, 14. 9.
Pokal NZS, osmina finala: 

Šentjur – Rudar (16).
ROKOMET
1. SL, 2. krog: Celje Pivo-

varna Laško – Trimo, Koper: 
Cimos – Gorenje (19).

»Trenirava med njegovo 
malico«

Pretekli konec tedna se je začela sezona v 
1. slovenski rokometni ligi. Celje Pivovarna 
Laško in Gorenje sta jo začela z zmagama. 
Celjani so s 27:23 slavili na gostovanju pri 
Loki, Gorenje je pred domači gledalci z 32:21 
ugnalo Šmartno.

Rokometaši Celja Pivovarne Laško so go-
stovali v Škofji Loki, kjer so bili v pretekli 
sezoni venomer razočarani. Tudi tokrat jim 
v prvem polčasu ni šlo vse po načrtih. »Pivo-
varjem« igra nikakor ni stekla in gostitelji so 
na odmor odšli z zadetkom prednosti, 11:10. 
V nadaljevanju so domači dvakrat povedli za 
dva zadetka, potem pa je sledila povsem dru-
gačna zgodba oziroma predstava varovancev 
Vladana Matića, ki so z delnim rezultatom 
6:0 povedli z 18:14. Vendarle pa se Loka ni 
predala, saj se je približala na 21:22, a preo-
brat ji ni uspel. Predvsem po zadetkih Luke 
Žvižeja in po zelo dobri igri v obrambi se je 
tehtnica dokončno prevesila na stran Celja Pi-
vovarne Laško. Devet golov je dosegel Luka 
Žvižej, ki je po srečanju dejal: »Prva tekma je 
vedno težka. Pri Loki je bilo vedno zelo vroče 
gostovanje, ne glede na to, kakšno ekipo ima. 
Vedeli smo, kaj nas čaka in dobro smo se pri-
pravili, potem ko nam v prejšnji sezoni v Škofji 
Loki ni uspelo slaviti, zato smo bili še dodatno 

motivirani. Zelo sem vesel, da smo vknjižili 
dve točki. Bo pa treba vsako tekmo od prve 
do zadnje minute odigrati maksimalno.« Pet 
golov je prispeval Borut Mačkovšek. Jutri bo 
prva domača tekma, ko bo v dvorani Zlatorog 
gostoval Trimo iz Trebnjega.

MITJA KNEZ
Foto: TimE

Laški Zlatorog in celjski 
Athlete sta uspešno nastopa-
la na turnirjih v Levicah in 
Amsterdamu. Košarkarji so 
zasedli drugo mesto, košar-
karice prvo. Sledi odštevanje 
do začetka sezone.

Laški košarkarji so v Le-
vicah na Slovaškem odigrali 
prvi pripravljalni turnir – 16. 
pokal Astrum. Na Slovaško ni 
odpotoval lažje poškodovani 
Vladimir Panić. Z dvema 
zmagama in enim porazom so 
zasedli drugo mesto. Na prvi 
tekmi so s 73:70 premagali 
madžarski Atomerom, ki je 
bil v pretekli sezoni polfinalist 
madžarskega prvenstva. Novi-
nec Jure Škifič je v zadnji se-
kundi zadel trojko. Na drugi 
tekmi so bili varovanci Rada 
Trifunoviča uspešnejši tudi 
od slovaškega prvaka. Lašča-

Brus 
sedmi

Celjski mladi kajakaš Simon Brus je na 
svetovnem prvenstvu v slalomu na divjih 
vodah v Bratislavi s šestimi kazenskimi se-
kundami pribitka zasedel odlično sedmo me-
sto. Brus je za svetovnim prvakom Petrom 
Kauzerjem zaostal dobrih devet sekund. Na 
ekipni tekmi so kajakaši (Kauzer, Meglič, 
Brus) izpustili dvojna vratca in pristali šele 
na 17. mestu.

MiK

Šampioni delo opravili 
šampionsko
Trener Dravinje Marjan Marjanovič po visokem porazu razmišlja o odhodu

Se Marjan Marjanovič poslavlja od Dravinje?

je le, da bi se priljubljenost 
nogometa v Celju dvignila, 
saj si oba celjska kluba že-
lita številčnejšega obiska na 
tekmah.«

Trener Marjan Marjano-
vič na klopi Dravinje pre-
življa težke čase: »Fantje v 
tem trenutku z glavami niso 
na igrišču. Težko je, ko do-
biš štiri gole zaradi napak, 
ki si jih ne bi smel privošči-
ti. Nismo v situaciji, ko bi 
lahko preigravali na sredini 
igrišča … Zgubljamo žoge in 
potem smo kaznovani. Smo 
pa tokrat odigrali dobro in 
zanimivo tekmo, čeprav smo 
prejeli štiri gole. Mislim, da 
je moj odhod v tem trenut-
ku zelo verjeten. Potrebna je 
nova in sveža kri.«

Šampion bo v soboto go-
stoval v Krškem, Dravinja bo 
pričakala Interblock.

Vrnitev 
»odpisanih«
Šmarčani so zadetek prejeli 

že v 1. minuti, dobrih dvajset 
minut zatem pa zaostajali že 
z 0:3. Kljub visokemu zao-
stanku so se uspeli vrniti in 
vknjižiti točko. Dva zadetka 
je dosegel Denis Čirič, enega 
pa Jaka Bizjak. Šmartno 1928 
bo v nedeljo gostil Roltek iz 
Doba.

MITJA KNEZ
Foto: SHERPA

temveč le o posledicah: »Tri te-
dne nisem trenirala, dodatna 
dva tedna sem potrebovala, da 
sem se vrnila v običajen proces 
vadbe. Vse skupaj mi je vzelo 
pet, morda šest metrov. Do te-
daj sem bila dobro pripravlje-
na, kar je bilo očitno že zelo 
zgodaj, na primer v Slovenski 
Bistrici, toda že takrat nisem 

bila popolnoma zdrava.« Ne-
hvaležno je bilo na sprejemu v 
Šentjurju spraševati o prehodu 
v AD Kladivar, obenem pa tudi 
neizbežno. Odgovorila je z 
nasmehom: »Pogovarjamo se, 
ničesar pa še nismo dorekli. 
Sledi počitek, potem se bom 
odločila. Moj cilj je nadaljnji 
vzpon, sezona mora biti pri-
lagojena tako, da bom naska-
kovala zmagovalni oder. Zato 
potrebujem določene pogoje, 
klub mi mora nuditi podporo.« 
Morda bi kaj pridobil tudi njen 
trener. Da bi se mu vsaj mal-
ce povišal skromen honorar. 
»Ne verjamem, da bi mu bilo 
neprimerno bolje. V slovenski 
atletiki je zelo malo trenerjev 
zaposlenih v klubih. Tudi vr-
hunski trenerji imajo svoje 
službe. Z Andrejem trenirava 
med njegovo malico,« je pri-
povedovala Ratejeva.

Predsednik AK Šentjur in 
Športne zveze Šentjur Vlado 
Artnak je odvrnil: »Ne po-
znam teženj, da bi Martina 
zaradi pogojev vadbe razmi-
šljala o zamenjavi sredine. 
Morda ji Celje obljublja bolj-
še finančne pogoje. Tu ne gre 
za objekt, temveč za celotno 
pomoč pri testiranjih, rege-
neraciji … Vse to stane. Naš 
klub sredstev za vse njene 
potrebe že nekaj let ne zmo-
re zagotoviti, to je jasno. Če 
pa bo lokalna skupnost lahko 
zadovoljila njene želje, pa ne 
vem. Če bi jo želela zadržati, 
bi pač morala.«

DEAN ŠUSTER

Martina Ratej in Marko Diaci, za njo pa Vlado Artnak

Celjanke osvojile 
Amsterdam

Teja Oblak je bila s 14 točkami naj-
boljša strelka Athletea v finalu.

Luka Žvižej je Loki »nasul« 9 golov.

Rokometaši brez 
pretresov odprli 
sezono

ni so Levice ugnali s 83:76. V 
dresu Levic igra Tadej Košto-

maj. V finalu so se pomerili s 
češkim podprvakom Proste-
jovom, ki je slavil s 73:67. Naj 
dodamo, da do prve tekme 
laških košarkarjev, ko bo v 
Treh lilijah gostoval Maccabi, 
ostaja le še 21 dni.

Košarkarice celjskega Athle-
tea so zmagovalke mednaro-
dnega prijateljskega turnirja v 
Amsterdamu, na katerem so 
nastopale aktualne podprva-
kinje iz Nemčije, Nizozemske 
in Belgije. Celjanke so v polfi-
nalu s 57:46 premagale Probu-
ild lions, zatem pa v velikem 
finalu na kolena spravile še 
St. Katelyne Waver. Zasedba 
Damirja Grgiča je slavila s 
tesnim izidom 55:54. S štiri-
najstimi točkami je bila naju-
činkovitejša Teja Oblak.

MITJA KNEZ
Foto: SHERPA
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»Sama sem padla in po-
sledica je bil zlom kolka. 
Zdravnik mi je takrat sve-
toval, naj se vključim v pro-
grame, kjer me bodo nauči-
li, kako ravnati, da ne bom 
več padla oziroma da bo 
ta verjetnost vsaj manjša,« 
opisuje razloge, zakaj se je 
bolj posvetila problematiki 
padcev, ki so zlasti pogosti 
in nevarni v starosti, mag. 
Irena Potočnik. Čeprav ob 
padcu še ni sodila v »rizič-
no« skupino starostnikov, 
se je danes 56-letna social-
na delavka posvetila pre-
ventivi. Konec septembra 
se bo namreč v prostorih 
Centra za socialno delo 
Celje za starostnike začel 
brezplačen tečaj, kako čim 
bolj zmanjšati oziroma 
ublažiti padce.

Organizator tečaja je Inšti-
tut Antona Trstenjaka za ge-
rontologojo in medgeneracij-
sko sožitje Ljubljana, vodili 
pa ga bosta prostovoljki, obe 
usposobljeni voditeljici tovr-
stnih tečajev, sicer socialni 
delavki Romana Tominšek 
in Irena Potočnik. V skupi-
ni bosta delali z 12 tečajniki, 
če bo prijav več, pa bodo že 
septembra oblikovali novo 
skupino, za katero se bo te-
čaj začel po novem letu.

Kakšen je osrednji na-
men tečaja?

Tečaj je oblika preventive, 
želimo čim bolj preprečiti, da 
bi do padca prišlo oziroma v 
primeru, da se je to že zgodi-
lo, starostnika naučiti, kako 
ravnati, da se ne bi padec 
ponovil. Učili se bomo ohra-
njanja ravnotežja in posebnih 

Naučimo se manj padati
Povsem preprečiti padcev seveda ne moremo, lahko pa se jim čim bolj izognemo – Največ nevarnosti preži doma

Ga verjetno ni med nami, 
ki ne bi kdaj vsaj za hip po-
sanjaril o tem, da bi postal 
filmska zvezda. Pri tem se 
običajno zadržimo pri rde-
čih preprogah, svetovni slavi 
in milijonskih zaslužkih. Ko 
se je svojega projekta lotil 
Jan Ulaga, ni zares računal 
na nič od tega. A srednješo-
lec iz turistične šole je imel 
dovolj vztrajnosti in vizije, 
da bo konec leta v javnost 
pospremil svoj prvenec Pri-
krita skrivnost. Psihološki 
triler v povsem domači mla-
dinski produkciji je nekaj, 
kar bomo na velikem platnu 
v Celju videli prvič.

Na začetku drugega kot ve-
like želje pravzaprav ni imel. 
»Film me od nekdaj zanima 
in privlači. Tako se je enostav-
no rodila ideja, da bi posneli 
svojega.« Prve sodelavce je 
našel med sošolci, logistično 
podporo tudi med profesorji 
in v Mladinskem centru Ce-
lje. »Mentorstvo sta prevzela 

Mag. Irena Potočnik

Najbolj nevarno je 
doma!

»Domače stanovanje, kjer se počutimo najbolj var-
no in zato ne posvečamo dovolj pozornosti hoji ter 
običajnim opravilom in aktivnostim, je hkrati najbolj 
nevarno za padce,« pravi Romana Tominšek.

Med najpogostejšimi povzročitelji padcev so pragovi 
med podboji in gladke talne površine, najbolj nevarna 
prostora sta kopalnica in seveda kuhinja. Pri stopnicah 
so pomembni višina in lega, naklon stopnišča in seveda 
označba prve in zadnje stopnice. »Pozabljamo na ustre-
zno osvetlitev. V spalnici mora biti nočna lučka name-
ščena tako, da jo lahko prižgemo že v ležečem položaju 
in ne da najprej vstaneš, iščeš stikalo in se spotakneš 
ob nepritrjen tekač oziroma ›tepih‹ pred posteljo …« 
opozarja Romana Tominšek in dodaja, da bi morala biti 
varna stanovanja čimbolj prehodna, brez ovir na poti do 
stranišča, brez nepotrebnih mizic, stolov in omaric, ki so 
sicer dekorativni, a ovirajo pri hoji. »Postelja mora biti na 
primerni višini, ne sme biti pregloboka in premehka, saj 
je s takšne težje vstati. Pa tudi stoli bi morali imeti naslo-
njala, da si pomagaš pri vstajanju,« še našteva in dodaja, 
da sta najbolj nevarna prostora kopalnica in kuhinja. V 
prvi je treba namestiti pripomočke za varno vstajanje iz 
kadi, odstraniti vse drsljive predpražnike in podobno. »V 
kuhinji pa je zelo pomembno, da je čimmanj sklanjanja 
ali vzpenjanja, pogosto celo s pomočjo pručke ali stola do 
previsoko nameščenih zgornjih elementov. Ko se ljudje 
vračajo z nakupov, je ključavnica ›skrita‹ pod kljuko. 
Treba je odložiti vreče in človek se hitro spotakne.«

Padci v starosti so pomemben javno zdravstveni in so-
cialni problem, ki mu zdravstvena in socialna politika 
še ne namenjata dovolj pozornosti. Zato je pametno, da 
človek v zrelih letih poskrbi, da bo na stara leta padcev 
manj, predvsem tistih usodnih. Statistika kaže, da jih med 
starimi nad 70 let pade četrtina in nad 85 let kar polovica. 
Med 200 padci je pri ljudeh v starosti do 69 let en zlom 
kolka, med 85-letniki pa že 20 zlomov.

Zakaj je v starosti več padcev in zakaj so ti nevarnejši 
kot pri mlajših ljudeh? Organizem se stara v celoti, od 
kože, organov, živčevja in kosti. Refleksi se upočasnijo, 
pozornost se zoži. Staranje se odraža v spremenjenem 
gibanju in hoji. Koraki so krajši in počasnejši, drža nog 
širša, stopala se dvigajo manj visoko ali celo podrsavajo 
po tleh, trup in težišče se pomakneta naprej.

Prijave na brezplačen te-
čaj, ki se bo konec septem-
bra začel v prostorih Centra 
za socialno delo Celje, spre-
jemata prostovoljki Romana 
Tominšek in Irena Potočnik 
na telefonski številki 425-
63-22 ali 425-63-23.

vaj, ki ob redni vadbi k temu 
pripomorejo, tečajniki bodo 
dobili tudi znanja o padcih v 
starosti in o tem, kaj storiti, 
da bi bilo padcev čim manj 
oziroma če že so, da bi bile 
posledice čim manj boleče za 
posameznika. Tečajniki mo-
rajo sami ugotoviti, kaj vse 
lahko storijo. Po stanovanjih 
včasih zadoščajo že manjše 
spremembe, ki tudi niso velik 
strošek. Gre za vzdrževanje 
telesne aktivnosti, redna vad-
ba pa mora slediti potem tudi 
doma. Vaje bodo preproste, 
takšne, ki jih bodo lahko po-
tem res delali doma vsak dan. 
Padcev ne bomo mogli nikoli 
v celoti preprečiti, a prav je, 
da osveščenost raste.

Zakaj je tečaj primeren 
prav za starostnike?

Dve tretjini starih nad 65 
let, ki so padli, bo v naslednji 
polovici leta spet padlo. Po po-
datkih, ki veljajo za Evropsko 
unijo, zaradi posledic padca 

vsakih pet minut umre starejši 
človek. Pri starostnikih nad 80 
let se konča četrtina padcev, 
katerih posledica je zlom kol-
ka, s smrtjo v pol leta, druga 
četrtina jih potrebuje dosmr-
tno nego. Najpogostejši so 
padci v domačem okolju, prav 
te pa lahko uspešno prepreču-
jemo, če seveda vemo, kako.

Samo tečaj najbrž ne bo 
dovolj, da bi občutno ome-
jili padce …

S prvo skupino tečajni-
kov sem začela spomladi v 
Žalcu in odziv je bil dober. 
Seveda ni dovolj tisto, kar 
se bomo naučili na trime-
sečnem tečaju, če potem 
tečajniki doma ne bodo 
delali naprej. Za ohranja-
nje ravnotežja je najbolj 
pomembna redna vadba, 
v domačem okolju pa je 
treba odstraniti tiste pasti, 
ki so najpogostejši pov-
zročitelji padcev. Vesela bi 
bila, če bi se iz tečajnikov 
sčasoma oblikovala skupi-
na starostnikov, s katerimi 
bi se redno srečevali in 
skupaj preživljali del pro-
stega časa. Naš namen je 
tudi druženje skupine, da 
si starostniki tako zapolni-
jo čas. Žalska skupina za 

samopomoč živi že 20 let, 
skupaj hodimo na izlete 
in takšno skupino bi rada 

oblikovala tudi v Celju.
IVANA STAMEJČIČ

Foto: SHERPA

Razkrite bodo 
družinske skrivnosti
Mladi celjski filmarji bodo konec leta na velikem platnu predstavili svoj prvenec

Tadej Lebič in Alen Pavšer. 
Projekt smo prijavili tudi na 
nekaj razpisov, tako da imamo 
pri tem tudi podporo evropske 
komisije in mestne občine.« 
Kljub vsemu film seveda osta-
ja na nizkoproračunski ravni, 
kjer na kakšne honorarje ne bi 
bilo mogoče računati. Avdici-
ja za igralsko ekipo je vseeno 
dobro uspela. »Vsi smo bili 
prostovoljci. Večinoma sre-
dnješolci iz različnih celjskih 
šol in vsak si je moral ostale 
obveznosti prilagoditi sam. 
Bilo nas je 11 igralcev in pribli-
žno še enkrat toliko v ekipi.« 
Prve ideje iz zasnove se je Jan 
lotil že novembra lani, febru-
arja letos so izvedli avdicijo, 
konec aprila so začeli snemati. 
»Imeli smo podroben termin-
ski plan, izkoristili smo vse 
konce tedna, vendar si nihče 
ni mislil, da bomo toliko manj-
kali v šoli.« Maja za kaj takega 
običajno tudi najbolj toleran-
tni profesorji nimajo dosti 
posluha. »Sodelujoči smo bili 

tako iz frizerske šole, turistič-
ne, medijske kot z gimnazij. 
Vsak si je moral sam urediti 
izostanek v šoli. Na srečo se 
je za vse dobro izteklo in v 
spričevalih zaradi tega ni bilo 
večjih posledic.«

Iz kriminalnega v 
psihološki triler
Jan je avtor filmske ideje, 

scenarist in režiser. Za vse to 
kakšnih posebnih izobraže-
vanj povprečen srednješolec 
seveda ni deležen. »Začeli 
smo res iz nič in se sproti učili. 
Zadovoljen sem tako z igralci 
kot z ostalo ekipo. Je pa res, 
da smo bili na koncu že vsi 
malo nestrpni.« Scenarij je v 

začetku zastavil kot kriminal-
ni triler, potem ga je preobli-
koval v psihološkega. »Z de-
lom sem ugotovil, da bo tako 
bolje. Po dramaturških vajah 
smo zbrali opremo in se lotili 
dela na terenu. Snemali smo v 
glavnem v Celju, malo se je za-

pletlo samo pri trgovskih cen-
trih, kjer očitno taki projekti 
niso najbolj samoumevni. Pa 
smo tudi to rešili,« pove Jan. 
»Kostumografijo sem kot rež-
iser usmerjal sam, praktično 
pa smo igralci zanjo poskrbeli 
sami. Tudi maska se je dela-
la sproti.« V postprodukcijo 
je zdaj prišlo za kakšnih pet 
celovečercev materiala. Zdaj 
pride najbolj pomemben del. 
Tisti, v katerem dober film 
zares nastane. »Mislim, da 
bo film ›potegnil‹. Zgodba je 
napeta in tudi glasba, ki bo 
avtorska, bo naredila svoje.«

Celjski Spielberg
Novembra bodo film po-

slali na enega od festivalov. 
Decembra pa je predpremi-
era predvidena v kinu Me-
tropol in slovesna premiera 
v Planetu Tuš. »Nekateri ima-
jo ob tem dogodku kar veli-
ka pričakovanja. Radi bi ga 
zastavili kot projekt več šol, 
kjer bi vsaka dodala tisto, kar 
najbolje zna. Osebno me je 
najbolj strah kritike, ven-
dar jo bom sprejel.« Janov 
vzornik je Steven Spielberg, 
čeprav se zaveda, da je ame-
riška svetlobna leta daleč 
ne samo od celjske, ampak 
tudi od slovenske filmske 
produkcije. »Moti me, da 
se snemajo samo socialne 
drame. Komedija, triler in 
še mnogi drugi so povsem 

zapostavljeni žanri. Morda 
je Gremo mi po svoje malo 
premaknil klišeje, a tudi tu 
bi se dalo še več.«

Čeprav je film Janova veli-
ka ljubezen, se v prihodnosti 
še vedno vidi v turizmu. »Rad 
bi se naprej izobraževal, čez 
kakšnih deset let pa bi bil 
rad na primer organizator 
festivalov, koncertov. Tako 
bi nekako združil turizem in 
tovrstno produkcijo.« Vseka-
kor pa ima do takrat še veliko 
dela. Prav zdaj se namreč ro-
jeva Prikrita skrivnost. Upa-
mo, da je konec leta ne boste 
spregledali.

StO, foto: GrupA

Glavna junakinja zgodbe, 
Katja Pobrežnik, je prepro-
sto mestno dekle, ki obi-
skuje gimnazijo. O svojih 
umrlih starših ne ve prav 
dosti. Čas je, da izve resni-
co. Z vso vnemo se zakoplje 
v družinsko zgodovino. Bo 
to obžalovala? Skrivnosti, 
ki bi morale ostati poko-
pane, postanejo nevarne 
in grozeče. Začne se boj za 
oporoko njenih staršev. Boj 
za preživetje je tudi rešitev 
življenjske uganke. Kdo 
manipulira z dekletom? Si 
bo usodo krojila sama ali 
jo bo povozil splet usode? 
Je pravo prijateljstvo lahko 
večno?

V filmu so zaigrali Tina 
Šmit, Samantha Rajh, Grega 
Golavšek, Matjaž Jarc, La-
ura Vasle, Staša Zorič, Gea 
Gračner, Katja Podpečan, 
Jelka Štorman, Lara Stame-
nov in Matej Kastelic.

Avtor, scenarist in režiser filma 
Jan Ulaga
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Prostovoljno gasilsko 
društvo Žalec velja za 
eno najstarejših gasilskih 
društev v Savinjski dolini. 
Možje iz njegovih vrst »ho-
dijo v ogenj« že 130 let. A 
ne le ognju, še marsikateri 
drugi nevarnosti so se pri-
pravljeni izpostaviti z enim 
samim plemenitim ciljem 
– pomagati ljudem ter re-
ševati njihova življenja in 
lastnino. Franci Naraks, 
predsednik PGD Žalec, se je 
žalskim gasilcem pridružil 
že davnega leta 1954, ko je 
bil še kratkohlačnik. Z njim 
smo obujali spomine na 
začetke gasilstva v Žalcu, 
na intervencije ob uniču-
jočih požarih in poplavah 
ter spregovorili tudi o tem, 
kako so gasilcem naklonje-
ni današnji časi.

»Večkrat je prišlo do ka-
kšnega požara in takratni 
mestni veljaki so se odločili, 
da bodo ustanovili požar-
no brambo. Po dobrem letu 
priprav so svojo idejo tudi 
uresničili. Pri čemer nekateri 
viri pravijo, da je prostovoljno 
gasilsko društvo Žalec nasta-
lo že leta 1880, vendar je bilo 
uradno ustanovljeno februar-
ja 1881, ko je cesar Franc Jo-
žef dovolil vpis in ustanovitev 
prostovoljne požarne brambe 
v Žalcu,« nas o začetkih pouči 
Franci Naraks.

Pomembna prelomnica 
za žalske gasilce je bila leta 
1960, ko je s 14. na 15. januar 
zagorelo v skladišču hmelja. 
»V hudem mrazu so prišli ga-
sit kolegi iz praktično cele 
Slovenije. In takrat je padla 
tudi odločitev, da se v Žalcu 
ustanovi poklicna gasilska 
enota. Kot sestavni del pro-
stovoljnega gasilskega dru-

Pomagati ljudem je njihovo 
glavno vodilo – že 130 let
V PGD Žalec si želijo poklicno gasilsko enoto, ki so jo nekoč že imeli

Gasilci – tudi žalski seveda – počnejo še vse kaj drugega, 
kot gasijo požare: rešujejo ljudi iz pokvarjenih dvigal, 
odpirajo stanovanja, tudi iskalne akcije imajo na reperto-
arju. »Med bolj nenavadne pa je sodila intervencija, ko je 
romunski državljan splezal na streho gasilskega doma in 
grozil, da bo z nje skočil,« se spominja Franci Naraks.

PGD Žalec trenutno šteje 154 članov (od tega je 65 ope-
rativcev), včasih je bilo v društvu skoraj toliko samo otrok. 
»Ko sem sam pristopil h gasilcem leta 1954, nas je bilo v 
žalskem gasilskem društvu preko sto otrok. Ko so se poja-
vili Partizan s športnimi aktivnostmi in druge organizaci-
je, so mladi začeli odhajati tja. Vendar ugotavljamo, da je 
pri nas stanje, kar se članstva tiče, zadovoljivo. Imamo ni-
hanja, smo pa veseli, če iz generacije otrok, ki jo uspemo 
vključiti v naše vrste, dobimo tri ali štiri gasilce. Res pa je 
tudi, da tisti mladi, ki se pri nas naučijo gasilskih veščin, 
tudi če prenehajo z delovanjem v gasilski organizaciji, 
za sistem zaščite in reševanja niso izgubljeni. Vedo, kaj 
morajo storiti in za nas je še kako pomembno, da znajo 
občani ob požaru pravočasno in pravilno ukrepati. Prvih 
pet minut je namreč odločilnih.«

štva je zaživela leta 1961, a je 
že po dobrih dveh letih pre-
nehala delovati. Razlogi za to 
so bili v glavnem finančni,« 
pripoveduje Naraks. Vendar 
želja po ustanovitvi poklic-
ne gasilske enote v Žalcu še 
vedno tli. »Žal trenutne go-
spodarske razmere tega ne 
dopuščajo. Bi pa se za po-

klicno enoto zagotovo našlo 
delo. Na območju občine 
Žalec je relativno veliko in-
tervencij, okoli 150 na leto. 
Poklicna enota bi združevala 
gasilce iz več prostovoljnih 
gasilskih društev, ki bi lahko 
zagotavljali profesionalizaci-
jo. Vendar bo treba počakati 
na boljše čase.«

V vodi in ognju
Sicer pa, ne glede na to, ali 

so prostovoljni ali poklicni, 
na žalske gasilce se občani 
lahko zanesejo. Nepogrešlji-
va je bila njihova pomoč ob 
poplavah, požarih in drugih 

PGD Žalec je ob 130-letnici ustanovitve minuli teden prejelo najvišje občinsko priznanje, grb Občine Žalec, v soboto pa so 130-letnico obeležili tudi s slavnostno akademijo (na fotografiji).

Ob visokem jubileju so žalski gasilci prevzeli dve gasilski vozili, eno jim bo služilo za prevoz moštva in drugo 
za prevoz gasilske tehnike in opreme. Radi bi zamenjali tudi več kot 27 let staro avto lestev.

Tudi predsednik PGD Žalec Fran-
ci Naraks je bil letos nagrajen z 
grbom občine Žalec. Prejel ga je 
za dolgoletno aktivno in uspešno 
delo na področju gasilstva v obči-
ni. (Foto: BA)

nesrečah. Franciju Naraksu 
je v spominu najbolj ostala 
intervencija ob poplavi 1. 
novembra 1990. »Takrat smo 
delovali na celotnem obmo-
čju nekdanje velike občine 
Žalec. Veliko življenj je bilo 
ogroženih, tudi življenja ga-
silcev, ki so se izpostavljali, 
da so pomagali drugim. Za-
hvaljujoč tudi sreči ni bilo 
nobene žrtve. Čeprav se nam 
je med reševanjem celo pre-
vrnil čoln …« se spominja.

Zahtevna intervencija za 
žalske gasilce je bila tudi leta 
2006, ko je zagorelo v podje-
tju Novem v Ložnici pri Žal-
cu. »Zahvaljujoč spretnosti in 

znanju gasilcev smo preprečili 
večmilijonsko materialno ško-
do. Kajti, če bi začeli gasiti mo-
rebiti deset ali petnajst minut 
kasneje, bi podjetje zanesljivo 
morali zgraditi na novo,« je 
prepričan Naraks. Ena izmed 
njihovih zadnjih večjih akcij 
pa je bilo sodelovanje pri ga-
šenju požara v preboldskem 
Bisolu februarja letos.

Stimulacija za 
delodajalce
Čeprav so gasilci vedno in 

povsod pripravljeni prisko-
čiti na pomoč, pa se včasih 
zaplete, ko je treba zapustiti 
delovno mesto in odhiteti na 
intervencijo. »Z nekaterimi 
delodajalci smo se glede tega 
uspeli dogovoriti. Ponekod 
pa glede na naravo dela naši 
kolegi pač ne morejo zapu-
stiti delovnega mesta. Zlasti 
v dopoldanskem času priha-
ja do motenj pri odzivanju na 

intervencijo. Kljub temu ima-
mo vedno na voljo najmanj 
deset gasilcev,« pravi Naraks 
in pojasni, da imajo v Avstriji 
in Nemčiji to urejeno tako, 
da so delodajalci oproščeni 
določenega odstotka davka, 
če imajo zaposlene gasilce. 
Tudi pri nas bi bilo dobro 
razmišljati o tovrstni stimu-
laciji delodajalcev, dodaja.

Žalski gasilci lepe rezultate 
dosegajo tudi na tekmovanjih, 
a to po besedah njihovega 
predsednika Francija Naraksa 
ni najpomembneje. »Tekmo-
valni rezultati so lahko spod-
buda, najpomembnejša pa 
je pravočasna in kakovostna 
pomoč, ko jo ljudje od nas 
pričakujejo in potrebujejo. 
Prepričan sem, da imamo 
strokovno usposobljene ga-
silce in da je pomagati ljudem 
njihovo glavno vodilo.«

BOJANA AVGUŠTINČIČ
Foto: SHERPA
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Primer Maček: 
luknje v spominu in 
različne izjave
Dve, tri ali štiri penine tik pred nesrečo?

Oboroženi do zob in v neprebojnih jopičih so kriminalisti 
pretekli četrtek in petek na območju Celja, Ljubljane in Mari-
bora zaradi pečanja z drogo aretirali osem oseb. Ko je v petek 
dopoldne odjeknila novica, da naj bi bila med aretiranimi 
tudi 59-letna Marija Kamenik, mati Kristijana Kamenika, je 
zgodba dobila nekoliko drugačen prizvok …

Najmanj desetkrat je priča Anja Grum na petkovem so-
jenju Branku Mačku med zaslišanjem omenila, da se ne 
spominja vseh podrobnosti usodnega 2. oktobra, ko je Maček 
tik pred trčenjem na avtocesti s prijateljem Alešem Kitkom 
pil v lokalu v Arnovskem gozdu. Ni tako zelo zanemarljiv 
podatek namreč, koliko sta Maček in Kitek spila. Grumova 
je bila natakarica v lokalu Kava bar S, kjer naj bi Maček in 
Kitek »praznovala« Mačkovo ločitev. Takšno praznovanje 
se je zaradi visoke alkoholiziranosti in vožnje v napačno 
smer po avtocesti končalo s tragedijo, v kateri so umrli Peter 
Kračun, Tjaša Koštomaj in Nataša Godec.

Tožilec Ivan Žaberl

Odvetnik Damir Ivančič z Brankom Mačkom med prihodom na petkovo 
obravnavo

V solzah o nesreči
22-letna Jerneja Rošer, ki je v avtomobilu, v katerega je 

trčil Maček, edina preživela: »Nesreče se v celoti ne spomi-
njam. Vem, da je bila mokra cesta, da smo v avtomobilu 
poslušali glasbo in da smo Petru (Kračunu, ki je prišel po de-
kleta, ko so se ta vrnila s potovanja v tujini, op. p.) razlagale, 
kako smo se imele. Sedela sem na sprednjem sopotnikovem 
sedežu, za menoj je sedela Nataša, levo zadaj Tjaša. Nato 
sem videla luči vozila, ki naj bi pripeljalo nasproti … Trčenja 
se ne spominjam, le tega, da sem nato odpela varnostni pas 
in nekako stopila iz vozila. Ko sem zaklicala imena prija-
teljev, se mi ni oglasil nihče … Kasneje so prišli reševalci, 
vem, da so mi dejali, da me bodo uspavali … V bolnišnici se 
spominjam le besed zdravnika, ki je vprašal nekoga, ali ve, 
da so bila ›izgubljena tri mlada življenja‹ (zdravnik naj bi to 
vprašal Mačka, ki je bil takrat tudi na urgenci v bolnišnici, 
op. p.). Fizično se zdaj počutim bolje, imela sem dvojni zlom 
čeljusti, stisnjena pljuča, pretres možganov, odrgnine … Psi-
hično pa še čutim posledice …« To je izjava Rošerjeve, ki jo 
je podala v solzah na petkovem sojenju. 22-letnica je bila tri 
leta dekle Petra Kračuna, tri mesece pred nesrečo pa je mlad 
par tudi živel skupaj. Od Mačka naj bi pred letom dobila 
pisno opravičilo, a se nanj ni odzvala.

Pridržali mati 
Marijo?
Z »južno« drogo oskrbovali slovenske odvisnike

»Žganjarska 
botra«

Ime Marije Kamenik se je v povezavi z mamili pojavilo 
že v devetdesetih letih, ko naj bi zaradi nečednih poslov 
z drogo pobegnila v tujino.

Prijeli so jo tri leta zatem, za njo je bila razpisana tudi med-
narodna tiralica. Njeni trije otroci (in še dva njihova znanca) 
so bili konec devetdesetih let na celjskem sodišču spoznani 
za krive ravno poslov z mamili, skupno so bili obsojeni na 
22 let. Višje sodišče je nato sodbo razveljavilo, ena oseba je 
bila oproščena. Na Konjiškem se je neuradno govorilo, da so 
Kamenikovo klicali »žganjarska botra«. Naziv naj bi dobila 
zato, ker naj bi izdelovala in prodajala žganje …

Kamenikova naj bi bila 
vezni člen med kriminalno 
združbo Bosne in Hercegovi-
ne in Slovenijo. Med letoma 
2009 in 2010 naj bi osmerica 
poskrbela, da naj bi v Sloveni-
jo trikrat pretihotapili po pol 
kilograma heroina. Droga naj 
bi bila namenjena slovenskim 
odvisnikom.

Člani združbe, ki so jo ova-
dili celjski kriminalisti, so stari 
od 28 do 59 let, kar pomeni, da 
je bila Kamenikova najstarej-
ša med njimi. Med ovadenimi 
so se znašli večinoma že stari 
znanci policije. Dva sta bila za-
radi drog lani obsojena tudi v 
Bosni, eden od njiju pa skupaj 

s Kamenikom še – prav tako 
zaradi drog – na Hrvaškem. 
Združba se je ujela v mrežo 
preiskovalcev na podlagi so-
delovanja celjskih policistov 
z Interpolom in tudi z bosan-

sko policijo. V vso zgodbo pa 
je nato padla še Kamenikova 
(doma iz Slovenskih Konjic), 
ki naj bi – tako pravi policija 
– storila tri kazniva dejanja 
neupravičene proizvodnje in 
prometa z mamili.

»Osumljena 59-letnica iz 
Slovenskih Konjic je drogo 
kupila za nadaljnjo prodajo 
na območju Slovenije. Po are-
tacijah sostorilcev na območju 
Bosne in Hercegovine je 59-le-
tnica nadaljevala s preprodajo 
heroina tako, da se je povezala 
z osebami z območja Ljublja-
ne, ki so ji drogo dobavljali, 
nato pa jo je v količinah po 50 
gramov, preko posrednikov, 
prodajala odvisnikom z ob-
močja Celja, Koroške in Ma-
ribora. Člani združbe so bili 
dobro organizirani in so imeli 
pri preprodaji droge natančno 
razdeljene vloge. Pri izvrševa-
nju kaznivih dejanj so upora-
bljali veliko ›varnostnih‹ potez, 

zaradi česar je bilo dokazova-
nje kaznivih dejanj še posebej 
oteženo in dolgotrajno,« navaja 
vodja sektorja kriminalistične 
policije PU Celje Jože Senica. 
»Pri prevozu so skrivali heroin 

Kriminalisti so osumljenim zasegli 550 gramov hero-
ina, 80 gramov kokaina in 140 sadik konoplje, iz katere 
bi lahko pridelali okoli 5 kilogramov konoplje. Vrednost 
grama heroina je približno 40 evrov, grama kokaina 
okoli 60 evrov in grama konoplje približno 5 evrov. Trije 
od osmerice so ostali v priporu.

Kriminalisti so opravili se-
dem hišnih in osem osebnih 
preiskav ter šest preiskav vo-
zil. Dve preiskavi sta bili na 
območju Ljubljane, štiri na 
Celjskem in ena v Mariboru. 
V večmesečni preiskavi, ki 
je trajala od novembra, so 
uporabili tudi prikrite prei-
skovalne ukrepe.

v telesnih odprtinah, za med-
sebojno komunikacijo pa so 
uporabljali posebne telefone, 
namenjene organizaciji pre-
prodaje,« še dodaja.

SŠol foto: SHERPA

»Pa ste se kaj zamislili, ko 
ste slišali za nesrečo?« je na 
vest Anje Grumove – ker je 

točila alkohol že vinjenemu 
Mačku – potrkal eden od 
odvetnikov staršev umrlih 

otrok. »Seveda sem se. To je 
bil šok tudi zame. Toda nihče 
od njiju se mi ni zdel pijan. 
Če bi, potem ne bi sedla h Kit-
ku v vozilo, ko me je odpe-
ljal domov,« je ihte razlagala. 
Bolj kot njene občutke pa je 
sodnico Marjano Topolovec 
Dolinšek zanimalo, koliko 
steklenic srebrne penine je 
postregla Mačku in njegove-
mu znancu. »Ne spominjam 
se,« je odgovorila. »Se je kdaj 
po pitju v vašem lokalu že 
zgodila kakšna nesreča?« je 
nadaljevala sodnica. »Ker če 
se ni, potem je to dogodek, 
ki je poseben in niti ni tako 
časovno oddaljen, da se ne 
bi mogli česa spomniti,« jo je 
›poučila‹ sodnica … Grumova 
omenja dve steklenici peni-
ne, kdaj je kdo pijačo plačal, 
pa se »ne spominja«. Naj pa 
spomnimo mi, da je lokal tisti 
dan obratoval krepko čez za-
piralni čas, torej ga niso zaprli 
kot bi morali, to je ob 23. uri. 
Gostje so bili namreč v lokalu 
in tudi pred njim še okoli 4. 
ure zjutraj.

Za Grumovo je pred sodni-
co stopil še Aleš Kitek. Ta se 
je z Mačkom pred nesrečo 
družil kar nekaj ur, preden sta 
ob peninah obsedela v lokalu 
v Arnovskem gozdu. Prisotni 
v sodni dvorani niso mogli 
mimo tega, da je bilo v priča-
nju obeh kar nekaj nejasnosti. 

Kitek je namreč v zaslišanju 
dejal, da naj bi z Mačkom spi-
la dve, maksimalno tri penine, 
nekaj tednov po nesreči pa je 
pri preiskovalnemu sodniku 
govoril o štirih steklenicah. 
»Kaj je zdaj res?« ga je vprašal 
tožilec Ivan Žaberl. »Vztrajam 
pri dveh, maksimalno treh ste-
klenicah,« je v petek večkrat 
ponovil zaslišani. A se nedo-
slednosti pri tem niso konča-
le. Medtem ko je Grumova 
trdila, da je slišala, kako je 
Kitek pijanemu Mačku ponu-
dil prevoz domov, je Kitek to 
zanikal. Kljub zaslišanju obeh 
še danes ni popolnoma jasno, 
kdaj točno so se iz lokala od-
peljali. Podatki kažejo, da naj 
bi natakarica vključila alarm 

ob 3.08. Če domnevamo, da 
po vključenemu alarmu ni 
mogoče biti v lokalu, saj bi se 
alarm aktiviral, so morali še 
več kot uro stati pred lokalom. 
Toda sodeč po izjavah, naj bi 
se iz lokala odpravili hitro. Do 
doma pa ima vsaj eden od za-
slišanih le nekaj minut, Maček 
do kraja nesreče prav tako le 
nekaj minut. Kaj se je torej 
dogajalo v tem času? Kitek je 
pri preiskovalnemu sodniku 
omenil, da ni »opazil, kako je 
Maček vstopil v svoje vozilo 
in odpeljal«, na petkovem 
sojenju pa je zatrdil, da naj 
bi Maček vozil pred njim, saj 
»sem ga videl«.

Natakarica je še dejala, da 
naj bi Maček s prijateljem 
med pitjem večkrat odšel 
ven kadit, vendar je Kitek v 
petek razložil, da ne kadi in 
da takrat ni kadil niti Maček. 
Nedoslednosti so tudi v iz-
javah o telefonskih klicih, 
ki naj bi jih opravil Maček v 
času pitja v lokalu. Medtem 
ko je obtoženi pretekli teden 
omenjal en klic, je Kitek opa-

zil, da je Maček nekoga klical 
trikrat. Zanimivo je tudi nasle-
dnje. Grumova je večkrat pri 
preiskovalnem sodniku in na 
sojenju dejala, da je slišala le 
izseke pogovora med Mačk-
om in Kitkom, preden so se 
odpravili izpred lokala. Slišala 
je Mačkove besede: »Ne. Ne. 
Avtocesta. Avtocesta.« Nato pa 
Kitkove: »Avtocesta boli.« Ki-
tek je izrecno zanikal, da je to 
kadarkoli tisti dan dejal Mač-
ku. Prav tako je zanikal, da bi 
šlo za kakšno stavo o vožnji v 
nasprotni smeri avtoceste.

Nad različnimi izjavami 
enega samega dogodka so bili 
v petek skrajno ogorčeni tudi 
svojci umrlih, ki so spremljali 
sojenje.

Sojenje v zadevi Maček se 
bo nadaljevalo 23. septembra, 
ko bodo zaslišali voznike, ki 
so v času nesreče vozili na 
usodnem odseku avtoceste, 
in izvedenca za raziskave 
prometnih nesreč Iztoka Ci-
glariča.

SIMONA ŠOLINIČ
Foto: SHERPA

Marija Kamenik
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Andreja Zarič - Galof se 
je novembra lani ponovno 
rodila. Celo življenje je 
morala skrbno paziti na 
svoje zdravje, a je kljub 
temu vsako leto pojedla 
ogromno antibiotikov, 
končala pa priključena na 
kisik. Tudi na nova pljuča, 
ki so zdrava, bo morala 
skrbno paziti. To pomeni 
čim manj ali bolje nič veli-
kih nakupovalnih centrov, 
kjer mrgolijo v zraku nevi-
dne nevarnosti, čim manj 
množičnih zborovanj in 
naporov. A kljub temu An-
dreja pravi, da zdaj končno 
živi.

Andrejino otroštvo je bilo 
precej žalostno, čeprav ima 
ljubeča starša, ki ji še danes 
veliko pomagata. Ob naji-
nem srečanju je bil zraven 
tudi oče Polde, ki se še ve-
dno spominja vseh prečutih 
noči in neštetih obiskov pri 
zdravniku. Začelo se je že, 
ko je bila Andreja še do-
jenček. Vendar takrat še ni 
imela težav s pljuči. Njena 
največja težava je bila koža, 
ki se je kopala v ekcemih. 
Oče se spominja, da so 
jo tudi napačno zdravili, 
končno pa je morala mama 
pustiti službo, da je lahko 
skrbela za majhno Andre-
jo. Poleg dermatitisa so jo 
pestili tudi bronhitisi. Ti so 
jo spremljali vse do zgodnje 
pubertete.

Čeprav se je v puberteti 
znebila dermatitisa, je dobila 
alergično bronhialno astmo. 
Bolezen je hitro napredova-
la. Vnetja pljuč so bila vedno 
pogostejša, nabirala se ji je 
sluz in v njenem telesu so 
se razbohotile trdovratne 
bakterije. Andrejina pljuča 
so odpovedovala. Spominja 
se, da je grozljivo kašljala: 
»Tako sem kašljala, da sem 
se skoraj zadavila. To je bilo 
za dobro jutro.« Dihanje, ki 
ga jemljemo za samoumev-
no, je bilo za Andrejo ne-
predstavljiva muka: »Tako 
sem hropela, da so me vsi 
slišali.«

Ko tudi kisik ne 
pomaga
Bilo je vedno huje in tako 

je bila Andreja večkrat v bol-
nišnici. Sprva do trikrat na 
leto, na koncu tudi po več 
kot petkrat. Že prej je preje-
mala močne terapije z anti-
biotiki, ki jih je v bolnišnici 
prejemala intravenozno, 
torej neposredno v žilo. Po-
stala je že pravi strokovnjak 
za svoj izmeček: »Ko sem ka-
šljala, sem vedno izkašljala 
nekaj izmečka. Že po barvi 
sem natančno vedela, ali po-
trebujem antibiotik oziroma 
ali moram v bolnišnico.«

Pred štirimi leti je po-
stalo stanje nevzdržno. Ni 
več mogla normalno hoditi, 
takoj je bila upehana. Tako 

Ko zadihaš …
s podarjenimi pljuči
Ponovno rojstvo zaradi presaditve pljuč – Samo korak do zdravnika je treba, pa lahko z darovanjem organov rešimo 
življenje

Še pred nekaj leti je morala Andreja Zarič imeti ves čas s sabo preno-
sno enoto s kisikom. Brez njega ne bi prišla nikamor. Takšna je bila 
Andreja Zarič nekoč … (Foto: zasebni arhiv)

… in takšna je danes.

Prejšnjo soboto so se v Celju srečali člani Društva pljučnih in alergijskih bolnikov Slovenije. Zbrane je v 
imenu Mestne občine Celje pozdravil pooblaščenec župana Stane Rozman.

je dobila stalnega spremlje-
valca. Kisik. Doma je imela 
veliko bombo s kisikom, 
neprenosno, na katero 
je bila lahko prikloplje-
na doma in kjer je polnila 
prenosno enoto s kisikom. 
S to prenosno enoto, ki jo 
je nosila v posebni torbici 
čez ramo, se je lahko vozi-
la tudi s kolesom. Andreja 
pravi, da ji je kisik dal spet 
voljo do življenja. Vsaj za 
nekaj časa. Potem je spet 
prišla »huda ura«. Telo se 
je navadilo na dodatne po-
šiljke kisika, pljuča pa so 
propadala naprej. Sledili so 
novi izbruhi bolezni, vedno 
več dodatnega kisika je mo-
ralo priti v Andrejina skoraj 
uničena pljuča. In tako so ji 
nekega dne povedali, da so 
jo uvrstili na čakalno listo 
za presaditev pljuč.

Čez eno uro 
pridemo po vas!
V Sloveniji pljuč zaenkrat 

ne presajajo. Operacija se na-
mreč pri nas zaradi relativno 
majhnega števila ljudi, ki bi 
to potrebovali, in zelo drage-
ga posega – Andreja pravi, 
da ena presaditev pljuč sta-
ne približno 150 tisoč evrov 
– ne splača. A kljub temu 
za tiste, ki vendarle nujno 
potrebujejo nova pljuča, v 
okviru zdravstvenega zava-
rovanja to operacijo opravijo 
v bolnišnici na Dunaju (All-
gemeines Krankenhaus der 
Stadt Wien).

Odločitev, da boš sprejel 
pljuča nekoga, ki je umrl, je 
težka. Andreja jo je sprejela. 
Vendar odločitev ni dovolj. 
Vsak za presaditev namreč 
ni primeren. Tudi Andreja 
je morala prestati precej 
obsežnih pregledov in pre-
iskav, ključ do uspeha pa je 
visoka motivacija. Na čakal-
ni listi je vsako leto pribli-

žno pet bolnikov. Andreja 
pravi, da na listo ponavadi 
uvrstijo tiste, ki nimajo več 
kot leto dni življenja pred 
sabo.

Čakanje je naporno. Šte-
vilke so jasne. Ne le, da 
vsak ni primeren za presa-
ditev pljuč, ampak so tudi 
darovalci v večini primerov 
neprimerni. Največ deset 
odstotkov darovalcev ima 
pljuča, ki jih je mogoče 
presaditi. Andreja ni pri-
čakovala, da bodo nova 
pljuča našli tako hitro. Po 
devetih mesecih čakanja 
je namreč nekega novem-
brskega popoldneva dobi-
la telefonski klic: »Za vas 
imamo pljuča. Urgentno 
vozilo že prihaja po vas!« 
Andrejo je bilo najbolj 
strah, da se bo na Dunaj 
peljala zaman. Da bodo 
ugotovili, da so pljuča pre-
velika – Andreja je namreč 
manjša in bolj drobna – da 
darovalec ne bo primeren. 
Njenemu strahu navkljub 
se je zvečer začela osem-
urna operacija in v novo 
jutro in novo življenje se 
je Andreja zbudila z novi-
mi pljuči.

Tujek ali njen 
organ?
Andreja pravi, da je ni 

bilo strah operacije, ampak 
življenja po njej. Zavedala se 
je namreč, da bo do konca 
življenja morala jesti imu-
nosupresivna zdravila, ki 
omogočajo, da telo »tuja« 
pljuča sprejme. Še danes jo 
je strah, ker imajo ta zdravila 
tudi precej hudih stranskih 
učinkov. Organizem je na-
mreč zaradi zaviranja odziv-
nosti imunskega sistema bolj 
dovzeten za okužbe in tudi 
za razvoj rakavih celic, kar 
pomeni, da bo morala An-
dreja še naprej vneto skrbeti 

za svoje zdravje.
Medtem ko je razlagala, 

koliko tablet dnevno použi-
je, se je spomnila, da bi jih 
že morala vzeti. Iz torbice 
je potegnila lično škatlico s 
štirimi predalčki. Škatlica, 
večja kot dlan, na kateri je 
pisalo torek (na ta dan sva 
se srečali), je le za en dan v 
tednu. Vsak dan ima svojo 
škatlico, v vsakem od štirih 
predalčkov pa je celo morje 
tablet. Poleg imunosupresi-
vov mora namreč jemati še 
druge, ki njeno telo spravlja-
jo v pogon. »Ampak to ni še 
nič! Sem tudi že jedla po 23 
tablet na dan!« se zasmeje 
Andreja.

Teden preden so ji presa-
dili pljuča, je šla v Avstrijo 
po nakupih. Domov je prišla 
zelo utrujena, saj je s kisi-
kom za pasom precej težko 
hoditi naokoli. Zvečer si je 
rekla, da si želi, da bi za Mi-
klavža dobila nova pljuča. 
Želja se ji je uresničila in 
tudi zato, ker je bila njena 
želja tako močna, na pljuča 
ne gleda kot na tujek. »To 
so moja pljuča,« pravi. Prvi 
trenutki so bili drugačni. V 
prsih jo je tiščalo, štiri me-
sece po operaciji se sploh 
ni mogla normalno uleči, 
ker je imela bolečine. »Bilo 
je tako, kot če v ustih do-
biš novo protezo. Ko te vse 
tišči,« je pojasnila. Zdaj so 
pljuča tudi v mislih njena. 
Jo je sicer zanimalo, kdo je 
tisti, ki jih je izgubil, ven-
dar je ta razmišljanja kmalu 
zatrla. »Družini umrlega, ki 
je podaril pljuča meni, da 
lahko živim, ne morem nič 
dati. Le hvala jim lahko re-
čem,« razlaga s solzami v 
očeh. Dodaja, da ne stane 
veliko, če stopimo do svo-
jega zdravnika in mu po-
vemo, da si želimo, da po 
smrti darujejo naše organe. 

Naše telo lahko po smrti ve-
liko daruje. Tudi življenje.

»Imam zlatega 
moža!«
Bolezen je Andrejo močno 

preizkušala. Med drugim se 
nikoli ni odločila za otroke, 
ker je vedela, kakšne strupe 
v obliki zdravil mora dnev-
no jesti. Edini, ki ji je ves 
čas stal ob strani, je bil mož 
Sinjo. Mimogrede, poročila 
sta se šele pred tremi leti, po-
tem ko sta skupaj živela že 
osemnajst let. Andreja pravi, 
da ji je poroka zelo veliko po-
menila: »Ko sva se na poroki 
slikala, sem dala kisik stran. 
Tega pa res nisem hotela na 
poročnih slikah!«

Danes je Andreja nasmeja-
na. Vesela je, da živi, čeprav 
ve, da življenjska doba tistih, 
ki imajo presajena pljuča, 
ni najdaljša. Želi užiti vsak 
dan. Tudi zato ne razume ti-
stih, ki svoja pljuča zavestno 
ubijajo s kajenjem ali celo 
kadijo v avtu, v katerem so 
na zadnjem sedežu otroci. 
Andreja pravi, da se ljudje 
premalo zavedamo, kaj je 
zdravje. Vsaj dokler ga ima-
mo. Čeprav z veliko tableta-
mi, živi Andreja veliko bolj 
kvalitetno življenje kot lani v 
tem času. In zaključuje: »Ži-
vljenje je lepo, če ga lahko 
živiš.«

ŠPELA KURALT
Foto: SHERPA
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Z jasnimi cilji nad 
sivo povprečje V avgustu člani AŠ šolske-

ga športnega društva 4. julij 
nismo počivali. Končala sta 
se kar dva letošnja projekta: 
Hura, prosti čas in Poletje v 
Celju/na morju.

Hura, prosti čas 2011 – po-
hodništvo smo organizirali za 
otroke, stare od 6. do 11. leta 
in 12. do 18. leta. Mlajša sku-
pina se je v avgustu »potepa-
la« po vrhovih okoli Celja. Za 
starejšo skupino smo sode-
lovanje razširili z Društvom 
pohodnikov Stari pisker in od 
februarja do avgusta izvedli 
pet pohodov v duhu medge-
neracijskega druženja in spo-
znavanja krajev naše pretekle 
in polpretekle zgodovine.

Zabavno učenje angleščine
Preden je zazvonil šolski zvonec, nas je v tednu od 22. do 26. avgusta na OŠ Ljubečna 

zabavala ga. Teresa Scott. Prijetna učiteljica iz Yorkshira je v okviru tečajev English in Action 
otrokom pokazala, da je lahko učenje angleščine tudi igrivo, sproščeno in zabavno. Učenci 
so v petih dopoldnevih, ki so jih aktivno preživeli z njo, vsekakor odnesli neprecenljiv 
zaklad znanja in veliko prijetnih spominov. DAC

Projekt Pozdrav ptic miru je nastal kot 
pozitiven odgovor na projekt Knjigobube 
Založbe Epta, ki je doživel zaključek ob 
mednarodnem dnevu miru. Ta projekt je 
bil kasneje ukinjen, nam pa se je zdelo vre-
dno še naprej ohranjati in širiti idejo miru in 
sožitja in tako je nastal projekt Pozdrav ptic 
miru, ki ga OŠ Lava vodi že pet let.

Namen projektnih dejavnosti je ozaveščanje 
otrok, učencev, dijakov in ljudi v širšem okolju 
o pomenu miru v medsebojnih odnosih tako 
doma kot po svetu ter jih usposobiti za pozi-
tivno delovanje.

Cilji projekta so razvijanje socialnih veščin 
za strpno sobivanje in kulturnega dialoga, ak-
tivno vključevanje v spreminjanje družbenega 
življenja, vzpodbujanje pozitivnih misli in op-
timističnega ravnanja. Želimo, da se zavedajo, 
da ljudje potrebujemo drug drugega.

V vseh letih delovanja nas vodi misel: Sode-
luj in spremeni! Vsako leto pa v okviru projek-

ta izberemo temo, ki se nam in otrokom zdi 
zelo aktualna glede na razmere v okolju. Letos 
nas vodi tema Pomagamo ohranjati vrednote, 
kot so družina, pravičnost, strpnost, svobo-
da. Da pa se nas bo bolje slišalo in bralo, nam 
izdatno pomagata Novi tednik in Radio Celje, 
ki vsa leta pomagata širiti med ljudi pozitivne 
misli. V letošnjem letu se nam pridružujejo 
tudi pobratena mesta MOC Celje, kot so Sla-
vonski Brod, Čuprija, Singen …

Tako bodo v okviru projekta na isti dan, to 
bo 24. septembra, različne dejavnosti, kot so 
izdelava in deljenje ptic miru z mislimi o miru 
mimoidočim, risanje na rolo papirja, tek miru, 
pohod miru, izdelava jumbo plakatov, literarna 
ustvarjanja ter podobne dejavnosti, ki jih izva-
jajo učenci, dijaki in otroci. Sodelujoči zavodi 
izven celjske regije pripravijo dejavnosti v svojih 
mestih ter bo tako vrhunec projekta v vseh kra-
jih hkrati. In mreža pozitivnih ljudi se širi.

MARIJANA KOLENKO, ravnateljica OŠ Lava

Pozdrav ptic miru

Pomagamo 
ohranjati 
vrednote

Če hodiš po travniku, če se igraš, če po-
slušaš ptičje petje, je to svoboda. Ko lahko 
nekomu pomagaš in si prijazen, je to svobo-
da in mir, ki ga lahko deliš z drugimi. Če si 
prijazen in pomagaš družini, veš, kaj je mir, 
in takrat si lahko svoboden.

NINA KUGLER, 6. b

Na kaj vas spominja beseda svoboda? 
Meni svoboda pomeni vse na svetu. Vam po-
vem? Svoboda je zame sprehod skozi gozd in 

poslušanje šumečega se listja ali petje ptic, 
ki žvrgolijo. Mir je zame, če sem v prosto-
ru, kjer igra mirna, tiha pesem. Strpnost je 
zame podobna miru. Ljudje, bodite strpni in 
pravični do vseh ljudi. Družina je zame kot 
radost in ljubezen.

MAŠA POLANEC, 6. b

Najpomembnejša vrednota je zame druži-
na. V družini se počutim varno, ker nekdo 
vedno pazi name. Če pa na svetu ni miru, 
se niti v družini ne počutimo tako varni ka-
kor prej. Biti moramo strpni in pravični, ne 
smemo kratiti svobode drug drugega. Če se 
bomo spoštovali in imeli radi, bo na svetu 
zavladal mir. Takrat se bomo vsi dobro po-
čutili in lepše živeli.

LUKA ČETINA, 8. a

Pravičnost, 
svoboda, 
strpnost, 
družina …

Kot se svetloba vidi skozi majhne luknjice, 
tako se človekov značaj vidi v malih stvareh. 
Brez pravičnosti ne bi bilo strpnosti, druži-
ne, svobode in miru. Svoboda je že, če samo 
poslušaš ptičje petje, se igraš, vidiš svojega 
mucka in delaš to, kar ti je všeč …

NASTJA NOVAK, 6. b

Družina mi pomeni veliko, saj imam neko-
ga, ki me ima rad. Ni vse denar, kar imamo. 

Veliko mi pomeni, da imam prijatelje. Če 
imaš družino, ti ni nikoli hudo. Tisti, ki je 
našel prijatelja, je našel zlato. Družina ne 
pomeni denarja, temveč ljubezen. Ljubezen 
je velika kot družina.

ANEJA ARTNIK, 5. b

V sodelovanju z Zvezo za 
šport otrok in mladine Slove-
nije, ki je nosilec programa 
Poletje v Celju/na morju – ak-
tivni z nami, smo v avgustu 
v Srednji šoli za storitvene 
dejavnosti in logistiko v Ce-
lju organizirali športne aktiv-

nosti za osnovnošolce. Zanje 
smo pripravili raznovrstne 
aktivnosti: ples, pohodništvo, 
igre z žogo, ustvarjalne delav-
nice. Vzporedno smo projekt 
izvajali tudi na morju, v Izoli 
– poletje na jadrnici.

SONJA ČENDAK PAVLIČ

Tudi poleti skrbeli za rekreacijo

»Samo če res veste, kaj želite, se s trdim 
delom lahko dvignete iz povprečja,« je 
Petra Majdič hrabrila šentjurske šolarje 
na prvi šolski dan. Mladinski center Šen-
tjur je v okviru projekta Najdi svojo pot 
to poletje gostil nekaj znanih in uspešnih 
Slovencev. Kot zadnjo so prvega septembra 
na Osnovni šoli Franja Malgaja pozdravili 
zdaj že legendarno športno junakinjo.

S tem srečanjem so želeli spodbuditi mla-
de k čimbolj marljivemu in uspešnemu delu 
v šoli in pri obšolskih dejavnostih. Močno 
sporočilo Petre Majdič več kot 300 osnovno-
šolcem je bilo, da lahko vsak najde nekaj, v 
čemer je lahko res dober. V pogovoru, ki ga 

je vodila Maja Ratej, je gostja navdušila pred-
vsem z dobrodušnostjo, z osebnimi izkušnja-
mi iz osnovnošolskih let, iz začetnih trenin-
gov in težkih preizkušenj. Z učenci in učitelji 
pa je celo delila nekaj tehnik za sproščanje in 
boljšo koncentracijo. Veščini samomotivacije 
in samodiscipline sta namreč pomembni ne 
samo pri športu, ampak pri vsem, česar se 
človek loti. Za konec je pred šolo s tekaškimi 
rolerji prikazala še tek na smučeh in razdelila 
na desetine avtogramov.

Mladinski center je v sklopu istega projek-
ta v Šentjurju gostil še Štefko Drolc in Luko 
Marčetiča.
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Štiri desetletja, ki so mini-
la od mature na celjski gim-
naziji (sedanji I. gimnaziji v 
Celju), so se na jubilejnem 
srečanju nekdanjih Rotarje-
vih deklet (po priljubljenem 
razredniku Jožetu Rotarju) 
najbolj poznala – v pogovo-
rih. Namesto delovnih in ka-
riernih dosežkov, partnerjev 
in otrok so v ospredje stopili 
vnuki. Dekleta postajajo ba-
bice, čeprav jim takole na po-
gled tega ne bi pripisali. Tudi 
obujanje spominov na gim-
nazijske zgode in nezgode, 
na profesorje in vse, kar sodi 
na takšne obletnice, ni prav 
nič dišalo po naftalinu.

Bilo je pa opaziti, da nek-
danje dijakinje dekliškega 
razreda vse manj jezi ta pone-
srečen, enkraten poskus. Oči-
tno se dobro počutijo v svoji 
ženski koži in ženski družbi. 
Tisto pikico na i, ki bi morda 
zmanjkala, zadnja leta nado-
knadijo s pestrimi programi 

Srečanje Galicij
Krajevna skupnost Galicija se je v nedeljo, 21. avgusta, na povabilo Občine Galicija v 

Avstriji udeležila njihovega praznika.
Predstavili smo se s folklorno skupino, z etno skupino Veseli pruhovčani, turistično 

društvo je predstavilo turistično ponudbo Galicije in občine Žalec, predstavila se je tudi 
turistična kmetija – sirarna Podpečan. Predsednik krajevne skupnosti Jože Krulec pa je na-
govoril vse prisotne. Pogovarjali smo se o nadaljnjem čezmejnem sodelovanju dveh krajev 
z istim imenom Galicija. Tako mi kot domačini smo bili veseli druženja in spoznavanja. V 
septembru bo prišla delegacija Občine Galicija iz Avstrije na naš krajevni praznik.

PETER VIPAVC

Mlinarska nedelja
Znanci, prijatelji, sosedje … to smo tisti, ki vsako leto pridemo v Dolino mli-

nov, malo pokramljamo, se dobro imamo in naredimo načrte za prihodnost.
Letošnja Mlinarska nedelja, ki je bila že peta po vrsti, je bila 28. avgusta 

v Dolini mlinov. Lepo vreme je bilo vzrok, da je veliko ljudi tja prišlo peš, 
nekateri pa so se pripeljali s turističnim vlakcem. V prijetno popoldne nas 
je popeljala Godba na pihala Dobrna. Po uvodnem pozdravu predsednice 
Kulturno-umetniškega društva Dobrna in predsednika Turističnega društva 
Vinska Gora smo na oder povabili župane občin Dobrna, Velenje in Žalec, da 
so si izmenjali simbolična darila. Nato sta voditelja, Anica Drev in Jaro Tašler, 
povabila vse h Gregorjevemu mlinu, kjer se je nadaljeval program. Ob mlinih 
navzdol so poleg nastopajočih iz Vinske Gore nastopali tudi člani Moškega 
pevskega zbora Dobrna, folklorne skupine, skupine Fušarji in ljudske pevke. Pri 
delujočem mlinu pa nas je vse presenetil Bojan Vrečer s fotografsko razstavo, 
ki je prikazovala utrinke vseh dosedanjih Mlinarskih nedelj.

Dobro vzdušje in prijazni gostitelji so pripomogli k temu, da smo se v Dolini 
mlinov zadržali do poznega večera.

KUD Dobrna, foto: MITJA OŠTIR

Rotarjeva dekleta postajajo babice

Da ne bo pomote – tista skrajno levo z ruto, zavezano pod brado, ni iz razreda Rotarjevih deklet. Še več. Sploh ni Micka, ampak Janez. Šta-
jerski.

srečanj. Pred petimi leti so se 
odpravile na celodnevni izlet 
v dolino Kolpe, naslednja leta 
obiskovale kraje, od koder so 
doma (Celje, Dobrna, Dra-
mlje, Rogaška Slatina), letos, 
za 40-letnico, pa so najprej 
v Nazarjah obiskale bogato 
frančiškansko knjižnico in se-
stre klarise. Njihovo izjemno 
petje je seglo globoko v srca 
in fizične pregrade med njimi 
in sestrami klarisami skoraj 
ni bilo čutiti. Potem pa še: »Se 
me spomnite? Učili ste me v 
gimnaziji!« je presenetila psi-
hologinjo Alenko Tacol ena 
od sester klaris.

To je bilo gotovo največje 
presenečenje na poti, ki je de-
kleta preko Črnivca (no, na 
tamkajšnji izletniški kmetiji 
je osel vrgel s svojega hrbta 
glavno organizatorico izleta 
Valerijo Horvat) in Ljubljane 
pripeljala na Notranjsko, na 
grad Snežnik in k Cerkni-
škemu jezeru. Tam jih je na 

kmečkem turizmu poleg bo-
gato obložene mize čakal tudi 
lojtrnik z vpreženimi konji. 
Ne, niso jih hotele mučiti z 

dolgo vožnjo, a so vseeno 
splezale nanj. Z rutami na 
glavah, kot se za tako vožnjo 
spodobi, na kar je seveda že 

vnaprej mislila Zdenka Bati-
stič.

Dekleta ali babice, kakor 
hočete, se bodo prihodnje 

leto spet zbrale na Štajer-
skem. V Radečah.

MBP

Folkloristi z Blagovne 
prvič v tujini

Letošnje poletje je bilo za 
Folklorno skupino Blagovna 
vse prej kot mirno in brez-
delno. Julija so se udeležili 
festivala folklore in običajev 
Slavonije v Virovitici. Nasto-
pili so kot edini slovenski 
predstavniki med sedmimi 
skupinami s Hrvaške in z 
Madžarske.

Predstavili so se z dvema 
spletoma, ki ju je občinstvo 
zelo lepo sprejelo. Prvo med-
narodno gostovanje jim je dalo 
veliko elana za nadaljnje delo. 
Potrditve, da so na pravi poti, 

pa jim ni manjkalo niti doma. 
Udeležili so se območnega sre-
čanja folkloristov v Šmartnem 
ob Paki, desetletnice skupine 
v Vipavi ter državnega sreča-
nja veteranskih in upokojen-
skih skupin v Bistrici ob Dra-
vi. Redni gostje pa so tudi po 
domovih za ostarele, plešejo 
na rojstnodnevnih zabavah, 
še posebej pa so ponosni na 
sodelovanje pri snemanju vi-
deospota vse bolj priznanega 
ansambla Petka.

Njihova skupina deluje 
tri leta pod vodstvom Gelce 

in Jožeta Grmeka. Trenu-
tno se učijo že četrti splet 
plesov, tokrat iz Prekmurja, 
sicer pa so najbolj ponosni 
na domače plese izpod Sve-
tine. Iz povprečja podobnih 
skupin jih dviguje predvsem 
izvrstno petje, s katerimi se 
lahko pohvali 28-članska za-
sedba. Da pa izročilo ne bo 
šlo v pozabo, skrbijo tudi z 
otroško folklorno skupino. 
»Tu pa moramo še posebej 
pohvaliti sodelovanje podru-
žnične šole, saj imajo za take 
obšolske dejavnosti res velik 
posluh,« zadovoljno zaključi-
ta zakonca Grmek.

StO
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V Planetu Tu{ od

Studio Walt Disney se vra~a v Stoletno hosto s povsem 
novim risanim filmom o Medvedku Puju. Brez~asna 
privla~nost, duhovitost in muhavost originalnih zgodb tudi 
tokrat gledalce združi s filozofskim medvedom in prijatelji - 
Tiger, Zajec, Pujsek, Sova, Kanga, Ru in nenazadnje Siv~ek, 
ki je izgubil svoj rep.

Rowan Atkinson se vra~a v vlogi »slu~ajnega« agenta 
Njenega Viso~anstva, ki ne pozna strahu in nevarnosti. 
V svoji zadnji pustolov�~ini mora zaustaviti skupino 
mednarodnih morilcev, ki želi eliminirati kitajskega 
premierja in povzro~iti svetovni kaos. 

VABLJENI NA 
PREMIERO FILMA, 

KI BO V SREDO, 
14.9.2011, OB 19. URI 

V PLANETU TUŠ 
CELJE!

IŠČEMO TOPEL DOM

Torek, 13. september: Luna 
bo že v jutranjih urah vstopila 
v znamenje ovna in prinesla 
zelo prodorno energijo. V 
popoldanskem času se bo 
»srečala« z Uranom, kar bo 
lahko spremenilo dinamiko in 
sprožilo kakšno nepričakova-
no situacijo. Vsekakor bo za-
nimivo. V večernih urah vam 
bo lahko energija Plutona, ta 
bo v kvadratu z Luno, pobrala 
energijo, zato si želenega ne 
prizadevajte doseči na silo.

Sreda, 14. september: 
Luna, ki bo še vedno potova-
la po znamenju ovna, bo na-
sprotovala Saturnu v tehtnici. 
Njun medsebojni položaj se 
bo lahko odrazil tako, da boste 
občutili več skrbi, mogoče bo-
ste celo črnogledi. Vsekakor 
bo to dan, v katerem ne smete 
delovati na silo, ukvarjajte se 
raje z rutinskimi zadevami.

Četrtek, 15. september: 
Merkur in Jupiter bosta tvo-
rila lep trigon, kar bo prina-
šalo krasno energijo. Odlično 
boste komunicirali, vaši stiki 
z okolico bodo uspešni, zato 
delujte na vseh začrtanih po-
dročjih. Venera bo vstopila 
v znamenje tehtnice, katere 
nravni vladar je, zato je v tem 
letu še močnejša, saj je leto 
2011 leto pod okriljem boginje 

ljubezni in denarja. Odlična 
novica za vsa znamenja, zlasti 
za tehtnice, vodnarje in dvojč-
ke. V večernih urah bo luna 
prestopila v znak bika, kar bo 
energijo bistveno umirilo, kaj-
ti popoldanski kvadrat Lune z 
Marsom bo lahko predhodno 
razgrel strasti.

Petek, 16. september: Plu-
ton, ki je bil retrograden od 
prve tretjine aprila, bo konč-
no nastopil direkten hod. 
Razmislite, v kakšni situaciji 
ste bili tedaj, in aktivirajte 
zadeve iz tistega obdobja! 
Na nek način se bo čas zavrtel 
nazaj. Skladen Pluton in Jupi-
ter z luno bosta v tem dnevu 
povečevala optimistično raz-
mišljanje, počutje in razpo-
loženje bosta odlična. Lahko 
se ponudijo tudi kakšne nove 
priložnosti, dosedanje ovire 
pa odpadejo.

Sobota, 17. september: Ve-
nera in Uran, ki bosta tvorila 
napet kvadrat, bosta lahko 
povzročila težave ali konfl ikte 
v razmerjih ter fi nancah. Bo-
dite skrajno previdni, saj bo 
možnost izgube povečana. 
Napetosti se bodo omilile v 
zadnji uri dneva.

Nedelja, 18. september: 
Tudi v tem dopoldnevu ne 
tvegajte pri nobeni stvari, lu-

nin kvadrat z Neptunom svari 
pred tem. Zemeljskim in vo-
dnim znamenjem priporoča-
mo zelo aktivno preživljanje 
časa, saj boste imeli zaradi 
vpliva Marsa višek energije. 
Odlično se boste počutili, če jo 
boste pokurili. Luna bo vstopi-
la v znamenje dvojčkov in bo 
popoldne skladna z Uranom 
in Venero. Lep čas za druže-
nje, obiske, izlete, srečanja, še 
zlasti zadovoljni boste rojeni v 
zračnih znamenjih.

Ponedeljek, 19. september: 
Mars bo vstopil v znamenje 
Leva. Ta položaj bo prinašal 
večjo borbenost, tekmovalni 
duh in pripravljenost postaviti 
se zase. V večernih urah bo za-
radi položaja Saturna koncen-
tracija za delo odlična, čas bo 
tudi kot naročen za pogovore 
ter sklepanje dogovorov.

Astrologinji GORDANA 
in DOLORES

Uradne ure zavetišča Zon-
zani: od ponedeljka do pet-
ka od 8. do 16. ure; ogledi 
psov: od ponedeljka do pet-
ka od 12. do 16. ure. Telefon: 
03/749-06-00; internetni na-
slov www.zonzani.si

Vsi psički na fotografi jah 
so našli začasen dom v za-
vetišču Zonzani, zdaj pa ča-
kajo, da jih posvoji prijazen 
in skrben gospodar.

Kan je 4-letni mešanec večje rasti, našli so ga v 
Šentjurju.

Tudi 11-mesečni Car je iz Šentjurja in je srednje rasti.

V Laškem so našli prijaznega 5-letnega
Luxa.

Biba je mešanka, stara 6 mesecev, in je manjše rasti.
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Vegetarijanstvo postaja 
moda, ima religiozne ko-
notacije in vsebuje tudi ele-
mente nizke tolerance, saj 
njegovi zagovorniki težko 
sprejemajo znanstvena do-
gnanja in dejstva, pri čemer 
se v imenu vegetarijanstva 
izvaja celo nasilje nad otro-
ki. Omejuje se jim svoboda, 
izbor polnovredne hrane je 
onemogočen, omejuje se 
enostavna beljakovinska 
prehrana, medtem ko se 
povečuje in dovoljuje uži-
vanje nezdravih sladkarij, 
hidrogeniranih maščob …

Otroci, ki v času intenzivne-
ga razvoja uživajo vegetarijan-
sko hrano, so po rasti nekoliko 
nižji od vrstnikov. Vzrok za to 
je pomanjkanje vitamina D v 
vegetarijanski hrani, a tudi 
relativno pomanjkanje ami-
nokislin, omega 3 maščobnih 
kislin, vitaminov B12 in B2, 
PP-faktorja ter kalcija, železa 
in cinka. Med športniki je na 
primer manj vegetarijancev, 
a jih je zato več med gledalci 
televizije. Za otroke in odra-
ščajoče se zahteva poseben 

ZDRAVJE – NAŠE BOGASTVO

Piše: prim. JANEZ TASIČ,
dr. med., spec. kardiolog

Otroci potrebujejo 
polnovredno hrano

pristop, saj je težko zagotovi-
ti vse potrebne snovi za rast 
le z vegetarijansko prehrano. 
Treba je dodati že navedene 
vitamine in minerale ter tudi 
aminokisline in esencialne 
maščobe. Poznamo dve vrsti 
beljakovin: kompletne in ne-
popolne. Kompletne vsebuje-
jo vse aminokisline, tudi esen-
cialne, ki jih organizem ne 
tvori. V zadostni količini so v 
živalskih proizvodih, v mesu, 
ribah, mleku, jajcih. Nepopol-
ne beljakovine vsebujejo tudi 
vse aminokisline, vendar v 
premajhni količini. Zato so 
zrna in semena izvor nekom-
pletnih beljakovin. Da dobimo 

s prehrano vse esencialne sno-
vi, se priporoča mešanje hrane 
v pravilnem razmerju. Tako se 
priporoča kombinacija mleka 
z žiti, testenin s siri, fižola z 
rižem, stročnic s koruzo ter 
dodajanje sira, mleka, jajc … 
Priporoča se tudi kombinirana 
prehrana z uživanjem vegeta-
rijanske hrane in dodatkom rib 
1- do 2-krat na teden. Količina 
beljakovin, ki se je priporočala 
v prehrani še pred leti, se je 
bistveno omejila, tako da se 
danes pri odraslem priporoča-
jo v dnevnem obroku bistveno 
nižje količine kot pri otrocih. 
Otroci, ki so še v rasti, naj za-
užijejo 2 g beljakovin na kg 
telesne teže na dan.

Žita in stročnice
Strokovnjaki, ki sledijo ra-

zvoju otrok, pravijo, da naj bo 
tretjina zaužitih beljakovin 
živalskega porekla. Čeprav 
je največ beljakovin v mesu, 
vsebujejo tudi rastline veliko 
beljakovin, tudi esencialnih. 
Različni oreški (mandeljni, 
lešniki, orehi), žita (pira, 
kamut, ajda, proso, oves, ku-

Otrokom, ki so fizično aktivni in potrebujejo dodatno energijo tudi zaradi športnih aktivnosti, se priporoča 
uživanje tudi energetsko bogate hrane, kamor prištevamo avokado.

TERAPEVT SVETUJE

PRAV(N)I KORAKI

Odgovor na vprašanje 
je podan teoretično glede 
na posredovane podatke 
in je izključno informa-
tivnega značaja. Z vsemi 
okoliščinami in podatki 
vašega primera nismo se-
znanjeni in ne prevzema-
mo nobene odgovornosti 
za morebitne nepravilne 
ali napačne pravne nasve-
te, nasvet pa uporabljate 
izključno na lastno od-
govornost. Za celovito 
pomoč svetujemo, da se 
osebno oglasite pri prav-
nem strokovnjaku.

Vprašanja za pravnega 
strokovnjaka lahko po-
šljete na Novi tednik, Pre-
šernova 19, 3000 Celje ali 
na elektronski naslov te-
dnik@nt-rc.si. Svoje vpra-
šanje lahko sporočite tudi 
v tajništvo uredništva na 
telefon 4225-154.

Vprašanje: Bralka je s 
parterjem, s katerim je ži-
vela v izvenzakonski sku-
pnosti, pridobila trisobno 
stanovanje ter manjšo po-
čitniško hišico. Kot lastnika 
stanovanja sta v zemljiški 
knjigi vpisana oba, kot la-
stnica hišice pa je v zemlji-
ški knjigi vpisana le bralka. 
Po razpadu izvenzakonske 
skupnosti je partner ostal v 
stanovanju, ki je sicer vre-
dno več, bralka pa je šla v 
počitniško hišico. Premo-
ženje bi si razdelila. Ali se 
mora partner pred delitvijo 
vpisati v zemljiško knjigo?

Odgovor: Iz vašega vpra-
šanja je razvidno, da si že-
lita razdružiti premoženje, 
ki sta ga ustvarila v času 
trajanja izvenzakonske sku-
pnosti. Skupno premoženje 
predstavljata tako stanova-
nje, kjer sta oba v zemljiški 

skus), stročnice (soja, fižol, 
leča, grah) vsebujejo tudi do 
20 odstotkov beljakovin. Zato 
v priporočilih zdrave prehra-
ne priporočamo prehrano z 
veliko žit in stročnic. Pogo-
sto je priprava teh obrokov 
zamudna, da dosežemo za-
dovoljiv vnos esencialnih 
snovi, je treba zaužiti veliko 
hrane, ki se težko prebavlja, 
povzroča napenjanje, otroci 
pa imajo zaradi tega napete 
in velike trebuhe, obilne ko-
ličine blata …

Da omogočimo normalen 
razvoj otrok, priporočamo 
vegetarijansko dieto, ki naj 
vsebuje tudi hranila živalske-
ga porekla (lakto- ali laktoovo-
vegetarijanska dieta). Tako bo 
hrana postala  polnovredna 
brez zahtevnih preračunavanj 
in analiz. Prehrana pri vegan-

cih pa je še zahtevnejša in zah-
teva res natančno načrtovanje 
in sestavljanje obrokov. Tu je 
zahtevana predhodna analiza 
vsebnosti posameznih esenci-
alnih snovi.

Vegetarijanci pogosto za-
padejo v uživanje hrane, ki 
ne vsebuje živalskih beljako-
vin, a vsebuje druge zdrav-
ju neprijazne sestavine. Po-
membno je le, da ni nobene 
povezave z mesom. Izogibati 
se je treba hitro pripravljeni 
mastni hrani, čeprav je ve-
getarijanska. V olju pečen 
krompirček, sladkarije, pol-
ne hidrogeniranih maščob, 
naj bodo na jedilniku le red-
ko. To je pomembno zlasti v 
prehrani otrok.

Raje se odločimo za polno-
vredne testenine, začinjene z 
oljčnim oljem in s parmeza-

nom. Otroci naj pojedo tudi 
sojin jogurt, sir, seitan, uži-
vajo naj dovolj beljakovin iz 
mleka, sira, jajc in stročnic. 
Riba že enkrat ali dvakrat 
na teden bo zagotovila nor-
malen razvoj. Sojino mleko 
pa naj pijejo tudi nosečni-
ce, uživajo naj tudi dodatke 
omega 3, s kalcijem in z vi-
taminom D. To velja tudi za 
starostnike. Vsi pa morajo 
poskrbeti, da dobijo dovolj 
vitamina B12 in železa, pri 
čemer ne smejo pozabiti na 
sadje in zelenjavo.

Premoženje 
izvenzakonske skupnosti

knjigi vknjižena kot lastnika, 
ter počitniška hišica, čeprav 
ste v zemljiški knjigi kot la-
stnica vpisani le vi. Šteje se, 
da je tudi vaš bivši partner, 
čeprav ni vpisan v zemljiški 
knjigi, lastnik do ene polo-
vice, če je bila nepremičnina 
pridobljena z vajinim delom 
v času trajanja vaše izvenza-
konske skupnosti (enako kot 
velja za zakonsko zvezo). 
Vaš bivši partner je lastnik, 
čeprav ni vpisan v zemlji-
ško knjigo. Gre za poseben 
način pridobitve lastninske 
pravice. Če želite skupno 
premoženje razdružiti, ni 
treba predhodno opraviti 
vknjižbe lastninske pravice 
v korist bivšega partnerja. 
Razdelitev premoženja je 
mogoča tudi brez te vknjiž-
be. Nepremičnine si lahko 
razdelita sporazumno, če to 
ne bo mogoče, pa bosta mo-
rala to izpeljati s pomočjo 
sodišča. V vsakem primeru 
pa velja, da vam pripada 
polovica vrednosti stano-
vanja, bivšemu partnerju 
pa polovica vrednosti poči-
tniške hišice. O tem, koliko 
znaša vrednost stanovanja 
in koliko vrednost počitni-
ške hišice, se lahko spora-
zumete, morda pa vama bo 
lažje, če najameta cenilca. 

Ko boste ugotovili vrednost 
stanovanja in vrednost po-
čitniške hišice, boste lahko 
z matematičnim izračunom 
ugotovili, ali mora kdo od 
vaju komu še kaj izplačati 
na račun njegovega deleža 
ali ne. Če se bosta uspela 
o razdružitvi solastnine 
sporazumeti, vas moram 
opozoriti, da je nujno treba 
skleniti ustrezno pogodbo, v 
kateri boste dokončno ure-
dili vajina premoženjska 
razmerja.

Mag. ANITA 
DOLINŠEK, pravnica

Nekoč je živela deklica, 
našla je princa in se z njim 
poročila, imela otroke in … 
živela sta srečno do konca 
svojih dni. Tako se konča-
jo pravljice. A v resničnem 
življenju se velikokrat ne 
konča tako. Par se razide in 
potem sta tema in tišina. Pre-
budi se vprašanje: začeti vse 
znova ali preprosto sprejeti, 
da pravljic ni? Kaj je lažje, 
kaj je boljše, kaj je bolj re-
snično in manj boleče?

Človek je bitje odnosa 
in rabi nekoga ob sebi. Po 
ločitvi je nov začetek vse 
prej kot začetek nove pra-
vljice. Na začetku že, ko se 
ponovno zaljubiš, letiš nad 
oblaki, slišiš travo rasti in 
kamenje šumeti, a ob prvi 
»napaki« novega partnerja o 
vsem dvomiš, vse analiziraš 
in vse vidiš drugače. Nič ni 
preprosto, nič ni spontano, 
nič ni več samoumevno. Vse 
mora biti vnaprej določeno, 
vse povedano analizirano 
in vse zagotovljeno, po mo-
žnosti z garancijskim listom 
in možnostjo pritožbe. A 
največkrat se iščejo napake 
namesto dobrih stvari. Dva, 
ki ponovno začenjata in sta 
si (ali vsaj eden) že nekoč 
nekje ustvarila sanje in dru-
žino, začenjata psihološko 
dramo, napet psihološki tri-
ler, z vložki tragedije in gro-
zljivke, ki se na koncu lahko 
spremeni v pravljico. A pred 
tem bosta spoznala vse ravni 
pekla in seveda tudi nebes.

Vsaka ločitev načne sa-
mozavest posameznika, saj 

Pa začnimo še enkrat

Piše: ALENKA GABROVEC, 
zakonska in družinska 

terapevtka

mu ni uspelo to, kar uspe 
večini. Občutek nesposob-
nosti je močan in ne glede 
na dosežke v življenju in po 
ločitvi se skrije v najbolj črn 
in skrit del našega ega in se 
brani s tisoč in enim napa-
dom. Veš, kaj si dal v vezo, 
in si preprosto ne pustiš, da 
ti kdorkoli pametuje o tem, 
kako živiš, kako se obnašaš, 
kako so vzgojeni tvoji otro-
ci, kako izgledaš, kakšno je 
tvoje stanovanje, služba … 
Zapreš se v svoj svet, ki ga 
obvladuješ, in vanj spustiš le 
redke. Ko pa se pojavi nek-
do, ki bi imel možnosti, da v 
tebi prebudi upanje v srečen 
konec, gre najprej čez pre-

izkuse. In ko mine to obdo-
bje, se šele začne bitka. Bitka 
dveh egov, ki si ne pustita nič 
reči, ki v zvezi ne znata vi-
deti drugega, le sebe, in ki 
sta se odločila, da nikoli več 
ne bosta čutila, se prepustila 
in pustila komu, da ju vodi. 
Uspelo bo le, ko bosta znala 
odpuščati, sprejemati kom-
promise in ko bosta spustila 
čustva na plan.

Težko bi rekla, kaj je tež-
je – da je le eden tisti, ki je 
ločen, ali oba. V obeh pri-
merih je to posebna veza, ki 
nima nič opravka z zdravim 
razumom in vezo dveh mla-
dih, ki se pravkar odločata 
za naslednji korak. Največja 
napaka parov, ki se najdejo 
po ločitvi, je, da želijo imeti 
vezo, ki bi jo imeli, če bi se 
prvič odločali zanjo. V t. i. 
normalni vezi dobiš v pake-
tu svojo ljubezen in njegove 
starše. V vezi z ločeno osebo 
dobiš to osebo, njegove otro-
ke in starše, pa še mater/oče-
ta otroka in njene/njegove 
starše. Paket je veliko večji 
in težje obvladljiv. Treba je 
imeti veliko več razumeva-
nja, in komunikacije, veliko 
več stvari je treba spregleda-
ti. Nasveti prijateljev, ki bi jih 
lahko upoštevali prej, tu ne 
zdržijo. Edino pravilo je, da 
poslušaš sebe, svoje občut-
ke in vsako reakcijo dobro 
premisliš. Vsaka stvar ima 
dve plati medalje in treba je 
videti obe. Ni lahko, a če je 
ljubezen dovolj velika in že-
lja dovolj močna, se pravljica 
lahko začne.

Če vas zanima karkoli s 
področja medosebnih in 
partnerskih odnosov ali 
vzgoje otrok, lahko pišete 
na naš elektronski naslov 
tednik@nt-rc.si ali na 
Novi tednik, Prešernova 
19, 3000 Celje, s pripisom 
za Terapevt svetuje.
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UE CELJE

UE LAŠKO

UE MOZIRJE

UE SLOVENSKE KONJICE

UE ŠENTJUR PRI CELJU

UE ŠMARJE PRI JELŠAH

UE VELENJE

UE ŽALEC

���INFORMACIJE / MALI OGLASI���

VODNIK
TOREK, 13. 9.

19.00 Medobčinska splošna 
knjižnica Žalec
Indokina
potopisno predavanje 
Gvida Pevca

SREDA, 14. 9.

10.30 (in 16.30) Muzej novejše 
zgodovine Celje
Živeti v Celju
demonstracija obrti 
modistinje Marte Žohar

11.00 Narodni dom Celje
Pesmi Parnasa
sprejem Veronikinih 
lavreatinj in lavreatov 
ter predstavitev pesniške 
zbirke

18.00 Mladinska knjiga Celje
Ciciklubova pravljična 
ura
pogovor o počitnicah in 
risanje

18.00 Velenjski grad
Pikin festival
odprtje razstave fotografa 
Ika Kraševca

19.30 Glasbena šola Velenje
Koncert učencev in 
dijakov GŠ
gostje učenci GŠ iz Novega 
Sada in s Poljske

ČETRTEK, 15. 9.

10.30 (in 16.30) Muzej novejše 
zgodovine Celje
Živeti v Celju
prikaz obrti krojača Franja 
Podbregarja

13.00 Muzej premogovništva 
Slovenije Velenje
Odsotnost
odprtje fotografske razstave 
Tatjane Pregl Kobe – Pikin 
festival

17.00 Titov trg Velenje
Zaključek poletnih 
kulturnih prireditev
koncert zborov in orkestrov 
GŠ Velenje ob 60-letnici 
šole

18.00 Osrednja knjižnica Celje
140 let gasilstva v Celju
predstavitev monografije 
in odprtje razstave

18.30 Galerija Velenje
Miha Cojhter
odprtje razstave likovnih 
del

19.00 Vila Mayer Šoštanj
odprtje sobe družine 
Mayer

19.00 Savinov likovni salon Žalec
Franci Šuler
odprtje razstave likovnih 
del

19.00 Knjižnica Petrovče
Rastislav Knez
odprtje razstave likovnih 
del

19.30 Kulturnica Velenje

Komu Trst – Slovenci 
in Italijani med dvema 
državama
Predavanje in predstavitev 
knjige dr. Nevenke 
Troha ob praznovanju 
priključitve Primorske 
Sloveniji

20.00 Galerija Niko Ignjatič Celje
Ginzo stripi
odprtje razstave stripov 
Gašperja Ciglerja

21.00 Branibor pub Celje
Teater v galeriji 
– mandala srca
glasbeno-plesni film in 
predstava ter razstava

MOTORNA 
VOZILA

PRODAM

OSEBNO vozilo Peugeot 206, letnik 2003, 
z vso opremo, 2.900 km, kot nov, pro-
dam za 5.000 EUR. Telefon 5453-671.
� 3572

STROJI

PRODAM

DVOBRAZDNI plug Batuje in manjši cir-
kular za drva, z motorjem, prodam. 
Telefon 041 794-328.� 3581

KUPIM

TRAKTOR Zetor, Imt, Ursus, Univerzal, 
Štore, Deutz, Tomo Vinkovič, kiper 
prikolico ter ostale priključke, lahko 
tudi v slabšem stanju, kupim. Telefon 
031 678-130.� p

pOSEST

PRODAM

CENTER mesta Celja. Prodamo ali oddamo 
trgovski lokal, Miklošičeva – Stanetova 
ulica, velikost 61,40 m², vhod z ulice, 
izložbena okna. Informacije (03) 491-
5060; 051 305-432; Maksimilijan, d. 
o. o., Ljubljanska 5, Celje.� n

HIŠO v Lokrovcu, v izmeri 159 m2, zemlji-
šče 1929 m2, prodamo za 180.000 
EUR. Informacije (03) 491-5060; 051 
305-432; Maksimilijan, d. o. o., Lju-
bljanska 5, Celje.� n
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NOVI TEDNIK

RADIO CELJE

UREDNIŠTVO

AGENCIJA

Ženitna posredovalnica

Z au pa n j e
za vse generacije,

brezplačno za ženske do 48 let.

Tel.: 031/836-378
03/5726319

Leopold Orešnik, p.p. 40, Prebold

Odkup

zlata-srebra
GOTOVINA TAKOJ!!!

ZLATARNA AdAMAS
Trg celjskih knezov 4, 3000 Celje

03/5442-180
Mitja Udovč, s.p., Celje

Zaposlimo

AGM Nemec d.o.o., Sedraž 3, 3270 Laško

natakarja
in kuharja
za delo v restavraciji in piceriji.
Za informacije pokličite na GSM:

041 322 889 ali
03 56 48 841

CELJE, Teharska cesta, Prodajalna, servis 
in skladišče + 4.484 m² stavbnega 
zemljišča, prodamo za 490.000 EUR, 
možna prodaja posameznega dela 
kompleksa, po dogovoru. Informacije 
(03) 491-5060; 051 305-432; Maksi-
milijan, d. o. o., Ljubljanska 5, Celje.
� n

VIKEND parcelo, veliko 725 m², z grad-
benim dovoljenjem, komunalno 
opremljeno, s kletjo in brunarico, v 
Gotovljah, prodam ali menjam za 
manjše stanovanje. Telefon 040 541-
263.� 3574

ODDAM

CENTER mesta Celja. Oddamo lokal na 
elitni lokaciji, Ljubljanska cesta 10, 
velika izložbena okna, velikost 60,93 
m². Informacije (03) 491-5060; 051 
305-432; Maksimilijan, d. o. o., Lju-
bljanska 5, Celje.� n

V LAŠKEM, nasproti zdravilišča, oddamo 
delno opremljeno stanovanje in poslov-
ne prostore. Telefon 051 345-452.� p

CELJE, Polule. Oddam dve pisarni, 15 in 
20 m². Telefon 040 385-022.� 3542

STANOVANJE
PRODAM

CENTER mesta Celja. Prodamo pritlično 
stanovanje na Muzejskem trgu 8, 
primerno tudi za poslovno dejavnost, 
parkirišče zagotovljeno, velikost 116 
m², ogrevanje na mestni plin, cena 
119.000 EUR. Informacije (03) 491-
5060; 051 305-432; Maksimilijan, d. 
o. o., Ljubljanska 5, Celje.� n

CELJE, Čopova ulica 17. Prodamo opre-
mljeno enosobno stanovanje, velikost 
39,55 m², cena 52.900 EUR. Infor-
macije (03) 491-5060; 051 305-432; 
Maksimilijan, d. o. o., Ljubljanska 5, 
Celje.� n

DVOINPOLSOBNO stanovanje, pritličje, 
Hudinja, Ulica frankolovskih žrtev 5 
a, prodam ali oddam. Telefon 041 537-
959.� 3557

ODDAM

CENTER mesta Celje. Oddamo moderno 
stanovanje v Miklošičevi – Stanetovi 
ulici, velikost 70 m², opremljeno, kli-
matizirano, mesečna najemnina 350 
EUR plus stroški, Vseljivo 2. 10. 2011. 
Informacije (03) 491-5060; 051 305-
432; Maksimilijan, d. o. o., Ljubljanska 
5, Celje.� n

STANOVANJE v Celju, na Lavi, Pucova uli-
ca, 32 m², novo opremljeno, oddam. 
Telefon 051 351-676.� p

OPREMLJENO družinsko stanovanje, vselji-
vo takoj, oddam v najem. Telefon 051 
329-450. 3473

APARTMAJI v Novem gradu, Istra, ugodno, 
od 30 EUR. Telefon 041 710-437.� p

GARAŽE
ODDAM

GARAŽO v Celju oddam v najem. Telefon 
051 210-405.� p

OPREMA
PRODAM

RABLJENO kuhinjo, hrast, 2,10 × 3,60, z 
vsemi aparati, ugodno prodam. Tele-
fon 041 948-401.� 3573

ŽIVALI
PRODAM

OVNA za zakol ali pleme ugodno prodam. 
Telefon 041 803-254.� 3453

TELICO simentalko, brejo 6 mesecev, stari 
20 mesecev, mlečne pasme, prodam. 
Telefon 041 552-143.� 3475

BIKCA simentalca, starega 14 dni, pro-
dam. Telefon 041 541-773.� 3541

TELICO, svetlo lisasto, brejo 7 mesecev, 
prodam. Telefon 031 490-299.�3551

TELICO sivo rjave mlečne pasme, brejo že 
8 mesecev, prodam. Telefon 031 265-
276.� 3559

PRAŠIČE, težke 30 kg, prodamo. Telefon 
5488-158.� 3585

TELIČKO simentalko, težko 170 kg, pro-
dam. Telefon (03) 5739-035.� L�287

KUPIM

VSE vrste krav in telic, za izvoz, plačilo 
takoj, odkupujemo. Telefon 040 647-
223.� Š�261

KRAVE, telice, suhe in debele, plačilo 
takoj, kupim. Telefon 041 653-286.
� Š�373

KMETIJSKI 
PRIDELKI

PRODAM

GROZDJE laški rizling, šipon, zeleni sil-
vanec, modra frankinja in žametna 
črnina, možna je menjava za koruzo 
v zrnju, prodam. Telefon 041 793-834.
� 3459

SILAŽNO koruzo in ječmen rinfuzi pro-
dam. Telefon 041 291-053.� 3476

NA Tinskem prodamo sortno belo in rde-
če grozdje. Cena po dogovoru. Telefon 
(03) 5795-535, 070 897-014.� 3474

NA vrhu Tinskega prodamo belo in rdeče 
grozdje. Telefon 041 478-455.�3500

GROZDJE: renski in laški rizling, mešano 
belo, sauvignon, chardonnay, modro 
frankinjo in žametno črnino, prodam. 
Vinograd se nahaja na lepi, sončni 
legi v šmarsko virštanjskem okolišu. 
Telefon 031 575-777.� Š�382

BELO grozdje, približno 500 kg (kerner, 
sauvignon, rumeni muškat), prodam. 
Telefon 040 796- 388, Dolga Gora.
� 3538

MEŠANO belo grozdje, na Tinskem, pro-
damo. Telefon 041 879-868.� 3534

VEČJO količino žganja, sadjevec, prodam. 
Telefon 5722-525.� 3540

GROZDJE šmarnico, kvinton, cepljeno belo 
in rdečo frankinjo ugodno prodam. Te-
lefon 5794-242, 041 848-363.�3549

DOMAČE rdeče vino, neškropljeno, sorta 
izabela, prodam. Telefon 5739-351.
� 3550

KROMPIR za ozimnico, ekološko pridelan, 
prodam. Telefon 051 684-752.�3569

FIŽOL v zrnju, sorta črešnjevec, suh ali 
svež, prodam. Cena po dogovoru. 
Telefon (03) 5741-333.� Š�386

BELO mešano in rdeče grozdje, grozdje z 
brajde (jurka, izabela), belo in rdeče 
vino in slivovko, prodam. Cena po do-
govoru. Telefon 579-3457.� 3570

MEŠANO belo in rdeče grozdje in traminec 
prodamo. Možna menjava za visoko 
brejo telico, tudi dostava na dom. Te-
lefon 5808-112, 031 836-175.�Š�387

GROZDJE šmarnico prodam. Telefon 041 
564-671.� 3584

GROZDJE, belo in rdeče, iz virštanjskega 
okoliša, z dostavo, prodam. Telefon 
040 211-346.� p

KUPIM

JABOLKA za prešanje, bobovec, kupim. 
Telefon 041 515-164.� 3586

OSTALO

PRODAM

BUKOVA drva, hlodovina, metrska ali krat-
ko nažagana, na paletah, z dostavo, 
ugodno prodam. Telefon 051 359-555; 
www.drva.info.� p

BUKOVA ali hrastova drva, na kratko ža-
gana, prodam. Telefon 051 803-280.
� 3560

DVE cisterni Inox, 400 l, prodam. Telefon 
041 773-663.� 3558

LESENE sode, 150, 75, 45 l, nerjaveče, 
120 in 100 l prešo, prodam. Telefon 
(03) 5716-470.� 3564

ENOFAZNI šrotar, luščilec koruze, ročni 
luščilec koruze in starinska vhodna 
vrata prodam. Telefon 031 411-386.
� 3577

RAZNO
POSOJILA za zaposlene in upokojence! 

Izplačilo gotovine takoj. Posojilo lahko 
vračate s položnicami (tudi za osebe 
z nižjimi dohodki). Info-kredit, d. o. 
o., Mariborska cesta 86, 3000 Celje, 
telefon 059 226-600, 051 886-600.
� n

IZVAJAMO kompletna dela na kanalizacij-
skih sistemih, izgradnja dvorišč, strojni 
izkopi in prevozi ter ostala gradbena 
dela po dogovoru. Telefon 051 377-
900, GMG Vinder, d. o. o., Zadobrova 
126, Škofja vas.� 3478

KAKOVOSTNO in ugodno polagamo kera-
miko. Telefon 070 744-452, 041 900-
891. Saltera, d. o. o., Grobelce 33 b, 
Sveti Štefan.� 3553

UPOKOJENI moški išče žensko za skupno 
življenje. Kadilke in alkoholičarke iz-
ključene. Prodam dve lepi omari za 
stanovanje, postelji, kredenco in stroj 
za luščenje koruze, v dobrem stanju, 

kot starina, iz Avstro-Ogrske. Telefon 
03 5824-611.� 3571

IŠČEM soplesalko za plesni tečaj (do 165 
cm). Telefon 040 306-497.� 3676

Kogar imaš rad, 
nikoli ne umre - 

le daleč, daleč je …

Z A H VA L A

Ob boleči in nenadomestljivi 
izgubi drage mame, tašče in 

babice

MARIJE - MIRE VREČKO
s Ponikve 

(14. 10. 1944 – 3. 9. 2011)

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, 
prijateljem, znancem in bivšim sodelavcem, ki ste jo 
pospremili na njeni zadnji poti. Hvala za izraženo 
sožalje ter darovano cvetje, sveče in sv. maše. Posebna 
zahvala sosedam Anici, Silvi in Mariji, ki so ji veliko-
krat krajšale urice, in za vso pomoč. Hvala kolektivom 
Zavarovalnice Triglav Celje, Vrvice Celje in Izletnika 
Celje, g. župniku za lepo opravljen cerkveni obred, 
cerkvenim pevcem za lepo petje, govornikoma za po-
slovilne besede ob odprtem grobu in pogrebni službi 

Gekott za lepo opravljeno pogrebno slovesnost.
Vsem in vsakemu posebej iskrena hvala.

Žalujoči hčerki Mira in Karla z družinama
3539

Umrla je naša 
upokojena sodelavka

ANTONIJA 
MRAVLJAK

odgovorna instrumentarka kirurških oddelkov

Ohranili jo bomo v lepem spominu.

Splošna bolnišnica Celje

n

Čeprav izniči vse, 
kar nas na zemljo veže, 

do src globin 
in do ljubezni 

smrti moč ne seže. 
(A. Škerl)

Z A H VA L A

Ob tragični izgubi dragega sina, 
brata, strica in prijatelja

PETRA JOŠTA
iz Spodnje Rečice, Laško

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, njegovim 
prijateljem, sosedom in društvu Kitice iz Hiše gene-
racij za vse izraze sožalja ter darovano cvetje, sveče 

in pomoč.
Posebna hvala gospodu Matjažu Piklu za poslovilne 
besede in vsem, ki ste ga pospremili na zadnji poti.

Žalujoči vsi njegovi
L�288
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IMAMO DOJENČKA

Ko je Srečko Zakošek iz 
Levca prinesel pokazat le-
stev v steklenici, je bilo se-
veda prvo vprašanje, kako 
je to naredil. Pa se je le na-
muznil …

Potem je vendarle opisal 
postopek: najprej izrezlja le-
stev iz jesenovega ali bukove-
ga lesa. Vsi delčki se morajo 
brezhibno ujemati. Nato jih 
spravi v steklenico in v njej 
lestev s pomočjo posebnih 
žic še enkrat sestavi. Pri tem 
mu pomaga žena in nekako 
pol dneva porabita, da je iz-
delek končan. V steklenico 
nato nalije žganje. Kam je 
izginilo tisto, ki je bilo v ste-
klenici na fotografiji, nismo 
uspeli izvedeti …

Za nenavaden hobi potre-
buje precej dobrih živcev in 
potrpljenja, natančnosti in 
mirno roko. Kot nekdanjemu 
soboslikarju in pleskarju, ki 
je že dolga leta upokojen, 
mu je vse to ostalo. Zamisel 
je dobil, ko je gledal stekle-
nice z rožicami in menil, da 
bi on znal še kaj več in bolje. 
Doslej je naredil že šest ali 
sedem izdelkov, eden je celo 
kot darilo na Dunaju.

TC

V Završah pri Grobelnem 
so v soboto proslavili 13. 
evropsko noč netopirjev v 
Sloveniji.

Praznovali so tako, da sta 
Slovensko društvo za prouče-
vanje in varstvo netopirjev in 
Zavod RS za varstvo narave, 
OE Celje, v sodelovanju z Žu-

Rojstvo male Lili je razveselilo mamico Petro Zor in očka 
Miho Kolarja. Dojenčice pa so veseli tudi vsi, ki ju imajo radi. 
Prababica Julijana, ki je poskrbela za tole objavo, družinici 
na ta način čestita in ji želi veliko sreče in zdravja.Spet ta dež!

Letnik 1971 proslavil dva 
jubileja

Mnogim Zgornjesavinjča-
nom, ki so ali še bodo letos 
ob omenjanju starosti prvič 
povedali štirico na začetku, 
bo zagotovo ostala v spomi-
nu ena od podopustniških 
sobot, ki so jo preživeli med 
svojimi nekdanjimi sošolci 
in vrstniki.

Četica zagnanih organiza-
torjev je namreč v Kampu 
Menina pripravila druženje 
vseh Zgornjesavinjčanov 
letnika 1971, ki hkrati slavi-
jo četrt stoletja slovesa od 
osnovnošolskih klopi. »Prvo, 

zadnje in nikoli več,« so se 
hahljali organizatorji. V ta-
kratnih časih so šolanje za-
ključevali v osnovnih šolah 
Luče, Ljubno, Gornji Grad 
in Mozirje, tako da so tudi 
med sobotnim druženjem 
v kampu pripadnost šoli 
označevali z različnimi bar-
vami majic. Organizatorji so 
našteli nekje 250 vabljenih, 
srečanja pa se je udeležila 
dobra polovica »najbolj-
šega letnika 1971«. Franci 
Podbrežnik, David Pečnik, 
Tatjana Jurjovc, Urška Car 

in Nejc Slapnik so poskrbeli 
za zabavno in športno do-
gajanje, v katerem so znova 
pomerili moči v različnih di-
sciplinah. Kot v starih časih 
na občinskem tekmovanju. 
Predstavniki vseh štirih šol 
so poskrbeli tudi za kul-
turni program, od recitacij 
in skečev do plesnih točk. 
Skratka, 40-letniki so se za 
en večer znova povrnili v 
šolske klopi, obudili veliko 
spominov in si omenjali, da 
tole pa morajo ponoviti.

US, foto: ZŠDruženje v Kampu Menina je bilo seveda tudi zabavno.

Lestev v steklenici

V znamenju praznika 
netopirjev

pnijo Šentvid pri Grobelnem, 
tamkajšnjimi gasilci, Centrom 
za kartografijo favne in flore, 
z Občino Šmarje pri Jelšah in 
celjsko območno enoto Zavo-
da za varstvo kulturne dedi-
ščine Slovenije izvedla čistilno 
akcijo. Iz zvonika cerkve v Za-
vršah so odstranili približno 
1300 kg netopirskega in golo-
bjega gvana (iztrebkov).

Cerkev je nekaj izjemnega, 
saj je v Sloveniji edina, kjer 
poleti kotijo štiri vrste neto-
pirjev, katerih skupno število 
doseže do dva tisoč odraslih 
živali. Napornemu delu je 
sledilo kramljanje ob pikniku 
in druženje z gostoljubnimi 
domačini. Zvečer je skupina 
30 poslušalcev prisluhnila 

predavanju o netopirjih, v siju 
čarobne lune pa so nato opa-
zovali spretne nočne letalce 
pri izletavanju iz njihovega 
zatočišča. Za mnoge pa je 
bila posebna izkušnja »prislu-
škovanje« netopirjem, ko so 
človeškim ušesom neslišne 
ultrazvočne klice netopirjev 
lahko poslušali s posebnimi 
napravami – ultrazvočnimi 
detektorji. Uspešno izvedena 
netopirsko obarvana sobota 
je bila predpriprava na neto-
pirjem prijazno obnovo cer-
kve, ki jo v župniji načrtujejo 
v prihodnjih letih, v kolikor 
jim bo uspelo najti vir finan-
ciranja.

MONIKA PODGORELEC
Foto: VOJKO KOS
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